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• ta na valovih Jadranskega morja...

Cena kolonije znaša 289,30 S.
Otroci, ki letujejo z zdravstveno indikacijo prispevajo 125,80 € v 2 obrokih.

Na noro poletno dogodivščino se lahko prijaviš s 
prijavnico, ki jo dobiš na Rdečem križu ali v šoli.

HERMIONA
Fotografija

Profesionalno fotografiranje porok, 
birm, krstov in ostalih dogodkov.

Na področju portretne in reportažne fotografije imamo večletne izkušnje. Posnete 
fotografije lahko oblikujemo v vrhunsko foto-knjigo v trdih ali mehkih platnicah z 
unikatnim oblikovanjem ali pa izdelamo foto-prezentacijo za predvajanje na televizorju 
ali računalniku.

Nekatere stvari se zgodijo samo enkrat v življenju - naj ostanejo v lepem spominu!

Pokličite nas: 031 202 520 (Marjan Krebelj) ali pišite na hermiona.doo@gmail.com, in 
oblikovali bomo ponudbo po vaši meri.

♦ PRODAJA IN ODKUP RABUENIH GSM APARATOV
♦ PRODAJA IN SERVIS GSM APARATOV TER 

DODATNE OPREME
^ SKLEPANJE NAROČNIŠKIH RAZMERIJ P0NEDEUEK-PETEK

8 -12 in 15 -19 
SOBOTA

‘NOVI PAKET “ITAK" - ZA VSE MLADE 
OD 15 DO 30 LET

‘VIKEND REVOLUCIJA-KLICI NA VSE 
MOBITELOVE ŠTEVILKE ZA 1 CENT 

‘Možna vezava družinskih bonusov na 
Penzion paket

‘SOS ali SOS plut za vse zaposleni 
v Policiji in Slovenski vojski

8 - 12

(UGTODKIEIJSE

VEZAVA ZA GSM APARATE 
SAMO 12 MESECEV
MMMMB AMiMri

VABILO
Društvo Ahec iz Jasena bo na 

dan državnosti 25.06.2008 orga
niziralo že tradicionalni pohod na 
hrib Ahec. Pot je primerna za vse 
starostne skupine. Pot od štarta do 
cilje je možno prehoditi v času od 
0,30 minut do 0,60 minut. Odhod 
pohodnik izpred vaške cerkve v 
Jasenu ob 16,30. Predvidoma ob 
18,00 bo na vrhu hriba sveta maša 
ter krajši kulturni program v počas
titev dneva državnosti. Zaključek 
prireditve bo v Jasenu, kjer bodo 
pohodniki pogoščeni. Za dobro 
voljo ob glasbi bo poskrbljeno. Vsi 
ljubitelji rekreacije ter druženja v 
naravi, vabljeni.

Društvo Ahec

CERKVENIK
N/V F»L_ACU

* sveže ribe
* zamrznjene.ribe
* školjkeMaW^~^l
* “bacaftin bjarfbaf
* konzerve '

pKarjeva 26, tel.: 05/71 44 579

POTUJOČA RIBARNICA 
tel.: 041/633 593

Potapljaško društvo MOLA vabi na

USPOSABLJANJE ZA 
VODITELJA ČOLNA

z možnostjo opravljanja praktičnega dela na čolnu

Termin: 17., 18. in 20. junij, od 17h do 21h, v osnovni šoli Dragotina Ketteja, v 
Ilirski Bistrici.
Cena: 165 € (vključuje vse: izpit, upravno takso, predavanja, literaturo, izposoja 
navtičnega pribora).
Izpit bo predvidoma 27. Junija v Kopru.
Popust za člane Kluba študentov Ilirska Bistrica!
Pogoj za opravljanje izpita je starost 16 let. Z doplačilom je mogoče opravljati 
tudi praktični del.

Za prijavo in dodatne informacije pokličite na tel: 031/323 481, lahko pa nam 
pišete na elektronski naslov: info@mola.si, WWW.mola.Si

M^LA
POTAPLJAŠKO DRUŠTVO

KAKOVOST JE PRVA
Svetovanje, Prodaja, Proizvodnja, Montaža oken in vrat

Vprašajte nas: 
tel:02/7200 330 
fax:02/7200 340 
www.interles.si 
info@interles.si

interler

HI-TECH BLEIFREI PROFIL 
7 - komorni system 
ELEGANCE MD 8.0

Interles d.o.o.
Kraigherjeva 19a 
Si-2230 Lenart
Celoviti Izvajalski inženiring

PVC
***

^ LES
***

ALU

DANA BESEDA OBVEZUJE

TEL7FAX 05 710 14 99 
GSM 040 838 520

DAVČNO IN FINANČNO SVETOVANJE, D.O.O.

Nudimo celovite računovodske storitve

gospodarske družbe in društva.

KOREN JOŽKO 
Koseze 3, Ilirska Bistrica 

tel.: 040/240-118
MM®!:; URNIK L/ la VPOHUES ■

8.00 -18.00
MMKšLJ' sobota 8.00 -13.00 lil 1MMM&L nedelja zaprto
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uvodne besede
POČASI SE DALEČ PRIDE

Mesec za nami je bil pester in zanimiv. Številni dogodki, dobri športni 
rezultati, zamenjave v vodstvih društev, klubov in zvez, otvoritve novih 
lokalov..., dr. Kalanova je postala nova predsednica Zdravniške zbornice 
Slovenije, Dobropoljka Tjaša je zmagala na DOS-u, mladi košarkaši niso 
uspeli zmagati zavstop vprvo ligo - so pa zato dobili novega predsednika 
kluba, ponovno se nam obetajo zamenjave zdravnikov, ki skrbijo za naše 
najmlajše, občinski svetniki so sprejeli prvi letošnji rebalans občinskega 
proračuna. Brez pripomb so potrdili zmanjšanje prihodkov za več kot 1 
milijon EUR, kar predstavlja 6,2% manj od načrtovanega in zvišanje od
hodkov za 1 %- ter tako poglobili luknjo v katero se počasi vedno bolj po
glabljamo. Statistični podatki o stopnji investicijske naravnanosti občine, ki 
beleži letni delež investiranja oziroma nam sporoča del celotnih izdatkov, 
ki je vložen v naložbe, nakup in izgradnjo premoženja občine skratka 
kazalnik, ki nam kaže razvojno naravnanost proračuna občine in kazalec 
stopnje finančne suverenosti občine nas uvrščajo tam okrog 110 mesta 
izmed vseh občin, obiskala nas je vlada, dobili smo dvigalo zdravstvu, 
kmalu ga bomo tudi v kulturi, skratka vedno boljše.

Dobili smo trg generala Majdnika - nekateri zlobni jeziki so se že na
brusili, ma zaradi mene lahko pokupi cel Bistre, samo da se nekaj dogaja, 
da se obnavljajo zgradbe in da ne živimo v mrtvilu, motilo me ne bi tudi, 
če bi se našel še kak drugi Majdnik, ki bi si svoj trg naredil v Trnovem ali 
pa kje drugje v mestu.

Če ne bi imeli SD-ja ne bi dobili rožic, ne predstave ob 1. maju, če 
ne bi imeli koga drugega bi verjetno tudi bilo drugače, mogoče bi bili tudi 
statistični kazalci drugačni a imamo pa zato novo pekarno, ki dela nonstop 
in kadarkoli in ob vsaki uri, ko grem mimo je polna.

Naslednji mesec mogoče ne bo tako intenziven, se bo pa končala šola, 
začelo se bo poletje, stranke bodo predstavile svoje kandidate za jesenske 
državnozborske volitve, mogoče pa bomo dobili tudi prvo damo....

Nikoli se ne ve in kakor smo včasih rekli: POZOR - nič nas ne sme 
presenetiti!

mag. Milena Urh

ANSABEL ZA PRIHODNOST 
IZ ZAREČICE

Krajani vasi Zarečica s ponosom govorijo o mladem kvartetu muzikan
tov. Kvartet brez imena je novejše dobe. Njihov prvi nastop in ignjeni krst, 
so bodoči virtuosi zabeležili pred domačo publiko iz vasi na eni izmed od 
svečanosti. Še v “plenicah" muzikanti skromen, vendar za uho zanimiv 
repertoar, v katerem so narodne pesmi naši prednikov. Ansambel, ki veliko 
obeta je sestavljen iz učencev glasbene šole Ilirska Bistrica in Zarečice. 15

letni Andrej Spetič - učenec 4. razreda GŠ igra na bobne, njegov pet let 
mlajši brat Tadej razteguje meh klavirske harmonike. Njun najbližji sosed 
Grega Turk, zahvaljuje mentorici Nadi Zubčevič igra na harmoniko. Martin 
Humek pa je spreten s klarinetom. Za svoj prvi nastop so bili fantje magrajeni 
s toplim aplavzom.

Tekst in foto: Petar Nikolič

Snežnik
Časopis Snežnik je nestrankarski časopis, 

ki izhaja na območju občine Ilirska Bistrica. 
Cena izvoda je 1,5 EUR / 360,00 SIT

Naslov uredništva:
Bazoviška 40, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.05/71-00-320, fax 05/71-41-124 
e-pošta: sneznik@kabelnet.net

Ustanovitelj: Borislav Zejnulovič
Izdajatelj: »GA Commerce« d.o.o., Bazoviška 40,
6250 Ilirska Bistrica

Glavni in odgovorni urednik: Borislav Zejnulovič 
Strokovna svetovalka: mag. Milena Urh

Tehnična urednica: Helena Primc

Tisk: »GA Commerce« d.o.o.

Naklada: 1.500 izvodov

Nenaročenih člankov ne honoriramo.

Rokopise in fotografije na željo vračamo.

Na podlagi zakona o DDV sodi časopis med proiz
vode, za katere se obračunava DDV po stopnji 8,5%.

Medij Snežnik je vpisan v razvid medijev, ki ga vodi 
Ministrstvo za kulturo RS, pod zaporedno številko 347.

OBČINSKI NAGRAJENCI ZA LETO 2008
V sredo 4.6.2008 bodo na slavnostni seji ob letošnjem 

občinskem prazniku podelili priznanja naše občine. To
krat zlato prejme Varstveno delovni center Koper - ENO
TA ILIRSKA BISTRICA, srebro plaketo prejme podjetnik 
Ljubo Nadoh iz Doljnjega Zemona in spominsko plaketo 
pa prejme Osnovna šola Podgora Kuteževo.

V nadaljevanju si preberite podrobnosti o vsakem 
nagrajencu.

Direktorico VDC-ja Ilirska Bistrica - Sonjo Munih smo 
povprašali o delovanju enote, njenih varovancih, aktivno
stih v prostem času in seveda o občutkih, ki jih imajo, ker 
bodo prejeli najvišje priznanje občine.

S čim se ukvarja VDC Koper Enota Ilirska Bistrica? Od 
kdaj obstajate in kako ste organizirani?

VDC je javni socialni zavod, ki izvaja vodenje, varstvo in 
zaposlitev odraslih oseb z zmerno in težjo motnjo v duševnem 
razvoju ter z lažjo z dodatnimi motnjami. VDC Koper združuje 
dve Enoti v Kopru in po eno v Izoli, Portorožu, Sežani, Divači 
in Ilirski Bistrici, v stanovanjski skupnosti v Izoli pa skrbi za 
celodnevno nastanitev devetih uporabnikov. V celotni zavod 
je vključenih 144 varovancev. Del VDC Koper smo postali 
januarja 2002, ko so se po navodilih Ministrstva začele ob
likovati mreže samostojnih VDC. Pred tem so bili Varstveno delovni centri 
enote drugih krovnih organizacij: centrov za socialno delo, šol s prilagojenim 
programom, invalidskih podjetij, zavodov za usposabljanje... Naša enota je 
bila vse od leta 1992 pa do združitve s Koprom enota Doma starejših ob
čanov Ilirska Bistrica. Prvi začetek našega delovanja pa sega v leto 1989. 
Takrat se je v prostorih starega vrtca začela odvijati pod okriljem takratnega 
društva Sožitje klubska oblika dela z enajstimi varovanci, eno zaposleno 
in ob izdatni pomoči in zanosu staršev in prostovoljcev. Ta oblika je kljub 
skromnim pogojem za delo postavila temelje našemu nadaljnjemu razvoju 
predvsem na področju zaposlitve.

Koliko varovancev je vključenih v bistriško enoto in kdo so sploh 
ti ljudje?

V našo enoto je vključenih 28 varovancev, zaposlenih nas je 6 delavcev, 
od tega dve strokovni delavki, trije delovni inštruktorji, negovalka in delavka 
iz programa javnih del.

Uporabniki prihajajo z različnih koncev naše občine, 10 pa jih je nasta
njenih v DSC. To so ljudje, ki so po Zakonu o družbenem varstvu duševno 
in telesno prizadetih oseb pridobili status invalida in so nesposobni za samo
stojno življenje in pridobitno delo.

Razlikujejo se tako po starosti (od 20- 63 let) kot po stopnji in vrsti pri
zadetosti.

Po izobrazbi je Sonja Munih 
specialna pedagoginja, opravlja 
pa delo skupinskega

habilitatorja - vodja enote 
Ilirska Bistrica . Direktorica VDC 
Koper je

gospa Andreja Jurca, uprava 
ima sedež v Kopru.

Pred prihodom v VDC je bila 
8 let zaposlena na OŠ Dragotin 
Kette, najprej v oddelkih

podaljšanega bivanja, potem 
pa je poučevala v oddelkih s pri
lagojenim programom. V VDC 
oz. v takratnih Delavnicah pod 
posebnimi pogoji je začela delati 
1989.

prilagajanjem delovnih mest in za
dolžitev posamezniku tako vsak od 
njih lahko najde področje, kjer je 
koristen, ustvarjalen in mnogokrat 
preseže vsa pričakovanja.

Kako je možno v isto skupino vključiti toliko različnih ljudi?
Osnova našega dela je, da jih z vsem spoštovanjem sprejemamo kot 

odrasle ljudi, ki imajo vsak svoje potrebe, interese, želje in hotenja, svojo 
zgodovino in okolje od koder prihajajo. Pri svojem delu nikoli ne izhajamo iz 
njihovih pomanjkljivosti, temveč iz tistega, kar zmorejo. Nikoli pa ne smemo 
postavljati mej, kaj kdo zmore in česa ne. Skušamo ustvarjati spodbudno in 
razumevajoče vzdušje, v katerem se lahko svobodno izražajo in spontano 
prevzemajo vsak svojo vlogo v skupini. Vsaka vloga je sama zase pomembna 
in nenadomestljiva. Prav njihova različnost omogoča ustvarjalno dinamiko 
in živahnost v odnosih in delu. Z individualnim pristopom, oblikovanjem in

Kakšni so vaši zaposlitveni 
programi in kakšne izdelke v njih 
izdelujete?

Za razliko od drugih VDC- jev, 
ki opravljajo predvsem storitvena 
in kooperantska montažna dela, je 
naša usmeritev že od vseh začetkov 
izključno proizvodnja lastnih uporab
nih in dekorativnih izdelkov.
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VARSTVENO DELOVNI CENTER ILIRSKA BISTRICA - ZLATO
Razvili smo pet programov. Upo

rabniki se vključujejo v šiviljsko, 
lesno, keramično, likovno in papirno 
delavnico. Izdelki so na ogled in pro
dajo v razstavno- prodajnem prostoru 
ob vstopu v VDC.

Nekateri uporabniki raje opravlja
jo isto fazo dela v izbranem progra
mu, drugi pa prehajajo iz delavnice 
v delavnico in se preizkušajo na več 
področjih. Delovne faze so prirejene 
posameznikom tako, da zmanjšana 
motorična spretnost ni ovira za vklju
čitev v tisti program, kjer uporabnik 
želi delati. Kaj bomo izdelovali, je v 
veliki meri odvisno od naročil strank. 
Iz leta v leto uvajamo nove tehnike 
in materiale in s s tem širimo našo 
ponudbo. V keramični delavnici iz
delujemo predvsem unikatno poso
do in mozaike iz barvnega stekla, v 
šiviljski izdelujemo okrasne blazine, 
pustne obleke in obleke za nastope 
dramskih in plesnih skupin, učne 
pripomočke..

V papirni delavnici ročno izdelu
jemo recikliran papir različnih barv 
in dimenzij, katerega kasneje v likov
nem programu poslikamo kot sliko ali 
voščilnico z raznimi motivi.

Poleg papirja z akrilnimi barvami 
predvsem s cvetličnimi motivi posli
kavamo tudi platna večjih dimenzij, 
ki služijo za dekoracijo.

V lesnem programu izdelujemo 
pripomočke za ostale delavnice, 
ukvarjamo pa se tudi z izdelavo manj
ših lesenih predmetov po naročilu in 
z uokvirjanjem slik.

Trudimo se, da bi bili naši izdelki 
estetski, iz naravnih materialov in da 
bi vsebinsko kar v največji meri sledili 
tradiciji domačega kraja.

Ukvarjate se tudi s kopico 
drugih aktivnosti - organizirate 
tečaje, glasbene skupine, obiske 
koncertov?

Zaposlitev je le del naše dejav
nosti in njena vsebina je odvisna od 
želja naročnikov izdelkov. Varovanci 
so aktivni še na mnogih drugih po
dročjih: kulturnem, izobraževalnem, 
rekreativnem, športnem in razvedril
nem. Ta del dejavnosti oblikujejo, 
dopolnjujejo in spremljajo uporab
niki sami. Svoje predloge in želje 
navajajo individualno, na sestankih 
skupin in jih dokončno prilagajajo in 
izoblikujejo na skupnih

sestankih.
Tako enkrat mesečno potekajo 

izobraževalne vsebine pod vodstvom 
zunanjih sodelavcev, ti vodijo tudi 
glasbeno skupino, občasno oblikuje
mo dramsko skupino, ki s predstavo 
obiskuje okoliške šole, druge enote 
VDC, nastopa na prireditvah društva 
Sožitje...

Dejavni so tudi na literarnem po
dročju. Ena od varovankje pred krat
kim izdala drugo zbirko pesmi, izhaja 
pa tudi interno glasilo. Izdelke skupaj 
z ostalimi enotami razstavljamo na 
različnih obalno kraških prireditvah, 
sami pa smo doslej organizirali več 
javnih predstavitev našega dela 
(razstava slik in predstavitev prve 
pesniške zbirke naše

varovanke v knjižnici, dan odprtih 
vrat, literarni večer z razstavo izdel
kov.) Obiskujemo kino, koncerte, 
gledališče, organiziramo krajše in 
celodnevne izlete, večdnevne ta

bore, deluje planinska skupina, 14 
uporabnikov pa je vključenih v giba
nje Specialne olimpijade Slovenije 
in tekmujejo na lokalnih, regijskih 
in državnih igrah in turnirjih.

Organiziramo tudi tako imeno
vane bistriške dneve, ki so name
njeni druženju ob izobraževalnih in 
zabavnih aktivnostih z varovanci iz 
drugih enot.

Pri svojem delu sodelujete z 
mnogimi društvi - kako gledajo 
na vas?

Sodelovanje z okoljem in vklju
čevanje v utrip kraja je predpogoj 
našega dela in ena od naših pred
nostnih nalog. Brez sodelovanja bi 
bilo naše delo izolirano in monoto
no. Stiki in povezovanje z zunanjim 
svetom prinašajo varovancem boga
stvo socialnih kontaktov, pridobivajo 
nove izkušnje, odobravanje okolja 
dviguje njihovo lastno vrednost in 
samozavest.

Že od samih začetkov našega 
delovanja nismo nikoli imeli ob
čutka, da nas okolje zavrača ali se 
distancira od nas, tekom let pa se 
je tovrstno sodelovanje le še širilo 
in poglabljajo.

Redno nas obiskuje več prosto
voljcev.

Že vrsto let organiziramo tečaje 
oblikovanja gline in slikanja na svilo 
za zunanje uporabnike. Teh tečajev 
so se udeleževale članice Društva 
invalidov, Univerze za tretje življenj
sko obdobje in skupine šolskih 
otrok. Odkar smo se preselili v nove 
prostore na Trubarjevi 8 in nimamo 
več prostorske stiske, organiziramo 
tehnične dneve, ki so prilagojeni 
osnovnošolskim učnim načrtom 
in učenci ob praktičnem prikazu 
in delu spoznavajo lastnosti raznih 
materialov, postopkov, obenem pa 
srečujejo in spoznavajo osebe s po
sebnimi potrebami. Varovanci ob tej 
priliki prevzemajo delo mentorjev in 
učence vodijo skozi delovni proces. 
Letos nas je obiskalo več skupin 
osnovnošolcev iz Jelšan, Pregarij in 
Kuteževega ter skupina predšolskih 
otrok iz bistriškega vrtca.

Tesno sodelujemo tudi s Turistič
nim društvom, ki nam vedno priskoči 
na pomoč ob večjih prireditvah, pa 
z Rdečim križem, vaškimi kultur
nimi društvi, Društvom invalidov, 
Društvom Vezi, Domom starejših 
občanov, Centrom za socialno delo, 
taborniki, Sožitjem, Moto društvom

in mnogimi drugimi...
Tako posamezniki, ki nas obisku

jejo, kot društva in druge organizacije 
izražajo podporo in odobravanje na
šemu delu in stalno pripravljenost za 
sodelovanje. Veseli smo vsakogar, 
ki nas obišče. Varovanci z veseljem 
in ponosom vodijo obiskovalce od 
prostora do prostora in jim razlagajo 
delovne postopke, obiskovalci pa so 
nemalokrat presenečeni nad njihovo 
spretnostjo in kvaliteto izdelkov.

V smislu poglabljanja sodelovanja 
z okoljem želimo naša vrata odpreti 
posameznim kulturnim delavcem in 
društvom in jim tako ponuditi prostor 
za predstavitev. Našemu vabilu se je 
doslej odzval slikar Rajko Kranjec, 
upamo pa, da se bo še kdo. Tovrstna 
dejavnost sicer ne posega direktno 
na osnovna področja našega dela, 
posredno pa pripomore k večji pre
poznavnosti v okolju.

Zlata plaketa je najvišje prizna

nje, ki ga podeljuje naša občina. 
Kakšni so vaši občutki in občutki 
vaših varovancev ob dodelitvi 
zlata?

Tako uporabniki kot zaposleni 
smo se tako visokega priznanja 
iskreno razveselili in varovanci so 
takoj predlagali, da ob tej priložnosti 
priredimo piknik pred enoto. In smo 
tudi ga.

Varovanci v enoto radi prihajajo 
in z vso zavzetostjo in odgovornostjo 
opravljajo svoje delo.

Na svoje dosežke na katerem
koli področju so ponosni, pa četudi 
so ti čisto drobni in komaj opazni. 
Njihova sreča pa je še toliko večja, 
če okolje ta prizadevanja podpira in 
ceni in to podporo izkaže z javnim 
priznanjem.

Kakšni so vaši načrti za naprej 
in kaj bi želeli sporočiti ljudem, ki 
živimo v vaši neposredni bližini?

Še naprej želimo v prvi vrsti

ustvarjati klimo, ki bo uporabni
kom omogočala dobro počutje in 
osebnostno rast. Še bolj se želimo 
vključevati v okolje in utrjevati svojo 
prepoznavnost v njem. V imenu vseh 
uporabnikov in nas zaposlenih se ob 
tej priliki zahvaljujem gospodu Tonju 
Janežiču, ki nas je predlagal za ob
činsko priznanje in vsem javnim usta
novam, društvom in posameznikom, 
ki so ta predlog podprli. Neizmerno 
nas veseli, da se v tolikšni meri za
vedajo prisotnosti in vloge oseb s 
posebnimi potrebami in njihovega 
neprestanega prizadevanja ob pre
magovanju in preseganju ovir, ki jih je 
prednje postavila narava ali nesrečno 
naključje.

Vse, ki vas zanima naše delo, 
vabim, da si vzamete čas, nas obi
ščete in se pogovorite z uporabniki. 
Njihova iskrenost vas bo prevzela 
in trdno si upam zagotoviti, da vam 
bodo polepšali dan.

UUBO NADOH - SREBRNA PLAKETA
Ljubo Nadoh je ustanovitelj in direktor podjetja 

PET PAK Ilirska Bistrica, ki se ukvarja s proizvodnjo 
embalaže za živilsko in kozmetično industrijo ter 
široko potrošnjo.

Podjetje PET PAK kar 70 odstotkov izdelkov 
izvozi na tuje trge - z njimi zalagajo zahtevna tr
žišča Italije, Nemčije, Švice, Španije in Avstrije.

Načrti za letošnje leto so še drznejši, saj 
nameravajo delež izvoza povečati na 95 od
stotkov in predelati 300 ton materiala letno. 
Z nedavno preselitvijo v nove sodobno 
urejene poslovne in proizvodne prostore 
v Industrijsko obrtni coni Trnovo in novo 
tehnologij za izdelavo PET embalaže bodo 
to zagotovo dosegli.

Z realizacijo zastavljenih ciljev se bo 
podjetje PET PAK, d.o.o. uvrstilo med sred
nje velika podjetja za predelavo plastike v 
tem delu države.
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OSNOVNA ŠOLA PODGORA KUTEŽEVO ■ SPOMINSKA PLAKETA
OŠ Podgora Kuteževo v letošnjem letu praznuje 30. 

obletnico zgraditve na novi lokaciji in 100 let od začetka 
pouka na stari šoli v Kuteževem.

OŠ Podgora Kuteževo, v okviru katere deluje tudi vzgojno-var- 
stvena enota vrtca, je po številu učencev med manjšimi šolami v 
občini. Že nekaj let poteka na šoli pouk v kombiniranih oddelkih. 
Na šoli je trenutno redno zaposlenih 18 delavcev, 5 sodelavcev 
se nam pridruži le nekajkrat na teden, naši učitelji pa poučujejo 
tudi na drugih osnovnih šolah v občini.

Majhnost ni pomanjkljivost, pač pa prednost, saj delo na šoli 
poteka kot v veliki družini z ogromno posluha za dobro vseh. Ta 
povezanost je vir pozitivnega delovnega vzdušja, dobrih učnih re
zultatov učencev, plodnega sodelovanja s krajem in ožjo ter širšo 
okolico. Šola že vrsto let narekuje kulturni utrip v Kočaniji, pogosto 
pa se vključuje v kulturna dogajanja tudi tako, da odstopi svoje 
prostore za pomembne prireditve (občinska revija pevskih zborov, 
Primorska poje, športna in druga tekmovanja, akcije gasilskega 
društva Podgora).

Poleg dejavnosti po obveznem predmetniku na šoli poteka še 
vrsta drugih aktivnosti.

Zaposleni se zavedajo bogastva kulturne dediščine kraja in 
okolice, zato se vsako leto preko projektnega dela skupaj z učenci 
lotijo raziskovanja posameznega področja iz ljudske zapuščine. 
Podrobneje so raziskali, kako so se nekoč ženili, likali in prali, 
kakšen vpliv sta imela gozd in reka Reka na življenje ljudi na tem 
področju, kakšna je bila prehrana njihovih babic, kakšna kamnita 
dediščina Kočanije, ki je povezana z vodo (vodnjaki, korita, vodna 
zajetja, studenci..) in katere šege in navade so bile najpogostejše 
ob Veliki noči in Božiču...

V letošnjem šolskem letu 
na šoli podrobneje proučuje
mo kulturni utrip Kočanije od 
2. svetovne vojne do danes. 
Zaključek projekta bo združen 
z zaključkom šolanja deveto- 
šolcev in s predstavitvijo prve 
pesniške zbirke naše marljive 
učenke.

Pred dobrimi osmimi leti so 
na šoli izdali zbornik Šolstvo v 
Kočaniji, leta 2004 pa zbirko 
lokalnih pripovedk Skrivnosti 
vtkane v Kočanijo, saj bi radi 
ohranili zgodovinsko pomemb
ne informacije za prihodnje 
rodove.

Šola je vključena v več pro
jektov: Mreža šol parka Škoc
janske jame, Zdrava šola, Eko 
šola kot način življenja, Otroci 
za prihodnost ter vrsto krajših 
projektov. Preko projektnega 
dela se zaposleni trudijo vzgajati 
učence v ekološko ozaveščene 
osebe, ki spoštujejo naravo 
in se do nje odgovorno obna
šajo.

Vsako pomlad izvedemo či
stilno akcijo, zbiramo star papir, 
odpadne kartuše ter obogatimo 
Učilnico na prostem z novo vrsto 
drevesa. Trenutno je posajenih 
že več kot 50 različnih primer
kov drevesnih vrst.

V okviru Eko šole kot na
čina življenja in Zdrave šole se 
učimo odnosa do drugačnosti, 
do zdrave prehrane, do pra
vilnega odnosa do zdravja, do 
ohranjanja kulturne dediščine, 
do spoštovanja ostarelih, pod
piramo pozitivno samopodobo 
vseh učencev, skrbimo za vse
stranski razvoj dobrih odnosov 
med učenci, učitelji in starši 
ter za medgeneracijsko pove
zanost... 10. maja letošnjega 
leta smo si za svoja prizadeva
nja na področju ekologije pri

služili tudi najviš
je priznanje Eko 
šole kot načina 
življenja - zeleno 
zastavo.

Tudi s pomoč
jo številnih gostov 
in zunanjih sode
lavcev učenci bo
gatijo svoje zna
nje, spretnosti in 
veščine. Nismo vpeti le v ozko 
šolsko okolje, ampak se pove
zujemo tudi z drugimi društvi, 
organizacijami, ustanovami in 
posamezniki na občinski, regij
ski in državni ravni.

Učenci sodelujejo na likov
nih in literarnih natečajih vse
slovenskega značaja in pogosto 
dosegajo najvišje rezultate. 
Kljub majhnemu številu otrok, 
se šola udeležuje skoraj vseh 
šolskih, regijskih in državnih 
tekmovanj.

Na šoli potekajo tudi številne 
interesne dejavnosti, s katerimi 
želimo zadovoljiti želje učencev 
po kvalitetni izrabi prostega 
časa. Obenem so interesne 
dejavnosti priložnost, da učenci

obogatijo svoje znanje in raz
vijajo delovne navade.

Veliko pozornosti posveča
mo učencem, ki potrebujejo 
dopolnilni pouk, dodatni pouk, 
v zadnjih letih pa se posebej 
ukvarjamo z nadarjenimi in jim 
skušamo organizirati dodatne 
aktivnosti glede na njihovo 
ugotovljeno področje nadarje
nosti.

Razvojna vizija OŠ Podgora 
je usmerjenost v doseganje te
meljnih vrednot sodobne šole: 
skrbeti za vsakega posamezni
ka in njegov razvoj, skrbeti za 
enake možnosti izobraževanja 
in doseganja znanja, gojiti spo
štovanje, dostojanstvo, strpnost 

in zaupanje med udeležen
ci vzgojno-izobraževalnega 
procesa, ohranjati kulturno 
dediščino kraja in spremljati 
spremembe v okolju ter biti 
odprti v širši regijski in medna
rodni prostor, kar so osnovne 
smernice trajnostnega in vse
življenjskega učenja.

Novosti iz samostana
» Poklicane smo in poslane, da bi ljudem pomagale poglabljati povezanost z Bogom in med seboj, 

kjerkoli smo: na vsakem kraju, v vsakem času in v vseh razmerah.” (bi. mati Terezija Gerhardinger)

KNJIGE IN PIŠKOTI

Nekaterim otrokom in staršem je kratica SBP že postala domača. Štiri leta sodelujemo z veroučenci pri Slom
škovem bralnem priznanju. Nekateri so začeli, vztrajali nekaj časa in odnehali, drugi prekinili za eno leto in spet 
začeli. Nekaj pa je res vztrajnih bralcev.

Blaženi škof Slomšek je ustanavljal nedeljske šole, da bi se otroci naučili vsaj osnovnega pisanja, branja in 
računanja. Tisti, ki so se te neobvezne šole udeleževali, so bili navdušeni za učenje in branje. Danes se zdi, daje 
spet potrebno zavestno spodbujanje branja. Zato bralce pri bralnih značkah in priznanjih skušamo spodbujati k 
vztrajnosti tudi z nagradami.

Poleg nalepk za vsako prebrano knjigo, 
pohvale ob koncu leta in še zlate nalepke za 
dodatno prebrano knjigo bralci dobijo po štiri
letnem zvestem sodelovanju pri Slomškovem 
bralnem priznanju kipec Slomška, upodo
bljenega kot pastirčka, ki na paši bere knjigo.
Barbara, Maša, Rok in Špela so si letos prislužili 
nagrado, ki smo jo šli iskat na zaključno romanje 
na Ponikvo, rojstno župnijo blaženega Antona 
martina Slomška

Na tej zaključni prireditvi SBP se nas je 
zbralo nad sedemsto. Kljub vetru in hladnemu 
vremenu je bilo vzdušje ob pripravljenem pro
gramu prijetno in veselo.

V času prvomajskih počitnic je postala že 
tradicionalna dobrodelna delavnica peke piško
tov. Pripravijo jo člani in članice skupine Srce,

skupine za ločene in razvezane, ki se 
enkrat mesečno srečuje v Ljubljani.

Ni glavni cilj delavnice speči čim 
več piškotov, glavni cilj je druženje, 
sproščen klepet ob delu in med
sebojno podeljevanje skrbi, težav 
in veselih trenutkov. Osamljenost 
je po ločitvi zelo boleča. Medse
bojno povezovanje ljudi z enakimi 
izkušnjami, vtem primeru z izkušnjo 
ločitve, je v veliko pomoč. Letos so 
piškote podarili zbirnemu centru za

brezdomce v Ljubljani. Po obisku v 
centru je ena od udeleženk izjavila: 
„Ko smo odhajale iz centra za brez
domce, smo se zavedle, kako kratka 
je pot od tega, da izgubiš družino, do 
tega, da izgubiš tudi dom, posebno 
če se temu pridruži še izguba službe 
in pijača. Res smo hvaležne vsem, 
ki nam nudijo prostor, da se lahko 
družimo med seboj in dajemo drug 
drugemu korajžo."

s. MartinaRadež



30. 5. 2008 Ne prezrite - MATURA Snežnik stran - 5

PRVA GENERACIJA BISTRIŠKIH MATURANTOV JE ZAPLESALA
Ko sem pred kakimi 6 leti za TV 

Galejo pripravljal nek dokumen
tarec o možnostih, da bi bistriška 
gimnazija kdaj zaživela, se mi ni 
niti približno sanjalo, da bo dan, 
ko bo prva generacija maturantov 
zaplesala četvorko na Plaču, tako 
blizu. Ob tej priložnosti smo lahko 
ponosni na projekt, ki je uspel in 
zaživel kot le malokateri.

Ples je del veliko večje organi
zacije Maturantske parade, ki želi 
vsako leto podreti svetovni rekord v 
sinhronem plesanju četvorke. Naše 
mestece je k skupni številki (ki pre
sega 26.000 plesalk in plesalcev) 
prispevalo korenitih 42 maturantk 
in maturantov, ki so 16. maja na 
Plaču prijetno popestrili sejemsko 
dogajanje ter privabili veliko število 
gledalcev.

Sedaj je pred njimi malo težji del 
- matura, ki bo hkrati prvo pravo in 
merodajno ogledalo akademske 
uspešnosti te šole. Zaželimo jim 
moči in sreče, da jim čim bolje 
uspe!

Tekst in foto: Marjan Krebelj
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INOVACIJE - GIBALO RASTI, RAZVOJA IN DODANE VREDNOSTI
Poslovni in razvojni trendi dokazujejo, da je inovativnost in tehno

loška prodornost postala konkurenčni dejavnik uspeha v 21. stoletju. 
Hkrati pa je pri podjetjih opaziti, da svojih tehnoloških in poslovnih 
inovacij ne izkoriščajo dovolj učinkovito za svojo prepoznavnost in po
večanje prihodka. Eden od pristopov, kako opozoriti poslovno okolje na 
poslovne in tehnološke inovacije so tudi priznanja, ki jih že šesto leto 
zapored podeljuje GZS-Območna zbornica Postojna.

Podjetja ne morejo več dosegati zastavljenih ciljev v konkurenčnem okolju 
samo z obvladovanjem stroškov, ampak morajo z novimi procesi, znanji, po
slovnimi modeli in proizvodi ter storitvami povečati

prihodke in rast poslovanja. To je skupna ugotovitev najbolj odgovornih 
oseb v podjetjih širom po svetu in v domačem okolju.

V preteklem letu je bilo opravljenih kar precej analiz, ki so potrdile potrebo 
po inovacijah v prihodnosti. V Gartnerjevi letni anketi »2007 CIO Survey« 
(www.gartner.com) je več kot 1.400 direktorjev informatike po celem svetu 
med 10 najpomembnejših poslovnih izzivov postavilo izgradnjo kompetitivne 
prednosti, rast prometa in hitrejše inoviranje. Raziskave tudi kažejo, da bo 
do leta 2010 kar 50% največjih globalnih podjetij (Global 1000) formalizi
ralo program inovacij in mu namenilo sredstva, infrastrukturo, vodstvo in 
definirane procese.

IBM-ova študija, izvedena med 765 direktorji največjih podjetij v letu 2007, 
je jasno pokazala, kako pomembne so inovacije. Več kot 65 odstotkov jih 
pravi, da bodo v prihodnjih dveh letih prisiljeni radikalno spremeniti svoj način 
poslovanja, če želijo ohraniti svojo konkurenčnost. Te spremembe ne bodo 
usmerjene le v razvoj novih proizvodov in storitev ali v povečanje učinkovitosti 
procesov, ampak predvsem v uvedbo novih poslovnih modelov in spremembe 
v načinu poslovanja. (Finance 26. 3. 2008)

Spodbujanje inovativnosti je zato stalnica v najprodornejših podjetij, ki so 
tako vedno korak pred konkurenco. V naj inovativnih podjetjih, sleherni zapo
sleni prispeva letno najmanj po 10 idej za izboljšave. V slovenskem okolju se s
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takim dosežkom pohvali le malo število podjetij. Vsako podjetje ima svoj način 
vzpodbujanja inovativnosti in stimuliranja inovatorjev. Poslanstvo območne 
gospodarske zbornice Postojna pa je promoviranje njihovih dosežkov, pred
stavitve inovacij javnosti in druženje inovatorjev iz cele regije. Z vsakoletnim 
Razpisom za izbor najboljših inovacij v regiji je omogočeno inovatorjem, da 
predstavijo svoje dosežke, ki so plod domačega znanja in najboljše nagradijo 
s priznanji. Na ta način želijo vzpodbujati inovativno razmišljanje in dvigovati 
stopnjo razvitosti podjetništva v regiji.

Odbor za inovacije pri Območni gospodarski zbornici Postojna (v nada
ljevanju Odbor) je letos izvedel 6. razpis za izbor najboljših inovacij v regiji. 
Prejel je 21 predlogov, od tega devet iz občine Ilirska Bistrica v katerih je 
sodelovalo 18 avtorjev inovacij. Letošnji razpis je bil na Odboru ocenjen kot 
uspešen, kar je razvidno iz števila prijav in finančnih učinkov. Odbor je za leto 
2005 prejel 14 predlogov prijav, za leto 2006 17 in za leto 2007 kar 21. V 
slednjih je sodelovalo 57 inovatorjev (v razpisu za leto 2006 je sodelovalo 32 
inovatorjev). V šestih primerih so inovatorji nastopili samostojno, v preostalih 
15 primerih pa kot skupina, kar je najpogostejša in najučinkovitejša oblika 
dela v uspešnih podjetjih.

Predlagatelji 21 inovacij so z realizacijo inovacij dosegli zelo ugodne 
finančne učinke. Ob cca 5 milijonih € vlaganj, ki so bila potrebna za njihovo 
realizacijo, znaša letna gospodarska korist (zlasti v obliki nižjih proizvodnih 
stroškov) za cca 1,5 milijona € ter za cca 2,5 milijona € večji obseg letnih 
prihodkov iz prodaje na domačih in tujih trgih.

Predmet razpisa so inovacije, ki jih razumemo kot vsaka koristna novost, 
ki jo za tako opredelijo odjemalci. Lahko je tehniška ali pa tudi ne. Koristnost 
novosti v praksi se dokazuje z uspešno prodajo na domačem ali mednarodnem 
trgu, v primeru koristne uporabe v organizaciji, kjer je nastala, pa s podatki 
uporabnikov. Inovacija je proces uresničevanja novih idej in ugodja za uporab
nike ali kupce. Uspešna podjetja razumejo inovacije kot nosilca konkurenčne 
prednosti, rasti in dodane vrednosti.

Inovacija je po pravilih OECD pretvorba ideje v tržni produkt ali storitev, nov 
izboljšan proizvodni ali distribucijski proces ali nova metoda socialnih storitev. 
V tej povezavi je inovacija torej sinonim za uspešno proizvodnjo, prilagoditev 
in izkoriščanje novosti v ekonomskem in socialnem smislu. V splošnem inova
cije po vsebini delimo na programske, tehnično-tehnološke, organizacijske, 
upravljalske in metodijske, itd. Inovativnost v bistriških podjetij, kije prepoznana 
preko tega projekta, je usmerjena predvsem na proizvode in tehnologije iz
delave, v manjši meri še na informacije, aplikacije ali programsko opremo. V 
premajhni meri pa je usmerjena še na druge vire ali sredstva, ki jih organizacija 
ali podjetje uporablja za izgradnjo poslovne vrednosti, na primer na: poslovne 
procese, storitve, poslovne in marketinške modele, organizacijsko strukturo, 
menedžerske prakse. Da je inovativnost možna in nujna tudi na drugih po
dročjih dela in življenja, kaže tudi zgleden primer iz področja kulture. Letos je 
predstavljena inovacija znanega bistriškega slikarja in svobodnega umetnika 
Jožeta Šajna, ki je uvedel v prakso nov način slikarskega izražanja.

Težava z inovacijami je v tem, da konkurenčno prednost vedno obliku
jejo samo za kratek čas, zato bodo morale nove in boljše ideje in njihova 
realizacija v obliki inovacij ali izboljšav nastajati vsak dan in postati stalna 
redna praksa.

Slovesna podelitev priznanj predlagateljem in avtorjem inovacij bo izvede
na v mesecu juniju 2008, o čemer bodo bralci in bralke Snežnika prav tako 
obveščeni.

Za najvišja priznanja v regiji in na državni ravni se iz občine Ilirska Bistrica 
potegujejo naslednje inovacije:

Avtorji: Leo Lakota, Jadran Šetina, 
Barbara Boštjančič, Mitja Pugelj, 
Gašper Sekuia

Predlagatelj: Frank proizvodnja stro
jev s. p.
inovacija: Proizvodna linija pelet 
Avtorji: Janez Seleš, Andrej Frank, 
Damjan Valenčič

Predlagatelj: PET PAK proizvodnja in 
trgovina d.o.o.
Inovacija: Univerzalno grlo na pla
stenkah
Avtor: Ljubo Nadoh

Predlagatelj: Piama - pur d.d. 
Inovacija: Kosmitvroli 
Avtorja: Damijan Krt, Boštjan Če-
perlin

Predlagatelj: Promad.o.o.
Inovacija: Avtomatska linija za razsek 
perutnine
Avtorja: Marjan Čibej, Valter Frank

Predlagateljica: Polona Škodič, umet
nostna zgodovinarka 
Inovacija: Ciklus slik - instalacij “Kult 
lepote”
Avtor: Jože Šajn

Predlagatelj: Tehnovent David Škrab 
s.p.
Inovacija: Spajanje in zvijanje ohišij
ventilatorjev
Avtor: David Škrab

Predlagatelj: Venex Nadoh Vesna 
s.p.
Inovacija: Dvojna zaporka 
Avtor: Ljubo Nadoh

Iz občine Ilirska Bistrica sta med 
inovatorji prijavljena tudi dva občana 
Ilirske Bistrice.

Petra Skok iz Ilirske Bistrice je za
poslena v podjetju Pivka Perutninar
stvo d.d. in je soavtorica inovacije z 
naslovom: »Piščančje meso in izdelki 
obogateni z omega 3 maščobnimi 
kislinami«.

Predlagatelj: Daibo, Franc Danilo Ivančič s.p. 
Inovacija: Brezšivna cev iz mehke poliuretanske pene 
Avtorji: Danilo Ivančič, Bojan Ivančič, Mitja Ivančič

Rudi Fatur iz Bača je zaposlen 
v Javor IPP d.o.o. in je soavtor ino
vacije: »Optimiranje razreza lesa na 
večlistni krožni žagi«.

Predlagatelj: Ferbit, računalniški inženiring d.o.o. 
Inovacija: 4Smartfuture

Vladimir Vinšek
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MEDDRŽAVNO SREČANJE IN PODPIS LISTINE 0 POBRATENJU
V petek, 16. maja je v Opatiji potekalo 25. srečanje OZ RK II. Bistrica 

in RK Opatija, na katerem so ponovno podpisali Listino o pobratenju 
obeh organizacij. Kakšna je zgodovina listine in kaj vse se je med tem 
dogajalo najlepše ponazori govor predsednice OZ RK II Bistrica Nadje 
Baša, ki ga predstavljamo v nadaljevanju:

»Dragi pobratimi, spoštovani gostje!
Dolgo in plodno skupno pot smo prehodili. Še v prejšnjem stoletju, leta 

1978, so ljudje dobre volje, ki so danes med nami, dr. Ivan Kuzmič, takratna 
predsednica OZ RK IL. Bistrica ga. Marija Simčič in Ivan Šuštar sklenili, da se 
sodelovanje dveh društev sosednjih republik, nadgradi v obliko, ki bo vzgajala 
in nagrajevala predvsem tiste, ki so temelj naše organizacije - prostovoljne 
aktiviste. Skozi ta čas se je Rdeči križ spopadal z najrazličnejšimi nalogami, 
pomagal trpečim za posledicami vojn, odpravljal posledice naravnih katastrof, 
organiziral krvodajalstvo, poučeval o zdravem načinu življenja, širil svoje 
poslanstvo na vse strani in predvsem je bil vedno tam, kjer so ga ljudje po
trebovali. Vse to ogromno bogastvo je bilo delo tisočerih marljivih in tihih rok 
naših prostovoljcev. In ravno njim so bila naša druženja posvečena.

Iz zapisov vseh dosedanjih 25 srečanj, ki pa časovno pomeni več kot 30 
let sodelovanja, je razbrati vse bogastvo in znanje, ki ga imajo naše organi
zacije, ki smo ga izmenoma delili med seboj.

Na prvem srečanju, 27 .maja 1978 na Učki, smo obravnavali dve po
membni temi za našo organizacijo - poizvedovanje in dejavnosti RK v vojni. 
Kot, da bi vedeli, da nam bodo ta znanja ob zaključku stoletja še kako 
koristila. Potrebe po tem znanju, ki izhajajo iz mednarodnih konvencij in so 
naša primarna dejavnost, smo bili primorani v praksi uporabljali v času ob 
nedavnih dogodkih na krvavečem Balkanu. Zato smo to tematiko še enkrat 
osvežili na srečanju leta 1995.

Zelo pestro je bilo delovno vzdušje naših srečanj. Naj vam malo osvežim 
spomin na teme, ki smo jih obravnavali v preteklosti: aktualne naloge RK, al
koholizem, vloga RK pri varovanju okolja, Ženevske konvencije, krvodajalstvo, 
AIDS, ekologija, mladi člani RK, delovanje RK v vojni, preživetje v naravi na 
morju, darovanje organov, vpliv oljčnega olja na zdravje, napredek zdravja in 
RK, aktivnosti starejših v RK, zdravje starejših, tretje življenjsko obdobje.

Obeležili smo tudi pomembne mejnike naših organizacij, 30 let krvoda
jalstva, 140 let RK Slovenije, 130 let Hrvatskog crvenog križa, darovali smo 
kri na priložnostni akciji v Medveji in verjetno sem še kaj pozabila.

Predavali so nam eminentni strokovnjaki, profesorji, zdravniki, inženirji, 
pravniki...Da ne govorimo o krajih na obeh straneh današnje meje, ki smo

jih podrobneje spoznali in so se nam globoko vtisnili v spomin : Učka, Medveja, Gomanci, Mašun, Sviščaki, Lovran, 
Sv.Jelena, Opatija, Škocjanske jame, Punat, Istra, Soze, Bač, sprehodili smo se po rapalski meji, nepozabno je 
bilo križarjenje po Opatijskem akvatoriju in še in še. Najpomembnejše pa je to, da se je v tem času stkalo tesno 
sodelovanje med obema organizacijama tudi na drugih področjih in programih, kijih izvajamo. Izmenjevali smo krvo
dajalce, mladi so se vključevali na tabore, obiskovali smo tekmovanja v prvi pomoči, izmenjevali ideje za izboljšanje 
naših programov. Še vedno nam odmeva velika akcija zbiranja hrane v naši občini za oskrbo številnih beguncev, 
ki jih je vojna vihra pripeljala v Opatijo. Takrat smo spoznali, da za prijateljstvo in solidarnost med enako čutečimi 
ljudmi političnih meja ni. In to je bogastvo, ki smo ga vsi skupaj ohranili in nadgradili, kljub velikim spremembam v 
naši družbi, v korist nas, ki delamo v Rdečem križu, s podporo in pomočjo vas anonimnih aktivistov in podpornikov, 
za pomoč vem tistim, ki nas potrebujejo.

Naj bo današnji podpis potrditve dosedanjega pobratenja, prijateljstva in sodelovanja, prav tak mejnik, kot je bila 
listina, podpisana 29. maja 1982. Kot prejšnji, naj bo tudi ta trden temelj, na katerem bojo zrasla še leta plodnega 
in prijateljskega sodelovanja.

IZMENJAVA DIJAKOV TRETJIH LETNIKOV EKONOMSKE SOLE
Na Šolskem centru Postojna se zavedamo, daje sodelovanje s tujino za naše dija

ke izrednega pomena, saj je obisk tujine eden izmed najlepših in najboljših treningov 
za utrjevanja znanja tujih jezikov. Ane leto, preživeti nekaj dni letno v tujini, med tujimi 
ljudmi obenem pa še upravičeno izostati od pouka pomeni veliko več. Preprosto, 
predstavlja nagrado, pa ne le nagrado v smislu odsotnosti od pouka, pač pa nagrado, 
ki je lahko lepa izkušnja za življenje - izpopolnjevanje drugačnih socialnih veščin, 
takšnih ki jih med klasičnem poukom zagotovo ne moremo. Tako smo se v aktivu 
ekonomistov v začetku šolskega leta odločili, da dijakom tretjih letnikov omogočimo 
teden dni nekoliko drugačnega pouka. S skupnimi močmi nam je uspelo. Žal, smo 
obisk tujine lahko omogočili le desetim dijakom tretjih letnikov ekonomske šole, saj 
je tovrsten obisk zajeten finančni zalogaj tudi za šolo. A, že v naslednjem šolskem 
letu se bomo angažirali povečati to številko na številko vsaj enega razreda.

Dežela neskončnih polj in prijetnih ljudi, s čisto posebno a prijetno govorico 
- Madžarska. Teden dni pred prvomajskimi počitnicami se je deset dijakinj v spremstvu 
dveh mentorjev odpravilo na Madžarsko, natančneje v Nyiregyhazo. Mesto z 120.000 
prebivalci leži v bližini ukrajinske meje in je kljub svoji velikosti izredno prijetno.

V omenjenem mestu smo obiskali srednjo šolo za umetnost, z namenom da se 
pobližje spoznamo z njihovim načinom dela, učenja, potekom pouka, organiziranostjo 
šolskega sistema... Šola ima tri različne oddelke in sicer: oddelek plesa, oddelek 
risanja in oddelek glasbe. Vsak izmed oddelkov pa se deli še na pododdelke oziro
ma smeri. Šolo obiskuje 480 dijakov v različnih oddelkih. Šola kot taka, ima glavno 
stavbo, kjer poteka pouk glasbe in risanja, pouk plesa pa poteka v stavbi na drugi 
lokaciji. Dijaki so razdeljeni v majhne skupine, število dijakov v posamezni skupini pa 
je precej različno. Seznanili smo se s skupinami, ki so imele šest, deset in osemnajst 
dijakov. Dijaki imajo veliko prakse in manj teoretičnega pouka, a je to razmerje odvisno 
glede na oddelek, ki ga obiskujejo. Šolanje na omenjeni šoli traja pet let. Prvo leto 
se dijaki pripravljajo na sprejemne izpite, kajti uspešno opravljeni sprejemni izpiti so 
predpogoj za nadaljevanje šolanja. Torej, vsi ki uspešno opravijo sprejemne izpite 
nadaljujejo šolanje še štiri leta, na koncu pa jih čaka še matura. Velika večina dijakov 
želi nadaljevati šolanje na fakultetah, a vsem na žalost ne uspe, kajti število prostih 
vpisnih mest je zelo majhno glede na število dijakov, ki želijo šolanje nadaljevati. Ravno 
v tem tiči razlog, da imajo dijaki v splošnem zelo dobre učne navade in se za svoj 
učni uspeh zelo trudijo. O tem zagotovo priča njihov urnik in način življenja. Velika 
večina dijakov živi v dijaškem domu kjer so zelo stroga pravila. Zjutraj je bujenje ob 
6 00, po zajtrku odidejo šolo, ki se začne 7.45 in traja vse do 20.00. Dijaki imajo 
umik sestavljen iz dveh delov. Prvi del traja nekje do 12.00 oz. 13.00 ali 14.00, po
tem imajo nekaj prostih ur za kosilo in popoldanske obveznosti, nato pa se morajo 
ponovno vrniti v šolo. Seveda, njihov urnik je precej odvisen tudi od oddelka, ki ga 
obiskujejo. Tako imajo npr. flavtisti več pouka v zgodnjih jutranjih urah in skoraj nič 
Popoldne, bistveno drugače pa je z oddelkom risanja.

Prvi dan obiska v prelepem mestecu smo že ob 8.00 imeli sprejem pri ravnatelju 
omenjene šole. Po sprejemu in nekaj besedah smo odšli k praktičnemu pouku plesa, 
najprej klasičnega oziroma folklore, nato pa še k pouku modernih plesov. V prvem 
delu so nam dijaki gostujoče šole predstavili plese, nato pa smo se v plesih poskusili 
še sami. V nadaljevanju smo obiskali glasbeni oddelek, kjer sta nam v praktičnem

delu dve dijakinji zaigrali na klavir, pri teo
retičnem delu pa so dijaki ob poslušanju 
klavirja zapisovali note.

Po kosilu smo se poskusili še v risa
nju, a kljub pomoči dijakov in profesorice 
nismo ravno blesteli.

V popoldanskem delu je sledil bolj 
sproščujoč in neformalen program, saj 
smo obiskali živalski vrt in pa terme.

V večernem delu so nam dijaki pri
pravili pravo dobrodošlico, pripravili so 
namreč različne tradicionalne jedi in 
zabaven kulturni program. Nadaljevali 
smo z učenjem plesov in uživali ob zvokih 
njihove ljudske glasbe, ki je prihajala iz
pod rok dijakov samih.

Drugi dan obiska smo se že zjutraj 
podali na potep in obiskali različne 
kraje, ki imajo zgodovinski ali kulturni 
pomen. Tako smo obiskali Szabolcs 
(Šaboč), Sarospatakon (Šparopatakon) 
in Tokaj. Szabolcs je manjša vasica, ki 
ima zgodovinski pomen, saj je nastala 
zaradi nekdanjega veleposestnika, kijev 
omenjenem kraju imel veliko hišo, ki je za 
takratne čase pomenila pravo bogastvo. 
Žal ni imel dedičev, zato je vse premože
nje zapustil vasi, v njegovem nekdanjem 
prebivališču pa je danes urejena muzej
ska zbirka. V zbirki je moč videti opremo 
tistega časa, posebej zanimiv prostor pa 
je kopalnica, v kateri je že takrat bil neke 
vrste jacuzzi. Na stropu so freske vseh 
pomembnih Madžarskih voditeljev. Od 
tu smo se odpravili na bližnji hrib, kjer 
je postavljen spomenik, prav tako pa je 
lepo vidno do kje je segala nekdaj po
sest saj je okrog vasi narejena sipina, ki 
je v vojnih časih služila kot zaščita pred 
nezaželenimi upadi.

V Sarosptakonu smo si ogledali tam
kajšnji stolp gradu. Na poti v Tokaj smo 
se ustavili v eni izmed zasebnih kleti, kjer 
so nas poučili o pridelavi vina, njegovi 
kvaliteti in pomenu. Izvedeli smo lahko, 
da je njihovo vino tako posebnega okusa,

Avdič Alma, Hostinger Špela, Komider Nataša, Mršič Blaženka, Muratovič 
Ines, Nevistič Helena, Prodanovič Mirjana, Savičič Sanja, Tavčar Sara, 
Udovič Irena, ter mentorici Teja Tomšič in Dolores Keš. Dijakinje prihajajo 
iz občin Ilirska Bistrica, Pivka, Prestranek, Postojna in Cerknice (Knežak, 
Pivka, Prestranek, Postojna in Unec).

ker uporabljajo vodo iz reke, ki ima ravno pravo slanost. Od tu smo odšli vTokaj, kjer 
smo si ogledali središče mesta in obiskali vinoteko. Pot sm'o nadaljevali proti centru 
Nyiregyhaze, kjer smo si ogledali mestni trg, nekaj časa pa namenili obisku vele 
trgovskega centra, ki je bil odprt teden dni pred našim obiskom.

Kljub temu, da je bila dijaki velika volja za ponovni večerni obisk središča mesta 
in nas je od njega ločilo le 15 minut hoje, nas je zvečer premagala izčrpanost.

Zgodaj zjutraj smo se odpravili proti železniški postaji od koder smo pot nadaljevali 
proti Budimpešti od tu pa proti Ljubljani.

Z gotovostjo lahko trdimo, da je bil obisk zelo poučen, saj smo se seznanili z 
drugačnim načinom dela v šoli, predvsem pa z drugačnimi ljudmi. Združili smo pri
jetno s koristnim in tako preživeli dva prekrasna dneva na Madžarskem. Spletli smo 
veliko prijateljskih vezi in spoznali delček madžarske kulture. Ljudje so zelo odprti in 
prijazni in v Nyiregyhazi zagotovo ne velja pravilo, ki naj bi po mnenju nekaterih veljalo 
v Budimpešti, da te na vsakem kraju najprej nadrejo, šele nato lahko nekaj izveš.

Veliko ljudi govori rusko in nemško, bistveno manj angleško in italijansko. Angleški 
jezik govorijo predvsem mladi, učitelji pa pravijo da se je od vstopa v evropsko unijo 
povečuje delež tistih, ki se učijo angleščino. Dijaki se v srednji šoli učijo dva tuja 
jezika, izbirajo med angleščino in nemščino, ter italijanščino in francoščino. Tako za 
dijake kot za učitelje je bila to ena izmed lepih izkušenj, saj se na takšnih potovanjih 
zgradijo drugačni odnosi in spoznava vrsto socialnih veščin, ki jih znotraj organizira
nega pouka ni moč spoznati.

Dolores Kei
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ČRNA GORA ZA NAS NE BO NIKOLI VEČ TAKŠNA
Potopis potovanja 43 otrok in 40 

odraslih po Balkanu med 25. in 30. 
aprilom 2008

V petek, tačas ko je bilo treba 
potovalke in njihove lastnike pre
peljati do avtobusa pred »tanovo« 
šolo, je lilo. A samo tedaj in tam in 
potem nikdar več. Že na Reki se je 
začelo svetlikati in Marca Pola ter 
nas na njem je pri izplutju iz reškega 
pristanišča že spremljal žareč sončni 
zahod. Nato pa smo tudi sami sijali 
do ranega četrtkovega jutra, ko sta 
nas voznika avtobusa spet dostavila 
na isto mesto.

Prvi dan: ladja in Dubrovnik
Ne spominjam se več točno, 

kaj je rekla Nadja - koliko več kot 
tisoč kilometrov smo prevozili od 
Dubrovnika do Črne Gore in po njej, 
do Sarajeva in nato še domov prek 
Bosanskega in Slavonskega Broda, 
do zadnje državne meje pri Jelšanah 
in čez njo domov. Toda najprej je bila 
ladja od Reke do Dubrovnika, ki je 
bila za učence izbirnih predmetov 
Verstva in etika ter Turistična vzgoja, 
vsaj tako so nam zaupali nekateri, do
živetje posebne vrste. Najprej dolga 
in družabna noč, nato kratko »spa
nje« na tleh ladijske restavracije, ob 
6. uri pa nenadoma pred nami palme 
in pročelja, tako značilna za splitsko 
veduto. Med Šolto in Hvarom smo 
nato zapluli nazaj na »morje«, do pri
stanišča Korčule in nato kar nekaj ur 
mimo polzeč opazovali gradnjo novih 
vinogradov v strminah Pelješca, 
menda evropsko sofinanciranih za 
vzgojo tipičnega »vranca«.

Za Dubrovnik nam je Nadja na 
voljo dala eno uro. Razšli in nato 
zbrali smo se pri vratih Pile. Hitri 
obhod, skok po kepico sladoleda.

Velika križarka pred pristaniščem, 
zlizani cestni tlak pa poln Italijanov 
in Angležev. »Že zdaj takšna gneča! 
Le kakšna je poleti?!« sem potipala 
v trafiki. »Ne pitajte, ne pitajte!« je z 
glavo odmajala trafikantka.

Zapustili smo eno od treh ohra
njenih evropskih srednjeveških 
obzidij, zapustili smo »lijepu našu«. 
Sprejela nas je Črna Gora, neznani 
svet, kjer si zelo želijo zlatih evrop
skih zvezdic in kjer evre že imajo, 
evropske cene pa tudi. S trajektom 
smo po bližnjici prečkali Boko Ko
torsko in se v Budvi dvignili kvišku 
na planoto, na črnogorski krš, nato 
pa z njenega roba padli v Cetinje, 
ki se po črnogorski izgovorjavi po
udari na T.

Drugi dan: črnogorska zgodo
vina

Obiskali smo po videzu mizerne, 
po vsebini pa zelo bogate cetinjske 
muzeje! Mislim, da lahko zapišem v 
imenu odraslih udeležencev, da smo 
bili presenečeni nad tem, kar smo 
videli - bogastvom predmetov - in 
kar smo slišali - bogato zgodovino 
črnogorske državnosti. Omeniti pa 
velja, da so bile naše črnogorske 
vodičke po muzejih odlične, saj so 
dobri vodiči, po svojih skromnih 
izkušnjah sodeč, prava tombola! 
Nato smo bili deležni velikonočne 
maše pravoslavne črnogorske cer
kve v navadni stanovanjski hiši, saj 
srbska pravoslavna cerkev v Črni 
gori črnogorski odreka pravico do 
obstoja, pravzaprav pravico do za
kladov, shranjenih v črnogorskih 
samostanih in cerkvah. Pa čeprav je 
bila črnogorska avtokefalna cerkev 
priznana kar nekaj let pred srbsko. 
O tem in drugih cerkveno političnih 
doživetjih tega dne bi vam lahko še 
veliko povedali.

Popoldne se je naša mladež 
srečala s cetinjsko na športnem 
terenu, odrasli in »odrasli« pa smo 
se odpravili na druge terene: skozi 
Budvo in tunel do lepega Kotora, 
nato pa po znameniti prepadni - eni 
sami serpentini s prekrasnim razgle
dom na celotno Boko Kotorsko, do 
roba planote, po njej do Njegošev, 
rojstnega Njegoševega kraja (vse za
prto, propadajoče, mrtvo) v Cetinje 
in od tam naravnost na Lovčen, mimo 
petmetrskega snežnega zameta po 
stopnicah do čuvaja zadnji trenutek 
tik pred sončnim zahodom. »Pa što 
sad vi! Slovenci, a? A šta ču ja sad 
s vama?!« A se nas je usmilil, nam 
odklenil in nas izobrazil. Med Me- 
štrovičevima kariatidama v mavzolej.

Spontani tre
nutek poklona 
črnogorske
mu narodu in 
njegovi bogati 
zgodovini, ko 
je Marko pod 
zlatim stropom 
in ob kamni
tem Njegošu 
zapel Vsi so 
venci vejli, mi 
pa smo tiho 
pripeli pesem 
za njim.

Tretji dan: narava, da te kap
Le kako sem prešla ves izobraže

valni sistem, da mi v njem nikakor ni 
uspelo izvedeti, kako krasna narava 
je črnogorska?! Najprej smo šli skozi 
čmogorsko-ruski (kot slišimo) Porto
rož mimo Slovenske plaže v osrčje 
stare Budve, s ceste nato občudovali 
sv. Štefan, čudo narave in človeških 
rok, zdaj pa nekakšen rezervat za 
ljudi posebne vrste, nato pa smo se 
mimo edinega nepozidanega zaliva 
spet dvignili navzgor, kjer nas je ča
kala samo narava. Noben turizem. 
Virpazar. Jegulj nismo jedli, ker tam 
ni tako velike oštarije, da bi nas spre
jela vseh osemdeset. Skadarsko 
jezero z lokvanji, otokom za zapo
rnike in kormorani. 422 kvadratnih 
kilometrov največjega evropskega 
jezera, če odštejemo Kaspijskega.

Od narave smo si za eno uro od
dahnili v Podgorici, kjer nas je zelo 
lepo sprejel slovenski veleposlanik

Roman Veber, nekakšni evropski za
stopnik na tleh Črne Gore. Odgovar
jal je na vprašanja otrok, odgovoril je 
tudi na »pritožbo« naše črnogorske 
sopotnice tistega dne, Vesne, češ da 
jima njegov urad ni odobril vize za pot 
v Slovenijo. Brez veliko spraševanja 
je veleposlanik ugotovil, da je bil 
razlog neplačilo moževih davkov v 
Črni Gori in razprave z Vesno je bilo 
hitro in v smehu konec. V Podgorici 
sem pojedla najboljšo punjeno plje- 
skavico in pila najboljše kafe, sicer 
pa mesto kot mesto!

Kaj skriva ime Rijeka Crnojeviča, 
si nisem in nisem mogla predstavljati 
že doma, ko sem preučevala pro
gram potovanja. In na licu mesta 
ugotovila, da to ime čisto preprosto 
skriva spet en čudež narave, en 
čarobni pogled s širokih meandrov 
te reke proti širni vodi Skadarskega 
jezera na vzhodu. Se ne da opisat, 
je treba videt! V cetinjski hotel smo 
se zopet vračali z avtobusom po 
vzpenjajoči se, ridasti, asfaltirani tako 
rekoč kozji stezi, na kateri pa smo 
srečali le ovce in krave. Ta večersmo 
nekateri preživeli v prijetnem sreča
nju s širokosrčnimi učitelji cetinjske 
osnovne šole. Kljub našemu priza
devanju, da bi izvedeli, kako preživijo 
s štiristo učiteljskimi evri na mesec, 
ob tem, da stane kila jabolk dva evra, 
nam tega ni uspelo izvedeti. »Pa živi 
se!« je bil še najbolj natančen od
govor, ki smo ga dobili.

Četrti dan: dolini Zete in Pive
Ko nam je na križišču v Nikšiču 

svetila zelena na semaforju, smo 
morali počakati, 
da je z leve na 
desno prešla čis
to ta prava konjska 
vprega: z vozom in 
s konjem! Mesto 
je delovalo panon
sko: ravni, pro
strani mestni trg z 
bronastim jezde
cem, kraljem Ni
kolo. Po njem pa 
nebroj po glavi ob
ritih, v črno usnje 
odetih Črnogor
cev. Polni kafiči, 
polna glavna pro

menada. Ja, saj smo prejšnji večer 
slišali, da so Črnogorci letos prvič 
postavili počitniški praznični most. 
Hitro se učijo! Nekateri »odrasli« so 
tu sklenili, da se iz Nikšiča ne sme 
brez Nikšičkog piva. Tropali smo na 
konec mesta do pivovarne. In kako 
originalno: ne moreš kupiti manjše 
količine kot le petdesetlirski sod. 
No, tega pa res nismo! Dolino Zete 
smo kar nekaj časa opazovali skozi 
šipe, nad njeno lepoto pa je najbolj 
vzdihoval Rihard.

V dolini reke Pive smo obis
kali (srbski) pravoslavni manastir, 
v katerem je vsak kamen posebej 
oštevilčen, saj so cerkev preselili z 
zajezenega območja. Tu sta Nadjo, 
ki je nastopila na črnogorski televiziji 
z izjavo, dano med mašo, prepoznala 
dva Srba, ki so ju razburile Nadjine 
besede, pa čeprav je v mikrofon 
govorila samo o pobarvanih veliko
nočnih jajcih. Hvalabogu! No, stvar 
se je srečno iztekla, mi pa smo se 
naučili še ene lekcije za še kakšno 
pot na Balkan.

Popoldne smo prestopili v srbski 
del Bosne ob Drini. Na meji je bilo 
organom očitno dolgčas, pašo mal
ce klepetali z Nadjo. Mi, na korerah 
pa čakali milost. V Sarajevu smo 
se nastanili v čudovitem hotelčku v 
muslimanskem delu mesta. Tam nas 
je večina obsedela tudi na večer, pre- 
ogromne pljeskavice in čevapčiče, s

katerimi so nas postregli, pasmo ne
katere udeleženke skrbno shranile 
v folijo za hude čase. Ti so nastopili 
zadnjo potovalno noč.

Peti dan: Sarajevo
Zjutraj je mladež dobila, kot je 

pozneje povedala njihova neutrudna 
in vedno budna varuhinja Nadja, od
lično vodičko, odrasli pa odličnega 
vodiča. Učenci so v dopoldanskem 
delu dali poudarek verstvom in etiki, 
mi pa etnologiji. Opoldne smo se, 
spet združeni otroci in odrasli, pre
dali sarajevski kulinariki v hanu in 
slaščičarnah na Baščaršiji (mi zdaj 
vemo, odkod ime Baščaršija!), saj ne 
bi mogli domov brez baklave in tufa- 
hij. Ženske smo si nakupile še ratlu
ka (rahatlokuma) in drugih sladkosti, 
Rado pa si je kupil neko orientalsko 
pokrivalo - takšno je nosil brkati 
Črnogorec Marko pri maši v Cetinju
- s katero se je pokril v ponedeljek, 
ko se je vrnil v službo.

Popoldne smo se podali še v 
znameniti tunel pod letališčem, iz 
katerega smo prišli mirni in tihi. Kako 
ne bi! Nato pa domov.

Povzetek
Večina udeležencev te ekskurzije

- izleta, ki sta ga povsem na lastno 
pobudo organizirala Nadja in Rihard 
Baša - je nad tem podvigom navdu
šena. Videli smo ogromno, otroci
- učenci so bili enkratni (seveda v 
pozitivnem smislu), nikjer in nikoli ni 
nihče zamujal, vedno smo se držali 
dogovora in bili smo zelo dobra 
družba. (Tisti, ki nimamo otrok na 
šoli Antona Žnideršiča, smo se že 
priporočili, naj nas kljub temu ne 
pozabijo povabiti na roditeljski se
stanek.) K vsemu sta seveda veliko 
prispevala pogumna in potrpežljiva 
voznika avtobusov. Ko smo vozili po 
normalni cesti, smo se že čudili in 
spraševali, ali ni kje kakšne slabše, 
da bi šli po njej. Toooliko višinskih 
metrov, serpentin in ožin sta pre
magala velika turistična avtobusa in 
mi vsi na njih!

Dragica
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TRIGLAV PUB PONOVNO ODPRT
V petek, 23. maja so krajani Bistrice doživeli otvoritev, kot je že dolgo ni bilo. manjkalo ni ne jedače 

ne pijače pa tudi vragolij, ki so jih pripravili prijatelji novih lastnikov Triglav puba - Gostinstvo Tomex -ni 
mankalo. Tako smo dobili tudi novo ime za Titov trg, ki je za tisti petek bil imenovan Trg generala Majdnika. 
Vso srečo novim lastnikom želi tudi uredništvo Snežnika.

TELES
X__________ 7 / iKtmrnmtn

IlirskaV r—/—---------
Bistrica^N / d.o.o.

TELES, telekomunikacije, d.o.o. 
Vilharjeva 35, 6250 Ilirska Bistrica

COMMERCE
GRAFIČNE STORITVE 
IN TRGOVINA d.o.o.

Bazoviška 40 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71-00-320 
fax: 05/71 -41 -1 24

VSEM SLOVENCEM:
OREL Z VOLOVJE REBRI
V počastitev 500. obletnice rojstva Primoža Trubarja in ob dnevu Zemlje (22. aprila 2008) smo v 
galeriji Skedenj na Trubarjevi domačiji na Rašici odprli dokumentarno razstavo VSEM 
SLOVENCEM: Orel z Volovje rebri, ki jo je avtor Viktor Luskovec pripravil skupaj s sodelavci. 
Snovalci razstave si prizadevajo celovito predstaviti območje Volovje rebri nad Ilirsko Bistrico, 
izjemno dragoceni predel ohranjene narave tako v Sloveniji kot v vsej Srednji Evropi. Prav na 
zahodnih obronkih Snežnika, kjer energetski lobi trdovratno skuša postaviti polje vetrnih elektrarn, 
živijo številne živalske in rastlinske vrste, med njimi tudi tako redke in ogrožene, kot so Clusijev 
svišč, košutnik, gorski kosmatinec, sova velika uharica, beloglavi jastreb, orel kačar, medved, volk 
in ris, divja mačka in planinski orel.

»Vpliv obratovanja na planinskega orla bo po naši oceni nesprejemljivo velik,« se glasi ugotovitev 
študije, ki jo je naročil investitor in na osnovi katere so začuda pridobili državno okoljevarstveno 
soglasje. Predvideni poseg - če bo prišlo do njegove izvedbe - ne bo prizadel samo slovenske 
populacije planinskega orla in pohabil dragocenega območja, ki izpolnjuje vse pogoje za 
zavarovano območje. Med žrtvami se bodo znašle tako živali, ki se prek tega območja selijo, kot 
tudi številni drugi stalni prebivalci tega predela, ki je bil po krivici izločen iz mreže zavarovanih 
območij Natura 2000.

Primoža Trubarja in njegovega temeljnega prispevka, po katerem smo postali narod Slovencev, 
svojčas niso vsi sprejeli ali razumeli. Pregnali so ga v tujino, njegove dragocene knjige pa so celo 
sežigali na grmadah. Bomo po skoraj pol tisočletja ponovili napake prednikov, ki niso spoznali 
izjemnega prispevka Primoža Trubarja? Izgradnja polja vetrnih elektrarn na obronkih notranjskega 
Snežnika je neutemeljena ne le iz vidika ekologije, temveč tudi nima pozitivne ekonomske računice 
kot tudi energetske ne. Čedalje množičnejša prizadevanja za ohranitev dragocenega območja 
Volovje rebri sodijo v okvir domovinskosti in krepitvi slovenskih korenin.

»Iskreno upam, da bomo območje Volovje rebri ohranili v prvobitni podobi,« je poudaril slavnostni 
govornik Karl Erjavec, minister za obrambo. »Redke živalske vrste in rastline so naše bogastvo in 
tega ne smemo zapraviti z nepremišljenimi dejanji,« je opozoril minister Erjavec in požel buren 
aplavz najmlajših - učencev Osnovne šole Primoža Trubarje iz Velikih Lašč. Učenci so pod 
vodstvom mentoric Branke Levstik in Petre Košmrlj nastopili z mislimi o svojem velikem predniku 
ter potrebi po ohranitvi narave.

»Ko bom velik, bi želel biti Primož Trubar,« seje odrezal eden od najmlajših. Minister Eijavec pa 
je dodal, da bi se dandanes tudi Primož Trubar gotovo boril za Volovjo reber in slovensko naravo.

Brez orlov so tudi najlepše gore preprosto le »pokrajina«.

Dokumentarno razstavo so pripravili Javni zavod Trubarjevi kraji, Parnas, zavod za kulturo in 
turizem. Velike Lašče in Zavod za ekologijo Narava 2001, omogočile pa so jo družbe Mobitel, 
Lenovo Technology, Deloitte., Casino Portorož, Hit Nova Gorica, Slovenijales, Carl Zeiss, 
Telekom Slovenije, Sava Kranj in Zavarovalnica Maribor.
Razstava bo na ogled do 29. maja 2008.

Parnas, zavod za kulturo in turizem, Velike Lašče

MINUTA NESMISLA______________________________

Zgodba
Oče ene od učenk je planil v dvorano, kjer je predaval učitelj.
Ne meneč se za navzoče, je zavpil na hčer:
»Pustila si svojo univerzitetno kariero, zato da sediš ob nogah temu 

norcu! Česa te je le naučil?«
Vstala je, mirno odvedla očeta ven in rekla:
»Odkar sem pri njem, sem se naučila, česar me ne more naučiti no

bena univerza - da se te ne bojim in da me tvoje sramotno vedenje ne 
spravlja v zadrego«.

Učitelj v teh zgodbah ni ena sama oseba. Je hindujski guru, mojster 
zena, taoistični modrec, judovski rabin, krščanski menih ali sufujski mistik. 
Je Lao Zi in Sokrat, Buda in Jezus, Zaratustra in Mohamed. Njegov nauk 
najdemo v 7. stoletju pred Kristusom in v 20. stoletju po Kristusu. Njegova 
modrost pripada tako Vzhodu kot Zahodu. Je njegov zgodovinski izvor res 
pomemben? Zgodovina je navsezadnje zapis videzov in ne resničnosti, 
doktrin in ne tišine.

Samo minuta je potrebna za branje posamičnih zgodb, ki sledijo. Mor
da vas bo učiteljev jezik begal, vas razjezil ali se vam bo zdel popolnoma 
nesmiseln. To vsekakor ni lahka knjiga. Ni bila napisana, da bi poučevala, 
ampak da bi prebujala. Med njenimi stranmK ne v natisnjenih besedah, 
tudi ne v zgodbah samih, ampak v njenem duhu, v njenem razpoloženju, 
njenem ozračju) se skriva modrost, ki se ne da posredovati v človeški 
govorici. Ko boste brali tiskane strani in se boste borili z učiteljevim skriv
nostnem jeziku, boste morda nevede naleteli na »nauk brez besed«, ki se 
skriva v knjigi, in se prebudili - in spremenili. To namreč pomeni modrost: 
spremeniti se - če verjamete ali ne - brez najmanjšega prizadevanja z 
vaše strani, samo tako, da se prebudite v resničnosti, ki ni v besedah, 
ampak leži onkraj njihovega dosega.

Če boste imeli dpvolj sreče, da se boste tako prebudili, boste vedeli, 
zakaj je najodličnejši jezik tisti, ki ni izgovorjen, najodličnejše dejanje tisto, 
ki ni storjeno, in najlepša sprememba tista, ki ni hotena.

Zgodbe je zbral Anthony de Mello. Knjiga Minuta Nesmisla pa je izšla 
po njegovi smrti 1987. Izšla je taka kot jo je zapustil brez naslovov brez 
vsebinskega kazala, samo zgodbe, eno za drugo, v istem vrstnem redu, v 
katerem jih je pustil. Še dve njegovi knjigi »Zavedanje« in »Ptičja pesem« 
so z moje strani zelo pogosto brani, še poseno pa takrat, ko v mojemu 
umu ni dovolj svetlobe.

Živimo v hudo zmedenem in strahu polnem svetu. Vojne, katastrofe, 
nasilje, ki postaja vse grozoviteješe postaja naš vsak dan. Dopustimo, da 
se nas dotaknejo učiteljevi nauki, le tako bomo ubežali zlu, ki razsaja za 
našim vogalom in v naših glavah.

Rešitev je v zavedanju in spoznanju kdo smo.
Neta Vergan
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15. SEJA OBČINSKEGA SVETA IZREDNA SEJA SVETOV OBMOČNIH ENOT KGZS
Na 15. seji Občinskega sveta 

Občine Ilirska Bistrica, ki je bila 
24.aprila, so svetniki obravnavali in 
sprejeli Odlok o zaključnem računu 
proračuna Občine Ilirska Bistrica za 
leto 2007, pri premožensko pravnih 
zadevah so sprejeli sklep, da Občina 
Ilirska Bistrica soglaša z neodplačnim 
prenosom objekta Doma na Vidmu 
v Ilirski Bistrici, ter da se Geodetski 
upravi Republike Slovenije za potrebe 
geodetske pisarne v Ilirski Bistrici za 
določen čas 3 let od podpisa pogodbe 
v brezplačno uporabo oddajo poslovni 
prostori v stavbi na naslovu Jurčičeva
1 v Ilirski Bistrici in sicer dve pisarni 
v pritličju od katerih vsaka obsega
2 prostora ter pisarno v prvem nad
stropju desno v skupni izmeri 85,70 
m2. V primeru združitve Geodetske 
pisarne Ilirska Bistrica in Postojna 
v Ilirski Bistrici se Geodetski upravi 
Republike Slovenije za določen čas 3 
let od podpisa pogodbe v brezplačno 
uporabo odda celotna stavba na na
slovu Jurčičeva 1 v Ilirski Bistrici.

Svetniki so obravnavali tudi Pra
vilnik o kriterijih in postopkih za spre
jem otrok v vrtce ter obravnavali 
Pravilnik o dodeljevanju socialnih 
pomoči v Občini Ilirska Bistrica. 
Pri imenovanjih so svetniki Alojza 
Bubniča, roj. 22.2.1948, iz Pregarij 
7, 6243 Obrov, imenovali za člana 
odbora za gospodarstvo in finance za 
preostanek mandatnega obdobja do 
leta 2010 oziroma do izvolitve novega 
občinskega sveta.

Za predstavnike Občine Ilirska Bi
strica v Svetu zavoda OŠ Rudija Mah
niča Brkinca Pregarje so imenovali
1. Mitjo Bubniča iz Pregarij 101 a,
2. Alojza Bubniča iz Pregarij 7, 
3.Iztoka Čeka iz Huj 17 a. 
Mandat imenovanih predstavnikov 
traja 4 leta.

V nadaljevanju pa povzemamo vpraša
nja in pobude svetnikov:

Dušan Grbec
Dal je pobudo, da občinska upra

va zadolži predsednike krajevnih 
skupnosti, da skličejo zbore ob
čanov vaških skupnosti na katerih 
naj občanom predstavijo poslovanje 
krajevnih skupnosti v preteklem letu. 
Milan Uljan

1. »Utrditev in popravilo bankin ter 
postavitev zaščitne ograje na kritičnih 
mestih regionalne ceste III. reda št. 
632, na odseku 1378 na relaciji Za
biče - Sušak.

2. Utrditev in popravilo bankin ter 
postavitev zaščitne ograje na kritičnih 
mestih regionalne ceste III. reda št. 
632, na odseku 3224 na relaciji Jel- 
šane - Novokračine. 3. Postavitev 
table za omejitev hitrosti na 40 km/h 
skozi naselje Sušak in Novokračine. 
Pobuda je bila dana predvsem s strani 
vaščanov obeh vasi, saj ob cesti ni 
pločnikov in so prebivalci hiš, ki stojijo 
ob cesti pri hoji po cestišču zelo ogro
ženi, saj večina voznikov ne upošteva 
predpisane omejitve hitrosti 50 km/h.
4. Preusmeritev prednostne ceste 
v križišču v vasi Novokračine, kjer 
prednostna cesta sedaj poteka po 
regionalni cesti II. reda št. 632, 
po odseku 1378 in v navedenem 
križišču zavije levo proti maloobmej
nemu prehodu Novokračine - Lipa 
(gledano iz smeri Sušak proti Jelša- 
nam). Predlog je, da bi v navedenem 
križišču prednostna cesta potekala 
naravnost, proti Jelšanam, kar bi 
bilo varneje glede na to, da na tej 
relaciji sedaj poteka večina prometa.
5. Umiritev prometa v okolici Osnovne 
šole Jelšane s postavitvijo »ležečih 
policajev« ali drugih tehničnih ovir v 
neposredni okolici šole in vrtca.

Ado Barbiš
Dal je pobudo, da se od Di

rekcije za ceste pridobi pojasnilo, 
zakaj so bili v mesecu decembru 
2007 odstranjeni prometni znaki, 
ki preprečujejo vožnjo tovornih vozil 
in kakšen je bil razlog, da so te pro
metne znake ponovno postavili na isti 
cesti v začetku meseca aprila 2008. 
Branka Počkaj

Dala je pobudo, da svet za pre
ventivo v cestnem prometu ponovno 
preveri spremembo hitrosti čez Dobre
polje, ker je omejitev hitrost 50 km/h. 
Igor Štemberger

Potem, ko je Ministrstvo za promet 
konec lanskega leta sprostilo za tovorni 
promet cesto Ilirska Bistrica-Postojna, 
so pred kratkim to cesto za tovornjake 
ponovno zaprli. Sprašujem, čemu ta 
ukrep, saj so z njim ponovno še enkrat 
podaljšali pot tovornjakom, ki ponovno 
morajo voziti po manj primerni cesti 
med Podgradom in Ilirsko Bistrico.
2. V zadnjem času je že in še premski 
grad dobiva povsem novo podobo. 
Glede na slabe izkušnje iz preteklosti 
dajem predlog, da se v bodoče na
meni več pozornosti urejanja okolice 
Premskega gradu, tu mislim na čiš
čenje, košnjo trave, zasaditev cvetja, 
pa tudi samo zračenje prostorov ...
3. Na zadnji seji Sveta Območne izpo
stave JSKD Ilirska Bistrica je bila obšir
na razprava na temo občinskih nagrad 
in priznanj. Člani Sveta Območne iz
postave JSKD Ilirska Bistrica so spre
jeli sklep, da se Občini ilirska Bistrica 
predlaga v razmislek ponovno uvedbo 
posebne nagrade za kulturo, podobno 
kot se to podeljuje na področju športa. 
Bernard Oblak

1.Zanimalo ga je, kako se 
lahko pridobi denar za zame
njavo kritine na cerkvi na Baču. 
2.Dal je pobudo, da se uredi
jo table za plakatiranje po va
seh, ker so v slabem stanju. 
Mirjam Francetič

1.Zanimalo jo je, zakaj v me
stu Ilirska Bistrica ulice ni
majo oznak na začetku ulice.
2, Zanimalo jo je, ali je v planu ure
ditev starega dela mesta in dala 
pobudo, da se na začetku Cankar
jeve ulice postavi »ležeče policaje«.
3. Zanimalo jo je, kako je z Gim
nazijo Ilirska Bistrica in kakšne so 
možnosti, da bi postala samostojna. 
Karmen Šepec

»V Enoti vrtec pri OŠ Antona 
Žnideršiča Ilirska Bistrica smo v lan
skem letu zaradi povečanega vpisa 
otrok odprli 10. oddelek. Trenutno 
je v vrtcu 184 otrok, v vseh oddelkih 
(razen enega) do zgornjega, fleksi
bilnega normativa. Na čakalni listi je 
trenutno 12 otrok. Z odprtjem 10. 
oddelka so se bistveno poslabšali 
prostorski pogoji To pa pomeni tudi 
le 2 m2 igralne površine na otroka, 
kar je veliko pod normativno površino 
(3 m2), ki jo zahteva Pravilnik o nor
mativih in tehničnih pogojih za prostor 
in opremo vrtca za vse vrtce (tudi za 
stare stavbe) od 1. 9. 2010 dalje. 
Glede na trende rojstev zadnjih let 
in letošnjo spremembo zakonodaje, 
ki omogoča staršem plačilo vrtca 
samo za enega, najstarejšega otro
ka, lahko predvidevamo tudi v na
slednjih letih povečan vpis v vrtec. 
Predlagam, da občina ustanoviteljica 
skupaj z vrtcem poskuša za rešitev 
trenutne problematike, torej za na
slednje šolsko leto, preveriti možnost 
pridobitve dodatnih prostorov izven 
prostorov vrtca za dva oddelka. Obe
nem predlagam, da se takoj pristopi 
k celovitejšemu, dolgoročnejšemu 
reševanju prostorske problematike 
predšolske vzgoje.«

Člani Kmetijsko gozdarske zbor
nice Slovenije bodo vložili pobudo 
za oceno ustavnosti pavšalnega 
pripisovanja plačil ukrepov kmetijske 
politike katastrskemu dohodku 

Ljubljana, 7. april 2008 - Na 
izredni seji vseh Svetov območnih 
enot (OE) Kmetijsko gozdarske zbor
nice Slovenije (KGZS), ki jo je danes 
na pobudo vse bolj nezadovoljnih 
članov sklicalo vodstvo KGZS v ve
liki dvorani poslovne stavbe Smelt v 
Ljubljani, so predsedniki OE izrazili 
nezadovoljstvo s trenutno veljavnimi 
davčnimi zakoni. V teh dneh številni 
člani KGZS prejemajo odločbe in 
obvestila Davčnega urada RS glede 
odmere katastrskega dohodka, na 
katerih so pripisani pavšalni zneski 
plačil ukrepov kmetijske politike. 
Da takšno pavšalno obdavčevanje 
ni pravično, je poudarilo kar nekaj 
predsednikov območnih enot KGZS, 
saj vsa zemljišča nimajo možnosti 
pridobiti subvencije. Prav tako pri
haja do pripisa visokih subvencij za
radi nerealnega stanja v zemljiškem 
katastru v primerjavi z dejanskim 
stanjem zemljišč. Nekateri kmetje 
pa so opozorili tudi na to, da takšna

ureditev vpliva tudi na višino raz
ličnih socialnih transferjev, zato bo 
recimo marsikateri otrok kmetov 
prikrajšan za štipendijo ali otroški 
dodatek.

Ker so v KGZS v preteklih tednih 
dobili več kot 200 klicev dnevno s 
pozivi članov za ustavno presojo, so 
v pravni službi KGZS za svoje člane 
pripravili Pobudo za presojo ustav
nosti Zakona o dohodnini (ZDoh-2, 
Uradni list, št. 117/06) in presojo 
ustavnosti ter zakonitosti predpisa 
»Povprečni znesek subvencij na 
hektar kmetijskih in gozdnih zem
ljišč ter na panj za leto 2007 in 
znesek katastrskega dohodka za 
oljčne nasade za leto 2007« (Uradni 
list RS, št. 15/08), ki gaje sprejelo 
Ministrstvo za finance. V pobudi se 
predlaga:
- razveljavitev Zakona o dohodnini 

v delu, ki predstavlja pravno 
podlago za pavšalno pripisovanje 
subvencij,

- odpravo podzakonskega akta 
ministra za finance in

- začasno zadržanje izpodbijanih 
predpisov z namenom prepreče
vanja nastajanja težko popravljivih

posledic.
Poleg zahteve za izločitev plačil iz 

naslova ukrepov kmetijske politike in 
drugih državnih pomoči iz obdavčitve 
člani KGZS zahtevajo še:
- da država uredi stanje v zemljiškem 

katastru tako, da se bo katastrski 
dohodek oziroma boniteta zemljišča 
v čim večji meri ujemala z dejanskim 
stanjem,

- uveljavitev nove metodologije ugo
tavljanja katastrskega dohodka.

- ohranitev oziroma ponovno uveljavi
tev investicijskih olajšav.

- v prehodnem obdobju do uvedbe 
katastrske kulture oljčnik naj se 
zadrži za leto 2007 izpogajano ob
davčitev oljkarjev in

- prag za obdavčitev čebelarjev naj 
se dvigne za vse zavezance na 40 
panjev.

Prisotni so poudarjali, da je po
trebno izvesti pritisk na odgovorne 
t.j. na vlado, ministrstvo za finance 
in nenazadnje na državni zbor in ga 
stopnjevati do možnosti štrajka vseh 
organizacij, ki pokrivajo področje 
kmetijstva.

Za društvo SKZ: Tonjo Janežič

Obrt in malo gospodarstvo

PROTEST PROTI PREDRAGI GLASBI V10KAUH
Na novinarski konferenci, ki je bila v torek, 6. maja 2008, so predstavniki uporabnikov avtorskih pravic izrazili veliko 

nezadovoljstvo nad vodstvom SAZAS in nad neurejeno zakonodajo na področju avtorskega prava. Uporabniki zahtevajo 
ureditev razmer in kaosa, Obrtno-podjetniška zbornica Slovenije pa pošilja članom pozive za izklop avdiovizuelnih naprav. 
Cilj akcije »S tišino do poštenih tarif SAZAS« je, da bi vodstvo SAZAS pripravili do vsebinskih pogovorov o pošteni tarifi.

O plačevanju prispevkov je bilo izrečenih že veliko ostrih besed s strani uporabnikov, največ pa pravzaprav v letu 2007, 
ko je SAZAS brez soglasja predstavnikov uporabnikov samovoljno povišal tarife za skoraj 60%. Veliko uporabnikov še vedno 
plačuje zneske po tarifah SAZAS iz leta 1998, mnogi pa plačujejo nove, dražje tarife. Plačniki, ki obveznosti do SAZAS 
poravnavajo po veljavnih tarifah iz leta 1998, prejemajo pisne opomine za plačilo razlike. Nekaterim SAZAS odpoveduje 
pogodbe in grozi z obiskom tržnega inšpektorja ter plačilom denarne kazni.

Pričakovanja, da bo v kratkem določena nova tarifa, so se izjalovila. V praksi vlada brezvladje, saj se SAZAS z velikimi 
poslovnimi subjekti »pod mizo« dogovarja o posebnih popustih, ki jih najmanjši poslovni subjekti ne bodo nikoli deležni.

Omeniti velja še, da SAZAS izdaja nepregledne račune, z mnogimi napakami, ki zavajajo tudi drugo poslovno stranko ( 
uporabnike) glede načina odmere avtorskega honorarja. S podjetji, ki sprašujejo o dejanskih razlogih za poslane račune, 
neposlovno komunicirajo in z veliko zamudo ali sploh ne odgovarjajo na njihove dopise. Prav tako SAZAS ne upošteva po
sebnih (olajševalnih) okoliščin v primerih, ko se predvaja oz. izvaja glasbena dela na koncertih brez prihodkov, dobrodelnih 
prireditvah, poklicnih prireditvah, tekmovanjih...

To je bil najbrž tudi povod, da se je protestu Obrtno - podjetniške zbornice Slovenije pridružilo še Združenje kultur
nih domov Slovenije, Trgovinska zbornica Slovenije, Iniciativa združenja ponudnikov gostinskih storitev Slovenije, Zavod 
mladinska mreža MAMA, največji slovenski organizator koncertov klasične glasbe Ustanova Imago Sloveniae in Turistično 
- gostinska zbornica Slovenije. Skupaj pozivajo vse gospodarske subjekte, kulturne organizacije in kulturne delavce, 
naj se pridružijo skupnemu protestu proti vodstvu kolektivne organizacije avtorjev SAZAS, ki iz dneva v dan izkazuje do 
uporabnikov neposloven in nepošten odnos , in v znak protesta izklopijo avdiovizuelne naprave ter jih odstranijo iz svojih 
poslovnih prostorov.

Obrtno - podjetniška zbornica Slovenije je med pogajanji, leta 2006 in 2007, vztrajala na treh pogajalskih predpo
stavkah, in sicer, da se kot primarni kriterij za določitev nove tarife SAZAS uporabi površina oz. uporabni obseg poslovnega 
lokala; da se za določitev nove tarife uporabijo primerljive tarife z istovrstnimi organizacijami v tujini, zlasti v državah EU in 
da se v primeru, če SAZAS ne bi pristal na določitev nove tarife, vezane na uporabno površino oz. uporabni obseg lokala, 
zaradi zbližanja stališč dopusti tudi drugačen model oblikovanja tarif. Vendar pod pogojema, da se predhodno razčistijo 
vprašanja, ki bodo pomembna za člane zbornice v vsakdanji praksi in da se opravi projekcija višine tarif. Torej, da se v čim 
večji meri predvidijo posledice »skoka v neznano«, v nov model, bistveno drugačen od veljavnega.

Osnovni razlog, za vztrajanje pri oblikovanju tarif za sekundarno radiofuzijo (radio, TV) in javno predvajanjem s fonogrami 
in videogrami ( CD-player) glede na velikost lokala izhaja iz ureditve, kot jo pozna večina evropskih držav ( Nemčija, Italija, 
Velika Britanija, Španija, Danska, Hrvaška, Avstrija-del, ki se nanaša na trgovinsko dejavnost...).

Na naveden kriterij oblikovanja tarif sta pristali dve slovenski kolektivni organizaciji ZAMP in Zavod IPF ( podpis spo
razuma z OZS 11. oktobra 2006), SAZAS pa na to ni pristal.

Meseca maja so člani naše stanovske organizacije že prejeli pisna navodila in obrazce potrebne za odpoved pogodbe. 
Seveda ste ob tej priložnosti povabljeni tudi nečlani, da se nam pridružite. Za informacije smo vam na voljo na Območno 
obrtno-podjetniški zbornici v Ilirski Bistrici, kjer boste lahko prejeli tudi vse obrazce za odpoved ( SAZAS, RTV, ZAMP, 
IPF..).

Ob zaključku pa še nekaj uporabnih informacij.
Če se boste v prihodnje, po poslani odpovedi, ponovno odločili za predvajanje komercialne glasbe, predlagamo, da 

od tedaj dalje plačujete avtorsko nadomestilo po tarifi iz veljavnega pravilnika (iz leta 1998), povečani za 8,5% DDV. Tako 
plačilo ščiti 2. odstavek 158. člena Zakona o avtorskih in sorodnih pravicah, kjer je zapisano, da če uporabnik položi na 
račun kolektivne organizacije (SAZAS) znesek po veljavni tarifi, čeprav nima sklenjene pogodbe s kolektivno organizacijo, 
mu je kljub temu ustrezna pravica prenesena. Pri tem razlog, zakaj nimaš sklenjene pogodbe, sploh ni pomemben !

Zelo pomembno je, da ves čas hranite potrdila o plačilih po veljavni tarifi ( ne glede na višino računa) kot dokaz za 
tržnega inšpektorja in predstavnike SAZAS. V primeru , da prejmete izvršbo za neplačan del, se prav tako obrnite na našo 
zbornico, saj imamo pripravljene ugovore ( pazite, da ne zamudite roka !).

G.Blaž Radujko, ki vodi akcijo pri Obrtno-podjetniški zbornici Slovenije nadalje svetuje, da v kolikor se odločite za 
predvajanje izključno klasične glasbe ( Mozart, Listz, Vivaldi,..) in to samo s CD- predvajalnikom ali kasetofonom, odstranili 
pa boste radio in TV napravo, bi bili zaradi tega morda dolžni plačevati le Zavodu IPF. SAZAS v takem primeru gotovo ne bi 
bil upravičen do nadomestil, ker je avtorska pravica na klasičnih glasbenih delih že ugasnila. V tem primeru naj podjetnik 
sestavi tudi seznam zgoščenk, zaradi lažjega dokazovanja. In ne nazadnje, tudi predvajanje takšne glasbe je znak protesta 
proti SAZAS-u !

Alenka Penko
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VRNILI BODO DINAR ZA
IZGRADNJO TELEFONSKEGA 

OMREŽJA
Država se je odločila, da bo vrnila denar vsem tistim občanom, krajev

nim skupnostim in pravnim osebam, ki so ga leta nazaj vložili v izgradnjo 
javnega telefonskega omrežja. Denarje tako prejela tudi občina Ilirska 
Bistrica, Krajevna skupnost Ilirska Bistrica pa ureja dokumentacijo za 
vrnitev denarnih vložkov občanom, ki živijo na njenem območju.

V Krajevni skupnosti Ilirska Bistrica so potekale tri velike akcije 
izgradnje telekomunikacijskega omrežja in to v letih 1980, 1988 in 
1991/1992. V vseh treh akcijah je po sedanjih podatkih 760 občanov 
upravičenih do vrnitve dela vložka. Za prve napeljave v letu 1980 drža
va ne bo vrnila nič, saj je bil vložek precej manjši od cenzusa, ki ga je 
določila država.

Krajevna skupnost Ilirska Bistrica zdaj pospešeno ugotavlja stanje, 
saj so nekateri ljudje umrli in je potrebno poiskati njihove dediče. Pred
sednik KS Zorko Šajn pa je povedal, da bo v kratkem stekla razgrnitev 
dokumentacije in spiskov vseh upravičencev. Spisek bo javno razgrnjen 
tri tedne, v prostorih KS Ilirska Bistrica, o čemer pa bo javnost pravo
časno obveščena.

Kdor do sedaj še ni oddal vloge, bo prejel ustrezne obrazce in se 
prijavil.

Ko bodo seznami dokončno urejeni pa bodo začeli tudi izračunavati 
višino vložka posameznikov in KS in še-le nato se bo pričelo s postop
kom vračila denarja

VSTOP MLADOLETNIKOV 
BREZ SPREMSTVA

ZAKONITEGA ZASTOPNIKA 
V REPUBLIKO HRVAŠKO

Spoštovani občani!
Bliža se turistična sezona in potovanja v obmorske kraje, zato bi vas radi 

seznanili z nekaterimi spremembami zakonodaje v republiki Hrvaški, ki so 
bistvenega pomena za prestop državne meje oziroma za vstop v sosednjo 
državo. Spremembe, ki so nastale s sprejetjem novele Hrvaškega Zakona 
o tujcih 1.1. 2008 so pomembne predvsem za mladoletne osebe. Da ne bi 
prihajalo do zavračanj s strani Hrvaških mejnih organov in skladno s tem slabe 
volje, vam dajemo nekaj napotkov, ki so potrebni za neoviran vstop mlado
letnih oseb brez spremstva zakonitega zastopnika v sosednjo državo.

Mladoletni tujec ( do dopolnjenega 18 leta starosti) lahko vstopa v R. 
Hrvaško brez zakonitega zastopnika izključno z overjenim soglasjem za
konitega zastopnika in seveda z veljavnim potnim listom oziroma osebno 
izkaznico. Soglasje mora biti overjeno pri notarju ali drugem organu, ki 
je v državi mladoletnika pooblaščen za overjanje ter pri sodnem tolmaču 
prevedeno v hrvaški ali angleški jezik. Soglasje je lahko overjeno tudi na 
Diplomatsko-konzularnem predstavništvu Republike Hrvaške v tujini oz. 
državi iz katere mladoletnik prihaja.

Omenjeno soglasje mora vsebovati naslednje:
• osebne podatke o zakonitem zastopniku mladoletnega tujca; 
•osebne podatke o polnoletni osebi, s katero mladoletni tujec po

tuje;
• izjavo o soglasju dovolitve potovanja;
• namen bivanja;
• čas bivanja;
• čas veljave soglasja in
• podpis zakonitega zastopnika.

Ministrstvo za zunanje zadeve RS je pripravilo obrazec soglasja, ki ga 
lahko dobite na spletni strani www.mzz.gov.si/si/diplomatsko_konzular- 
na_predstavnistva/evropa/hrvaska/.

Obrazec je bil potrjen s strani pristojnih hrvaških oblasti - v primeru, da 
se zakoniti zastopnik odloči za uporabo tega usklajenega besedila prevod in 
overitev sodnega tolmača nista potrebna, potrebna pa je overitev podpisa za
konitega zastopnika, ki se ga lahko opravi na upravni enoti ali pri notarju.

Glede na specifičnosti posameznih vrst prometa in mednarodne stan
darde glede potovanja mladoletnikov zraven že naštetih pogojev za vstop 
ali izstop mladoletnega tujca iz Republike Hrvaške brez spremstva zakonitih 
zastopnikov, overjeno soglasje ni potrebno če:
• potuje z letalom in ima spremno listino za potovanje mladoletne osebe, 

izdane s strani letalskega prevoznika skladno z standardi Mednarodnega 
združenja letalskih prevoznikov (IATA) in priporočeno prakso;

• potuje v organizirani skupini v okviru šolskega izleta (ekskurzije) v spremstvu 
učitelja, ki ima seznam vseh udeležencev izleta overjen s strani pristojne 
šolske ustanove, ki je preveden v hrvaški ali angleški jezik, ter ima ustrezno 
veljavno potno listino;

•sodeluje na športni ali kulturni prireditvi in je naveden na seznamu vseh 
sodelujočih ter ima ustrezno veljavno potno listino.

Zlatan KOVAČEVIČ 
KOMANDIR POLICIJSKE POSTAJE 

VIŠJI POLICIJSKI INŠPEKTOR III

Komentar

HUMANISTI
Slovenci se lahko pohvalimo z 

napredkom v duhovni sferi bolj kot 
ostalo človeštvo. Smo prvi in tako naj
boljši vtranziciji. Smo pač nekaj ekstra. 
Naše nove avtoritete s svojimi dejanji 
to še posebej nenehno dokazujejo. 
Spomnite se negotovih prvih korakov 
demokracije, nežnih in krhkih, raznih 
bandeljev in nakupa prelepega letala, 
ki je bilo nujno potrebno skromni 
dvomilijonski državici, da bi se z njim 
postavila ob bok oholi zahodni Evropi. 
Genialno zamisel so naši velmožje 
povzeli po podobni logiki od Turkov, 
ko so gastarbajterji iz Nemčije domov 
vozili mercedese, magari predpotopne 
... Kaj menite o »naši« firmi Merka- 
torju, ki ima letos 60 % večji dobiček 
kot lani, kar pomeni neznansko vsoto 
denarja, in kljub temu elegantno viša 
cene svojih artiklov? Je enakopravna 
z tujimi trgovci ali ne? Bodimo ponos
ni nanjo. Se spomnite izjave nekdaj 
politologa Bavčarja, že nekaj časa 
gospodarstvenika, ki briljira na čelu 
Istrabenza. Nekoč je rekel , da mu 
pomeni prehod iz politike v biznis nov 
izziv. Zanj je bila to nekakšna vrsta po- 
kerja, kjer so, mimogrede, v igri tisoči 
zaposlenih. Kaj ve ta genialni človek o 
ekonomiji, seveda ni pomembno. Ima 
okoli sebe kakih 200 pravnikov in 100 
novokomponiranih ekonomistov. To je 
najbolj važno. Težak je, menda, okro
glo milijardo. Če je zares patriot, kot 
se je nekoč trkal po prsih, bomo videli 
kmalu. Odvisno od kvalitete življenja 
njegovih podložnikov ... Če je nekdaj 
raja bila hrana za topove, smo mi zdaj 
ilovica za gnetenje takim umetnikom... 
Ali ni lepo, da smo tudi mi dobili Šrota, 
slovenskega Berlusconija, ki naj bi bil 
po novem težak več kot milijardo in 
pol? Na prihodnjih volitvah bo zmagala 
stranka njegove dinastije. Čez nekaj 
let bo on postal šef vlade, njegov brat 
pa mr. president. Potem se bosta za
menjala. Prva naloga njune vlade bo 
iztrebljanje tajkunov. Še prej pa bosta 
popravila kakšen zakonček. Tako kot 
v batjuški Rusiji funkcionirata Putin in 
ta nov prezidjent... Za primitivne Ev
ropejce bo Šrot še dolgo kmetavzar, 
mi ostali pa vir za izkoriščanje ... In ob 
vsem tem mediji upravičeno pravijo, da 
pri nas vlada nekakšen duh protestant
skega liberalizma, ki je znan po tem, 
da tisti, ki od skupnosti pridobi neke 
koristi, tej skupnosti na drugi način to 
tudi povrne. Na nek način podobno 
kot naj bi to bilo v komunizmu. Tako 
naj bi delovala večina držav na severu 
Evrope ali v ZDA. In kaj ima naše me
stece npr. od bank, ki delujejo tu, ali od 
Lesonita, ali od nekaterih bistriških »les 
nouveaux rishes«? Ogromno. Skrbi. 
Zato lahko spoštujemo naše nove 
veljake in jim nismo nevoščljivi, za kar 
nas nekateri obtožujejo.

Toliko o visokih temah.
Naša pitna voda je zelo zdrava, saj 

je v njej toliko klora da pocrkajo vsi 
bacili prav do konca dolgega vodo
voda, ki je verjetno kje blizu morja. Mi, 
ki smo blizu izvira, dobimo Cl seveda v 
dvojni porciji.

Ne boste verjeli: na Reki plačujejo 
en kubik plina, zaokroženo, 2,3 kune 
ali neverjetne 0.3 evre. Tudi v Italiji je 
prepoceni: 0,7 evra. Vemo, da so Itali
jani mafiozi in fašisti ter Hrvatje balkan
sko pokvarjeni in da gre za dumpinške 
cene. Ker smo pri nas pošteni, stane 
ista količina plina za gospodinjstva pri 
nas 2,27 evrov; primerna cena, mar 
ne? O, hvala ti, pravični Petrol plin 
d.o.o. oziroma w.w.w. petrol.si.

Plače delavcev pomenijo v našem 
znanstvenem kapitalizmu, ki mu ni 
para, pravo potrato. Vsi so predebeli

in bo treba manj jesti, zato je plače 
treba zmanjšati. Ne vem zakaj na našo 
urejeno državico stalno, v pravilnih ča
sovnih razmakih cca 4 leta, pritiskajo 
sodniki, zdravniki in učitelji (in po
zneje zdravniki, učitelji in sodniki...). 
Kako bi si ob splošni blaginji razlagal 
povišanje plač zdravnikom naenkrat 
za neverjetnih 15 % ? Ne vem. So 
pa našteti zares frajerji. Mimogrede 
lahko obrnejo državo na glavo. To me 
spominja na Čile in Allendeja, ki so ga 
z oblasti pomagali vreči šoferji tovor
njakov, ki jih je podkupila CIA in niso 
hoteli voziti hrane vzdolž čudno dolge 
in ozke države ... Tako je tam crknil 
socializem, morda bo tu kapitalizem, 
ali pa samo Janša, kdo ve.

Briljanten se mi je zdel jokajoči 
začetek govora neke sodnice, ki je 
opravičevala zahtevo po povečanju 
plač: »Vem, da ne bi smela govo
riti o tem .... samo če pomislim na 
uboge delavke Mure ... toda, če se 
primerjamo s poslanci in drugimi ...« 
Govorništvo prve vrste.

Dr.Bučar je zapisal, da so v ne
kdanji državi najbolj uspevali razni 
oportunisti, ki so znali streči stvari t.j. 
svojim apetitom. Nekaterim je seveda 
krepko pomagala partija tudi na račun 
njihovega pedigreja. Pripadniki teh 
generacij smo sedaj upokojenci. Po
glejmo kakšne so pokojnine: Imamo 
jih kar kakšnih 19 vrst (I). Odlično. Ti
sti, ki so se upokojili pred leti, dobivajo 
več, ostali manj. Socialnih transferjev 
je toliko, da ne veš kdo pije. Kdo 
plača, se ve ... Ker država obstaja 
zato, da omogoči svojim državljanom 
dostojno življenje, je nevzdržna trditev, 
da vsak osmi državljan pri nas živi v 
revščini, kljub temu, da je za pokoj
nine malo denarja .... Med revnimi 
naj bi bilo tudi veliko upokojencev. 
Kakšna laž! Pa primerjajmo nekdanje 
delavke Vezenin z nizkimi, a dostojnimi 
pokojninami, ki omogočajo ponosno

in nekoliko sključeno življenje, s po
kojnino kakšnega predsednika občine 
ali kakšnega aparatčika ali kakšnega 
izmed šefov v tovarni. Najnižje merijo 
krepko pod 400 evrov, najvišje do 
1980 evrov. Pri vseh so deleži pri
spevkov v prejšnji državi merljivi, saj se 
da natančno izračunati koliko je nekdo 
pripomogel k razvoju naše družbe 
blagostanja. Bili smo različni v enako
sti. Prav zaradi pravičnosti sistema, ki 
smo ga sedaj ovrgli (o sedanjem stanju 
ne gre govoriti, je še bolj perfekten), 
bi bilo najbolj pravilno, če bi vsi dobili 
enake pokojnine. Tako menijo neka
teri. Pomislite: enake pokojnin 
e! Pokvarjenci. In da bi se morali tu 
izkazati nekdanji in sedanji levičarji, re
cimo nekdanji člani Zveze komunistov, 
tudi tisti, ki sedijo v vladi in parlamentu, 
polni čuta za svoje revnejše kolege 
in krepkega revolucionarnega duha, 
in ki bi morali delež svojih prejemkov 
nameniti tistim, ki imajo premajhne. 
Takih, ki v Bistrici razmišljajo tako, na 
srečo ni veliko. Smo pač poštenjaki. 
Naj nadaljujem s pregrešnimi mislimi: 
Vsakdo, ki prejema več kot 1000 
EUR, in ta vsota bi za naše razmere 
zadostovala za mirno starost (bolezen 
je seveda nekaj drugega), bi moral 
delež nad tem zneskom odstopiti rev
nejšim. Zato odločitev bi bil potreben 
referendum bodočih in sedanjih upo
kojencev. Tega problema bi se moral 
lotiti priljubljeni DeSUS. Škoda da ni 
tam več Rousa, ali kako se že piše. 
Ta bi to že znal urediti. Tako bi tudi 
Janša nehal z inovativnim pristopom 
reševanja pokojninskega sistema.

Drugi model je špartansko pre
prost : vsi upokojenci naj gladovno 
stavkajo kratke tri mesece, pa bo 
problem rešen ...

VAvstraliji in na Češkem imajo vsi 
enake pokojnine. To je komunizem. 
Zastarelo. Kam gre ta svet?!

Dimitrij Bonano
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SPOŠTOVANI!

Pričeli smo z izgradnjo 
I. Faze vodovoda Visoki 
kras v vaseh Novokračine, 
Sušak in Nova vas.
Potrudili se bomo, da bodo

bo kljub temu prišlo do 
kakšnih nepredvidenih 
zapletov, nas prosim pokličite.

041/682 549 (Marjan) ali 
041/652 769 (Franci)
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OBČNI ZBOR DRUŠTVA JESEN
V petek, 9.5.08, je na Črnih nji

vah potekal občni zbor medgeneracij
skega Društva Jesen. Društvo Jesen 
deluje pod okriljem Zveze društev za 
socialno gerontologijo Slovenije. Kot 
je zapisano v ustanovni listini Zveze, 
je njen namen predvsem izvajanje 
programov samopomoči za starejšo 
generacijo, razvijanje organiziranega 
prostovoljnega dela, pripravljanje 
srednje generacije na lastno starost, 
ustvarjanje pogojev za smiselno in 
kakovostno življenje starih ljudi na 
področju medčloveških odnosov in 
prizadevanje za odpravljanje pred
sodkov o starosti, medgeneracijsko 
povezovanje ter solidarnost.

Predsednica društva, ga. Miran
da Vrh, je v uvodu predstavila dejav
nosti za starejšo generacijo v naši 
občini in se zahvalila prostovoljkam 
društva. Društvo Jesen povezuje 85 
uporabnikov in 16 voditeljic-prosto- 
voljk. Prostovoljke in uporabniki se 
v okviru društva povezujejo v osem 
skupin starih ljudi za samopomoč. 
Šest jih deluje v Domu starejših

občanov Ilirska Bistrica, dve pa delujeta v naravnem okolju -Ilirski Bistrici, 
uporabniki pa sodelujejo tudi v pevski skupini.

Poleg rednega tedenskega druženja uporabnikov in voditeljic so bili na 
občnem zboru izpostavljeni tudi dogodki, ki jih je društvo uspešno izpeljalo v 
preteklem letu: miklavževanje za uporabnike skupin, srečanje skupin v DSO 
Ilirska Bistrica, medobčinsko srečanje skupin v Lipici, ki poteka že osem 
let ter udeležba dveh uporabnikov na Medgeneracijskem taboru v Pliskovici 
na Krasu. V bodoče si društvo, ki deluje že od leta 1989, želi prav tako 
uspešnega delovanja.

Urša Abram

ZA GLASBO NI NIKOLI PREPOZNO
Tako nekako bi lahko po

nazorili nastanek in delovanje 
vaških »muzikantov« iz vasi 
Jasena . Že sam nastanek 
skupine je napovedal, da gre 
za posebneže. Ob prazno
vanju rojstnega dneva člana 
domačega društva, se je 
skupina »fantov«, katerih leta 
se vrtijo okrog Abrahama, od
ločila, da poprime za prepro
ste domače inštrumente in 
pripravi presenečenje za slav
ljenca. Največ težav je bilo pri 
harmonikarju, kije ravno tako 
kot ostali, prvič prijel v roke 
inštrument. Vstrajnost, dobra 
volja in veselje do glasbe, pa 
so pripomogli, da so prema
gali začetne težave.

Skupina si je nadela pre
poznavno ime » KERGELCI IZPOD 
AHCA «. S besedo kergelci, so 
vaščani nekoč poimenovali vse tiste, 
ki so bili s svojim obnašanjem po
sebneži oziroma »frajeri«. Ahec pa 
je ime hriba pod katerim se nahaja 
domača vas.

»Fantje« igrajo pesmi, ki jih 
vsakdo rad sliši in zapoje. Izvedba 
skladb je prilagojena tako znanju,

kakot tudi željam poslušalcem, 
zato ne preseneča, da so nekatera 
besedila v celoti spremenjena. Z 
takšnim načinom igranja, ki močno 
spominja na že pozabljeno preprosto 
razumevanje glasbe, katero petje in 
igranje se je nekoč slišalo na vasi. 
S takim igranjem so žaželjeni na 
raznih obletnicah rojstnih dnevov. 
Za največje priznanje si štejejo po
vabilo gospoda Bratož Andreja, po

vezovalca zabavnih odaj z Radia 94, 
v katerem je izrazil željo za skupno 
sodelovanje.

Skupino sestavljajo Gršče - har
monika, Martinc - trobenta, Šmaj 
- škaf bas , Ludvik Premčov - lon
čeni bajs, Ferlež - domači boben, 
Jože Miše - grablje.

TEKST-FOTO: Gršče

PRIMORSKA POJE SVOBODI
Na pobudo gospoda Rudija Šim- 

ca, predsednika ZPZP, naj primorski 
zbori zapojejo dnevu zmage nad fa
šizmom, seje 9. Maja, tudi v Jasenu 
razlegala pesem svobodi.

Pred vaško cerkvijo so se zbrali 
Jasenski pevci ter MePZ Ahec. 
Ubrano petje je pritegnilo tudi vaš
čane. Ob prijetnem druženju so na 
koncu so vsi skupaj združili glasove 
in pod vodstvom Saše Boštjančiča, 
ter vaških godcev »Kergelcev izpod 
Ahca« skupaj zapeli nekaj borbenih 
pesmi.

Tekst; Ferlež Majda 
Slika: Gršče

KLUB HARMONIKA V ŠESTI BRZINI
Klub harmonika iz Ilirske Bistrice bo tudi v letošnjem letu poskrbel za 

dobro voljo in boljše razpoloženje vseh ljubiteljev harmonike in glasbe. Člani 
društva so večinoma harmonikarji in ljubitelji tega instrumenta. Vendar, želja 
društva je, da v svoje vrste privabi tudi ostale glasbenike, pevce in folkloro.

Društvo uradno še ni proslavilo prve obletnice delovanja, pripravlja pa v 
letošnjem letu kar nekaj večjih in odmevnejših prireditev.

Festival harmonika, oziroma Miklavžev koncert ostaja približno takšen 
kot ga že poznate, tudi časovno bo predvidoma v začetku decembra. Letos

Mifto @ole$
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bodo z nami harmonikarji, pevci ter 
narodnozabavni ansambli. Najavljeni 
pa so tudi gosti iz Hrvaške in Italije.

Drugega avgusta v klubu najavlja
jo polfinalni izbor na tekmovanju za 
Zlato harmoniko Ljubečne. Polfinalni 
tekmovanji sta dve, poleg domačega 
kraja, bo verjetno še v Bodoncih. Pri
čakovati je veliko število harmonikarjev 
iz vse Slovenije, seveda bodo tu le 
tisti, ki jim bo uspel preboj skozi pred
tekmovanja, katera bodo organiziranja 
v desetih krajih po vsej državi.

V klubu pa najavljajo tudi koncert 
s predstavitvijo prve zgoščenke abso
lutnega svetovnega prvaka v igranju 
na diatonično harmoniko z zadnjega 
prvenstva Nika Polesa. Bistričani ga 
že dobo poznamo, saj je bil vsakoletni 
gost festivala harmonika, poleg tega 
pa si ga kot Brkinca tudi delno lastimo.

Ampak leto je okrog in kje je sedaj Niko, kaj je novega, s čim se ukvarja? 
Sam priznava, daje po velikem uspehu in naslovu svetovnega prvaka prišlo 
obdobje, ko ni imel časa ne zase ne za družino ali kaj drugega. Enostavno 
je bilo nastopov in gostovanj toliko, da bi morala biti pravzaprav dva Nikota. 
Nastopil je tudi v naravoslovnem muzeju v Parizu, ob predstavitvi naše države, 
na posebno povabilo Parka Škocjanke jame.

Niko vtem trenutku pospešeno pripravlja in snema svoj prvi CD, skladbe 
so večinoma njegove, poučuje mlade, igra v ansamblu Navihani Lisjaki in 
tudi zaključuje srednjo šolo. Kako in kaj naprej? V jesenskem času bo pred
vidoma v septembru ali oktobru izšel CD in potem sledi predstavitev le tega. 
Takrat tudi pripravljamo v sodelovanju s klubom harmonika večji koncert v 
Ilirski Bistrici, na katerem bodo sodelovali mnogi gosti in upam, da se vidimo 
v velikem številu.

Nikotu hvala, klubu harmonika pa veliko uspeha v pripravi koncerta in 
ostalih prireditvah.

JhHior WorCd CtlauupioH

V HRIBE NAVZDOL?!
Že tretjič smo se srečali Slovenci-planinci iz treh sosednjih držav. Sre

čanja so prisrčna in dobro organizirana. Organizatorji so imeli srečo, ker so 
ujeli eno redkih suhih sobot v tej pomladi. Po okusni dobrodošlici so nas 
vodili v Glinščico, edinstveno dolino, kjer se srečata dva svetova: alpski in 
mediteranski. Kraševci so nas presenetili tudi s tem, da se je planinski izlet 
pričel s hojo strmo navzdol, potem po dolini, nato pa navkreber. Rastlinsko 
pestrost polepša z občutkom urejena pot in pripadajoča infrastruktura. Po
vedali so nam, dajo ureja njihova občina-iz evropskih sredstev. V najožjem 
delu doline je slap, ki kmalu ponikne v suho kamnito pokrajino. V vasici 
Bontač deluje dobro obiskana domača gostilnica, ki z domačini dobrotami

Lep pozdrav iz Glinščice!
nasiti in napoji vse, ki so tega potrebni. Nas, delegacijo iz PD Snežnik iz Ilir
ske Bistrice in razigrane Slovence iz slovenskega društva Bazovica iz Reke, 
so pogostili domačini -Slovensko PD Trst in Planinski odsek ŠD Sloga ter 
Planinski odsek SK Devin.

Skupinska slika je nastala pred predorom nekoč aktualne železnice, ki 
je povezovala Kozino s Trstom.

Pridružite se nam drugo leto, ko bomo srečanje gostili spet Bistrčani!

Darinka Dekleva, PD Snežnik Ilirska Bistrica
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DŽIP? NE, JEEP!

Pogled na množico vojaških vozil: jeepov, motornih koles, v zadnjem 
času tudi vozil, ki jih je uporabljala druga stran, torej sile osi, nobenega 
opazovalca ne pusti ravnodušnega.

Marsikdo bo iz naslova poskušal 
ugotoviti »al' prav se piše jeep ali 
džip«. Pa pravzaprav ni tokrat bistve
no pravopisno vprašanje. Naslov je 
namenjen jeepu, slavnem vojaškem 
vozilu ameriške proizvodnje, ki si 
je v drugi svetovni vojni pridobilo 
velik sloves in ga zato z njo nekako 
enačimo. Vozilo za splošne namene, 
takšen je bil uraden naziv, je pre
važalo marsikaterega slavnega za
vezniškega poveljnika. Sam general 
Eisenhovver ga je označil kot sred
stvo, ki je v veliki meri pripomoglo k 
zmagi zaveznikov in zlomu fašizma. 
Iz Willysev MB in Fordov GPW, vrste 
jeepov, ki sojih med drugo svetovno 
vojno izdelali nad šeststotisoč, je po
zneje nastalo nešteto različic, ki so 
jih razvijale tovarne po celem svetu in 
jih danes z eno besedo imenujemo 
džipi ...

Natančno pred 24-imi leti se 
je skupina navdušencev, ki so se 
ukvarjali s starodobnimi vozili - »oldti- 
merji«, zbrala z idejo, da bodo začeli 
delovati organizirano in so tako pri 
ZŠAM II.Bistrica ustanovili društvo 
imenovano Sekcija Veteran. Poseb
nost Veterana je bila, da so se lotili 
privlačnega, a zahtevnega zalogaja: 
predstavitvi jeepov, in to tapravih, 
zvečine po izvoru iz vojnih let 1941

do 1945. Ti nadebudneži so bili Miro 
Vrh - Mrmre, Franc Tomšič - Puška, 
Marjan Hrvatin - Brnjak in Bernard

Oblak - Ročko. Postali so lastniki 
vozil, ki sojih pridobili na različne na
čine, največ na razprodaji nekdanje 
JLA. Bilo je potrebno veliko truda, da 
sojih popravili in restavrirali; pravijo, 
da se dele dobi tudi sedaj, vendar 
najbližje v Italiji ali Avstriji.

Gibanje se je razširilo, prav tako 
njihova dejavnost. Tako se lahko 
upravičeno pohvalijo, da njihova 

sekcija združuje kar 80 
članov iz Slovenije, ki se 
jim so pridružili zamejci 
iz Italije; tu so še Hrvatje, 
Italijani in Avstrijci. Naj
starejši član je Marjan 
Mikuž iz Rakeka, ki jih 
šteje čez 80. Od žensk 
pa je posebno aktivna 
Ana Simič iz Opčin pri 
Trstu. Delujejo na več 
področjih, saj sodelu
jejo z domačim Turistič
nim društvom, prevažajo 
učence s posebnimi po
trebami, vidimo jih na 
pustnih prireditvah, ne
kdaj tudi na viziti. Prisotni 
so na dnevu odprtih vrat 
Slovenske Vojske, pa na 
razstavo oziroma Festival 
starodobnih vozil v Go
spodarskem razstavišču 
jih redno povabijo kot 
posebno atrakcijo, in 
pravijo, da se bodo lotili 
celo porok, če si bo kdo 
zaželel ...Njihova glavna 

prireditev pa je vsakoletno prvo
majsko srečanje, letos je to bil že 
častitljivi 24. PRVOMAJSKI SHOD

2008 JEEP 4X4. Tokrat so se za 
praznik dela zbrali pred gostilno Pri 
Matetu v Trnovem in kljub slabemu 
vremenu preko vmesnih postajališč 
zaključili shod na hribu Sv. Trojice 
blizu Pivke s kosilom in družabnim 
srečanjem. Sledil je še obisk voja
škega muzeja.

K neverjetno prepričljivi podobi, 
človek ima občutek, da živi v nekem 
paralelnem svetu, prispevajo tudi 
uniforme in druga oprema tpr orožje, 
vse avtentično, čeprav je nekoliko 
hecno videti prijateljsko nasmihanje 
nemškega vojaka in škotskega uni
formiranca. Skratka, scena, vredne
ga širokega zanimanja, že predstavlja 
promocijo za naš kraj, za kaj večjega 
pa bi poleg denarja bilo potrebno 
strniti sile in vsebino poglobiti. Župan 
kaže za njihove akcije veliko poslu
ha zato tudi bistriška občina poleg 
drugih sponzorjev primakne nekaj 
denarja. Če so vzdržali v kritičnih 
letih ob osamosvojitvi Slovenije in 
so takrat potekale njihove aktivnosti 
brez presledka, ni dvoma, da je nji
hov optimističen pogled v prihodnost 
realen, kar jim še posebej jamči vse 
večja odprtost in zanimanje ter stiki 
izven države. In prav po vztrajnosti, 
upornosti in borbenem duhu spo
minjajo na bojevnike, ki so se nekoč 
vozili po skoraj vseh kontinentih in se 
tolkli s sovražnikom ...

Nasvidenje, če ne prej, na jubi
lejnem VSESLOVENSKEM TRADI
CIONALNEM

25. SHODU 2008 JEEP 4X4!

Dimitrij Bonano

njak - dva izmed vodilnih društva Veteran

ČLANI DRUŠTVA
Nedavno od tega so člani Društva »Vezi« obis

kali kmečki turizem v vasi Vrbica, nedaleč od Ilirske 
Bistrice. Na domačiji so si ogledali kozjerejo ter 
predelavo mleka in mlečnih proizvodov. Člani so naj
več zanimanja pokazali za molzne stroje ter pripravo 
mleka za proizvodnjo mlečnih proizvodov kot so sir, 
skuta, sirni namazi. Po ogledu hleva v prijetni sobi za 
obiskovalce, sta jih gospodinja Branka in gospodar 
Jože Štemberger postregla z dobrotami iz kozjega 
mleka - sirni namaz, skuta, sir ter zelo okusno po
tico. Obiskovalci so bili zadovoljni z obiskom, najbolj 
se jim je zdela zanimiva pridelava sira, najbolj pa jih je 
Presenetila gostoljubnost lastnikov kmečkega turizma 
štemberger.

Tekst in foto: Peter Nikolič

»VEZI« NA OBISKU

OBČNI ZBOR PD SNEŽNIK 
IN POGLED NAPREJ

Planinsko društvo Snežnik je v petek 23.5.2008 izpeljalol. redni občni 
zbor v sto prvem letu delovanja. Dnevni red ni priteglil veliko članov, a smo 
bili sklepčni in zato izpeljali vse potrebne in pomembne točke. Zahvaljujemo 
se vsem, ki ste se zbora udeležili. Presenetilo nas je precejšnje število gostov 
iz M DO Primorsko-Notranjskih planinskih društev. Prijetne in koristne so bile 
razprave na poročila. Kot veste, je jubilejno leto s številnimi akcijami dobro od
mevalo doma in naokoli. Predsednik MDO primorsko Notranjskih društev g. 
Albin Žnidarčič, je poleg pohval v svojem imenu prenesel priznanja in zahvale 
Glavnega odbora Planinske zveze Slovenije za angažiranje društva, še posebej 
pa za organizacijo skupščine PZS in Dneva Slovenskih planincev, ki smo ga 
izvedli na Sviščakih 2. junija lani.

In kaj za naprej? Upravni odbor je v osnovi istal isti. Aleša Poročnika, ki je 
vodil vodniški odsek je nadomestila Tina Turkovič. Svoje delo v mladinskem 
odseku je predala tudi Marta Bratovič. Odsek bo vodila Vanja Žele. Od obeh 
deklet si društvo mnogo obeta.

Še naprej bomo obnavljali kočo na Snežniku. Predstavnica gradbeno inve
sticijskega odbora, Mojca Turkovič, je napovedala menjavo stavbnega pohištva 
(oken in vrat) in pozvala članstvo, da priskoči na pomoč, ko bomo potrebovali 
transport na vrh Snežnika. Predsednica si skupaj z novimi oskrbniki želi, da 
bi društvu uspelo urediti zgornje prostore planinskega doma na Sviščakih in s 
tem obogatiti ponudbo. V polnem teku so priprave na Mladinski gorniški tabor, 
ki bo letos julija v Mojstrani. Skrbeli bomo za pobudbo juniorjem in seniorjem, 
ki so društvu nabolj predana populacija, čeprav tudi tukaj ni idealnega stanja. 
Izobraževali bomo kadre, ki so steber društva in porok za dobro vodene izlete. 
Pomlajujejo se tudi vrste Gorske reševalne skupine. Njihovi člani so nepogreš
ljivi pri vseh akcijah društva. Razpravljali smo, da se srednja generacija sama 
odpravlja v hribe in se ne odziva na ponudbo društva. Kot člani izkoriščajo 
ugodnosti popustov in zavarovanj, publikacij in urejene poti. S tem je mogoča 
večja mobilnost, nižji so prevozni stroški. Govorili smo o možnosti okrogle mize 
in dileme, kakšne ponudbe si člani želijo. Ker delovanje društva temelji na po
polnoma prostovoljni osnovi je razumljivo, da vsak član lahko prispeva le toliko, 
kolikor se sam odloči. Dobre izkušnje je z nami delil predsednik slovenske 
planinske skupine iz Reke. Potrudijo se za tesnejši pristop do članov. Plakati

in obvestila v medijih ne prinesejo rezultatov. Pomemben je osebni pristop in 
lastno navdušenje. Morda je dober predlog SMS planinske skupine? Poigrali 
smo se z idejo, kako nadomestiti praznino odmevnih zimski pohodov. Ena od 
možnosti je, da bi se naše društvo povezalo s kraji in planinci, ki imajo hribe 
z imenom Snežnik. V Sloveniji so trije. Vemo za Snežnik na Madžarskem in v 
Veliki Britaniji. Morda pa res.

Želimo vam čim več odklapljanja od vsakdanjih pritiskov! Če to počnete v 
hribih, srečno in varen korak!

Darinka Dekleva, predsednica

SPLOŠNO ZIDARSTVO 
Stanko Iskra s.p.

Novokračine 23 
6254 Jelšane

Kakovostne storitve na Teiefon: 041 /655 710
podlagi večletnih izkušenj. zidarstvo.stanko@siol.net
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BILI SMO NA ROMANJU VMEDUGORJU

Oratorijski in birmanski animatorji 
smo bili od 28.04- 30.04.2008 na 
romanju v Medugorju. Medugorje je 
romarski kraj v Južni Hercegovini, 
od morja oddaljen približno 30 km, 
v bližini reke Neretve. Kraj je bil prvič 
omenjen leta 1599. Do leta 1981 je 
bila to revna vas, kmetje so se preživ
ljali s pridelavo tobaka in vina, ljudje so 
se odseljevali. Danes prebivalci tega 
kraja živijo od romarskega turizma. 
Poleg Lurda in Fatime je Medugorje 
trenutno najbolj poznano Marijino 
svetišče na svetu. Obiskalo ga je že 
več kot trideset milionov romarjev. 
Marijinih prikazovanj v Medugorju 
do sedaj Cerkev še ni potrdila, niti 
jih ni zanikala. Vse se še spremlja in 
raziskuje.

Po desetih urah vožnje smo pri
speli v Medugorje. Najprej smo bili v 
komuni Cenacolo, kjer smo poslušali 
pričevanja treh fantov, ki so zapadli v 
zasvojenosti in so se odločili za sistem 
zdravljenja v omenjeni komuni (sistem 
zdravljenja brez zunanje strokovne 
pomoči). Komuna je bila v Medugorju 
ustanovljena leta 1991 in sicer samo 
za fante, leta 2000 so odprli še odde
lek za dekleta. Komuna je namenjena 
zdravljenju različnih oblik zasvojenosti,

prevladuje pa zasvojenost z drogami. 
Vodi jo sestra Elvira iz Italije. Člani 
komune sodelujejo pri pripravi različ
nih večjih prireditev za romarje, kot je 
festival mladih, žive jaslice ipd.

Oba večera, ki smo jih preživeli v 
tem kraju, smo se v cerkvi sv. Jakoba, 
udeležili tudi svete maše in molitve rož
nega venca, ki je sledila takoj za tem. 
Tudi vmes smo imeli dovolj priložnosti 
za osebno molitev, razmišljanje, sveto 
spoved.

Naslednji dan smo se že v zgodnjih 
jutranjih urah podali na Križevec. Na 
poti smo molili križev pot in o njem pre
mišljevali. Po dobri uri in pol hoje smo 
prispeli na Križevec- nekajsto metrov 
visok hrib. Na njem so leta 1934 zgra
dili 12m visok betonski križ, v katerem 
so vgrajene relikvije Kristusovega 
križa, ki so jih prejeli iz Rima. Na vrhu 
smo imeli čas za osebno molitev, kot 
tudi za opazovanje čudovitega razgle
da na Medugorje, na Dinarske alpe ter 
na gorsko verigo Biokovo.

V popoldanskem času smo se 
odpravili še v Majčino selo. Gre za 
institucijo, ki jo je leta 1993 ustanovil 
pokojni duhovnik Slavko Barbarič in je 
namenjena varstvu ter vzgoji otrok, ki 
so jim v vojni pobili starše, kot tudi za

druge zapuščene otroke. Za otroke 
skrbijo Sestre ranjene družine. V 
Majčinem selu nas je sprejela prijazna 
redovnica, ki nam je predstavila način 
delovanja institucije. Srečali smo se 
tudi z otroki.

Zadnji dan romanja smo priso
stvovali pričevanju vidkinje Vicke 
Ivankovič. Takoj za tem smo se po
dali na Črnico. Ob poti na Črnico so 
postavljene bronaste reliefne table s 
podobami skrivnosti rožnega venca. 
Ob vzpenjanju proti vrhu se običajno 
moli rožni venec, tako smo storili tudi 
mi. Črnica je kamnit hrib, na vzhodni 
strani Medugorja, kjer se je 25.06.19- 
81 otrokom prikazala Marija. Na tem 
mestu zdaj stoji kip Marije, ki je bil po
stavljen ob 20. obletnici prikazovanj.

Ob koncu našega romanja smo 
imeli še zahvalno sveto mašo v kapeli 
v Majčinem selu.

Tudi na poti domov nam ni bilo 
dolgčas, saj smo prepevali mladinske 
duhovne pesmi, molili, se pogovarjali 
ter med seboj podelili tudi vtise, ob
čutke, doživetja, ki so se nas dotaknila 
v Medugorju.

animatorka Helena Boštjančič

POMOČ NA DOMU ZA STAROSTNIKE IN INVALIDE
Center za socialno delo Ilirska 

Bistrica izvaja storitev Pomoč na domu 
ki je namenjena starostnikom, invali
dom in vsem, ki potrebujejo pomoč 
pri opravljanju vsakodnevnih opravil 
ter jim omogoča, da čimdalje živijo v 
domačem okolju. Storitev financira 
Občina Ilirska Bistrica, izvajajo pa 
jo medicinske sestre s srednjo izob
razbo.
Storitev obsega:

1. gospodinjsko pomoč: nabava 
živil, priprava enega obroka hrane, po
mivanje uporabljene posode, osnovno 
čiščenje bivalnega prostora z odna
šanjem smeti, postiljanje in osnovno 
vzdrževanje spalnega prostora,

2. pomoč pri vzdrževanju oseb
ne higiene; pomoč pri oblačenju 
in slačenju, pomoč pri umivanju, 
opravljanju osnovnih življenjskih po
treb, vzdrževanje in nega ortopedskih 
pripomočkov,

3. pomoč pri ohranjanju socialnih 
stikov: spodbujanje socialne mreže z 
okoljem, s prostovoljci in sorodniki,

spremljanje upravičenca pri opravlja
nju nujnih obveznostih, informiranje 
ustanov o stanju in potrebah upravi
čenca ter pripravi na institucionalno 
varstvo.

Vsak uporabnik se sam odloča 
o vrsti in trajanju pomoči, pred za
četkom izvajanja storitve pa center za 
socialno delo in uporabnik podpišeta 
dogovor.
Upravičenci do pomoči na domu 
so:

-osebe, stare nad 65 let, ki so 
zaradi starosti ali pojavov, ki spremljajo 
starost, nesposobne za samostojno 
življenje,

-osebe s statusom invalida po za
konu o duševno in telesno prizadetih 
oseb,

-druge invalidne osebe, ki jim je 
priznana pravica do tuje nege in po
moči za opravljanje večine življenjskih 
funkcij,

-kronično bolne in osebe z dol
gotrajnimi okvarami zdravja, ki nimajo 
priznanega statusa invalida, pa so

po oceni CSD brez občasne pomoči 
druge osebe nesposobne za samo
stojno življenje,

-hudo bolni otrok ali otrok z težko 
motnjo v telesnem ali težko in najtežjo 
motnjo v duševnem razvoju, ki ni vklju
čen v organizirane oblike varstva.

Za uro opravljene storitve mora 
uporabnik plačati 4, 70 €, kdor pa 
tega ne zmore lahko v skladu z

Uredbo o merilih za določanje 
oprostitev pri plačilu socialno varstve
nih storitev uveljavlja oprostitev plačila. 
V celoti so oproščeni plačila storitev 
prejemniki trajne socialne pomoči in 
prejemniki nadomestila za invalidnost 
po Zakonu o družbenem varstvu tele
sno in duševno prizadetih oseb.

Za vse podrobnejše informacije 
ali v kolikor želite, da vas obiščemo 
na domu pokličite Center za socialno 
delo II. Bistrica, Bazoviška cesta 32, 
telefonska številka 711 01 40 ali 711 
01 42.

Mimda Vrh

PRIMORSKA POJE 2008
Izpela se je revija Primorska poje 2008. Revija, ki je ena najvidnejših mani

festacij slovenskih ljubiteljskih kulturnih prireditev in edinstvena v mednarodnem 
prostoru. Prireditev omogoča druženje pevcev, izmenjavo notnega gradiva in 
vpogled na kakovost zborovskega petja na Primorskem. Revijo že 39. leto orga
nizira Zveza pevskih zborov Primorske (v nadaljevanju ZPZP) skupaj z Javnim 
skladom Republike Slovenije za kulturne dejavnosti (v nadaljevanju JSKD) in 
organizacijami v zamejstvu: Zvezo slovenskih kulturnih društev v Italiji, Zvezo 
cerkvenih pevskih zborovTrst in Zvezo slovenske katoliške prosvete Gorica. So
organizatorji prireditve so območne izpostave JSKD vTolminu, Novi Gorici, Idriji, 
Ajdovščini, Sežani, Ilirski Bistrici, Postojni, Kopru, Izoli in Piranu. Pri organizaciji 
revij sodelujejo tudi posamezna kulturna društva in pevski zbori.

Na letošnji Primorski poje je bilo 31 revij, 20 na Primorskem, lOvzamejstvu 
ter letos prvič tudi na Hrvaškem v Zagrebu. Soorganizator slednje revije je KPS 
Slovenski dom Zagreb. Na vsaki reviji je nastopilo od šest do sedem zborov.

Revije so se bodo odvijale vsak konec tedna od 27. februarja do 27. aprila, 
razen v času velikonočnih praznikov. V letošnjem letu se je na revijo prijavilo 
rekordno število pevskih zborov. Od 200 prijavljenih pevskih sestavov med 
katerimi je največ mešanih zasedb, jih na Primorskem deluje 139, 54 zborov 
prihaja iz italijanske strani meje, 4 iz Hrvaške in 3 iz Koroške. Zbori, ki so se 
predstavili na reviji Primorska poje 2008 v skupnem seštevku zaokrožajo več 
kot 4000 ubranih glasov. Letošnja revija Primorska poje je posvečena petstoti 
letnici rojstva Primoža Trubarja. Generalni pokrovitelj prireditve je Istrabenz.

Za Ilirsko Bistrico so pomembni naslednji podatki:
1. Pri nas 

smo gostili 
dve reviji in si
cer v Knežaku 
in v Kuteže- 
vem,

2. Letoš
nje revije so 
se udeležili 
naslednji zbori 
in pevske sku
pine:

Pevska 
skupina Va
sovalec

Pevska 
skupina kmeč
kih žena

Mešani 
pevskih zbor 
Tabor Kalc

Moški pevskega zbor Dragotin Kette, ki je sodeloval na vseh' 
dosedanjih revijah Primorska poje

1869
Moški pevski zbor Dragotin Kette 
Ženski pevski zbor Prem 
Mešani pevski zbor Ahec 
Moški pevski zbor Fantje spod Karlovice 
Ženska pevska skupina Kalina 
Komorni dekliški pevski zborVox llirica 
Mešani pevski zbor DU Avgust Šuligoj 
Kulturno društvo Bistriške škuorke 
Cerkveni mešani pevski zbor Zvon
S.Vsi zborovodje na letošnji reviji so prejeli v dar lično zbirko pesmi našega 

glasbenika Saše Boštjančiča, ki nosi naslov »Peli so jih mati moja«
4.Moški pevski zbor Dragotin se je udeležil vseh 39 revij pevskih zborov 

Primorska poje.
Dimitrij Grij

OBNOVLJENA CESTA ODPRTA ZA PROMET

Krajani vasi Zrečica, so ob prisotnosti številnih gostov slavili še eno delo
vno zmago, ko so na Trnjem potoku odprli za promet na novo asfaltirano 
cesto. Gonilna sila vseh dogodkov v Zrečici Igor Batista je poleg ostalega 
povedal, daje poleg prostovoljnega dela nova investicija vaščane in občino 
stala preko 400.000 EUR. V kulturnem programu so sodelovali domača 
pevska skupina Vasovalci, folklorna skupina Gradinater učenci Glasbene 
šole Ilirska Bi
strica.

Cesto in na 
novo zgrajen 
most je blago
slovil župnik 
Gabriel Vidrih, 
trak na mostu 
pa sta prere
zala župan A.
Šenkinc in šti
ri letna Maja 
Ban.

Tekst in 
foto: Petar 

Nikolič
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D0BR0P0USKI SHOD-1 IN SHOD-2
Letos je bilo precej praznikov zelo 

zgodnih. Tisti, ki se vežejo na veliko 
noč, še posebej, zgoden pa je bil tudi 
shod ob godu sv. Florjana, ki seje zgo
dil nekako sredi prvomajskih praznikov. 
Sv. Florjan - popularen zavetnik pred 
požari in drugimi naravnimi nesrečami 
- goduje 4. maja in to je bilo letos prav 
na nedeljo.

V Dobropoljah so se prireditve 
njemu v čast začele že 
v soboto dopoldne. Ga
silci iz Prostovoljnega ga
silskega društva (PGD)
Ilirska Bistrica so takrat 
za vaščane pripravili iz
obraževanje v gasilskih 
veščinah, da bi s v prime
ru požara znali tudi sami 
čim hitreje pomagati.

Osrednje prazno
vanje je bilo na sporedu 
za nedeljo popoldne.
Na zgornjem koncu vasi 
so se zbrali gasilci iz 
devetih različnih PGD iz 
bistriškega in Kvarnerjaz 
mnogimi gasilskimi vabili 
in šli skupaj z domačini in 
duhovnikom na čelu v procesiji skozi 
vas na ploščad ob podružnični cerkvi 
sv. Florjana. Tam se je ob treh začela 
maša na prostem. Le-to so s petjem 
olepšali pevci cerkvenega pevskega 
zbora iz sosednjih Harij, s pripravljenimi 
uvodi ter branjem beril in prošenj pa 
smo pri maši sodelovali domačini in 
gasilci. Maša se je zaključila z blago
slovom gasilskih vozil.

Po njej je bil na vrsti kulturno-dru- 
žaben program. Najprej nam je zapela 
ženska klapa Rožice iz Šapjan - na 
fotografiji. Pevke so se v Dobrepolje 
pripeljale skupaj s tamkajšnjimi gasilci. 
Za njimi so pa nastopili Kerglci izpod 
Ahca s skladbami v lastni priredbi in 
neobičajnimi glasbili. Po njihovem na
stopu se je na odru zbrala priložnostna 
glasbena skupina in člani obeh na
stopajočih skupin, ki so menda stari 
znanci, so skupaj zaplesali. Gostitelji 
smo obiskovalce postregli s praznično 
malico.

Ob praznovanju shoda smo pred
stavili tudi drobno knjižico z naslovom 
Dobrepolje, v kateri je pisno in s foto
grafijami dokumentirano predvsem 
obnavljanje cerkve sv. Florjana v Do
bropoljah, ki je bilo v zadnjih letih tako 
obsežno, da ga je bilo treba z zapisom 
rešiti pred pozabo. Knjižica se zaključi z 
željo, da naj bo tudi ta dokument časa

Dobropoljcem spodbuda za nadaljnje 
ustvarjanje.

Praznovanje shoda ob godu sv. 
Florjana se je v nedeljo zvečer zaklju
čilo, a že v ponedeljek so se žačele 
priprave na prireditev, v katero smo 
bili Dobropoljci tako vpeti, dajo lahko 
označimo kot drugi vaški shod. To je 
bila ekstremna kolesarska dirka okoli 
Slovenije na kateri je sodelovala tudi

Dobropoljka Tjaša Rutar ali "naša 
Tjaša". Dobropoljci soji bili v veliko po
moč že pri tehničnih pripravah na dirko 
(oprema spremljevalnih vozil, iskanje 
pripomočkov, priprava hrane za na 
pot ipd.), ki so potekale v Dobropoljah 
že od ponedeljka naprej. Dobropoljci 
Marjana, Matej in Valter so bili tudi člani 
njene spremljevalne ekipe. V četrtek, 
ko so se Tjaša in spremljevalci odpravili 
na štart v Postojno so Dobropoljci delali 
transparente in zbirali navijaške pripo
močke, saj je šla trasa dirke prav skozi 
Dobrepolje. Kako uro po štartu je v prvi 
peterici v rodno vas prikolesarila Tjaša 
s svojo spremljevalno ekipo. Kot je po
vedala kasneje, je bila presenečena, 
od kje se je zbralo toliko navijačev. V 
resnici so se nam pridružili tudi mnogi 
znanci iz drugih krajev in smo lahko 
sestavili tri velike skupine. Navijači smo 
ostali ob cesti in spodbujali tekmovalce 
dokler ni Dobrepolje prevozil zadnji 
- petdeseti kolesar. Iz marsikaterega 
spremljevalnega vozila so se nam po 
mikrofonu zahvalili za spodbude in 
rekli, da tudi oni navijajo za Tjašo.

Ko kolesarjev od blizu ni bilo več 
mogoče videti, smo se preselili za 
računalnike in z njihovo pomočjo 
spremljali ekstremne kolesarje. GRS 
sledenje oz. informiranje o lokaciji in 
hitrosti premikanja kolesarjevje izpadlo

kot najbolj napet resničnostni šov, ki 
je za nas trajal dva dni in devet ur in 
pol. Spremljali smo jo skoraj ves čas 
in pisali spodbude na njeno spletno 
stran. Običajne vsakodnevne opravke 
smovtistih dneh bolj ali manj odmislili. 
Če je bila Tjašina potovalna hitrost na 
zaslonu nizka, smo vedeli, da se muči 
s klanci, če je bila visoka, smo bili vsi 
zelo veseli, če pa je pisalo, da se vozilo 

ne premika, smo pogosto 
poklicali v spremljevalno 
vozilo in vprašali če je še 
vedno vse v redu. Omenje
na kolesarska dirka se je 
izkazala tudi kot dobra vaja 
za navduševanje ljudi vseh 
generacij nad internetom. 
(Škoda, ker nam Telekom 
v Dobropoljah omogoča 
samo tri širokopasovne 
linije za dostop do njega.)

V soboto popoldan 
nam je bilo jasno, da se bo 
Tjaša v cilj pripeljala enkrat 
v nedeljo zjutraj in sklenili 
smo, da si organiziramo 
avtobusni prevoz na zadnji 
del poti. Naredili smo nove 

transparente, saj smo morali spod
bude zamenjati za čestitke. V nedeljo 
ob kakih petih in pol zjutraj smo se s 
Tjašo srečali v Cerknici. Mi ob cesti s 
transparenti v rokah, ona nam maha iz 
kolesa in hitro vrti mimo. Pred Planino 
smo jo z avtobusom vseeno prehiteli 
in se spet postavili ob cesto na enem 
izmed planinskih ovinkov. Potem smo 
oboji hiteli na cilj, kjer je bilo dovolj 
časa za voščila za zmago v ženski 
konkurenci in klepet.

V nedeljo dopoldne smo potem 
doma družno pospravili in temeljito 
počistili spremljevalni avtodom in kan- 
goo. Popoldne so se začele priprave 
na sprejem, ki je moral biti tak, da bo 
Tjaša še enkrat presenečena. In res 
je bila pozitivno presenečena nad tem 
kako dobre sosede ima. Glede na 
intenzivnost dogodka in število udele
žencev lahko mirno govorimo o drugem 
vaškem shodu (če ne celo prvem). Za 
zadnjo majsko nedeljo popoldne pa 
je že napovedana predstavitev foto
grafij, filmčkov in vtisov - zmagovalke, 
članov spremljevalne ekipe in uradnih 
sodnikov oz. fotografov na ekstremni 
kolesarski dirki okoli Slovenije.

Katja Rutar

POMLADNI ORATORIJSKI DAN
V soboto, 12.04.2008, smo v prostorih župnišča izpeljali pomladni ora- 

torijski dan. Tema dneva so bili Pastirci.
Ob desetih zjutraj se je zbrala lepa skupina otrok, ki je s seboj prinesla 

sončne žarke. Po uvodnih besedah, pesmi in bansih, so si otroci ogledali 
nekaj igranih prizorov iz knjige Pastirci. V katehezi jih je gospod kaplan na
govoril o vrednoti, ki smo jo na oratoriju poimenovali kar POP- prijateljstvo, 
odpuščanje, pomoč. Tako kot so nekdaj te vrednote spoštovali pastirji, tako 
smo se odločili, da jih bomo tudi mi v vsakdanjem življenju. Sledile so de
lavnice na temo kateheze, kjer so se otroci razdelili v skupine in se skupaj 
z animatorji pogovarjali, kako so nekdaj živeli pastirji, kaj so bili oblečeni, 
kakšne igrače so imeli, kaj so jedli. Za tem so otroci primerjali svoje življe
njem z življenjem pastirjev. Poseben poudarek smo namenili vprašanju kako 
danes ravnamo s hrano. Na koncu so otroci izdelali plakat, kjer so narisali 
svoje najljubše jedi in se zanje Bogu zahvalili.

Potem pa nas je na vrtu čakalo pravo pastirsko presenečenje. V posebni 
posodi se je nad ognjem kuhala polenta. Seveda smo si polento pošteno 
razdelili, pa tudi na mleko nismo pozabili. Vsaka skupina je jedla iz svoje 
skupne posode, tako kot so nekdaj jedli pastirji.

Sledile so ustvarjalne delavnice. V delavnicah so si otroci izdelali pastirski 
klobuk, deklice so si naredile pastirske rutke, izdelali so tudi ovčke in rožice 
na slamicah.

Po kosilu so se udeleženci oratorijskega dne preizkusili v pastirskih igrah, 
kjer se je pokazala otroška spretnost, iznajdljivost in veselje. Preko dneva ni 
manjkalo petja in smeha.

Poslovili smo se z obljubo, da se spet srečamo na poletnem enoteden
skem oratoriju.

animatorka Helena Boštjančič

Kronika

POROČANJE 0 DOGODKiH NA OBMOČJU 
POLICIJSKE POSTAJE ILIRSKA BISTRICA ZA 
OBDOBJE 16.04.2008 DO 15.05.2008

Policisti PP Ilirska Bistrica so v navedenem obdobju obravnavali 19 kazni
vih dejanj in sicer 2 kaznivi dejanji velike tatvine, 10 kaznivih dejanj tatvine, 3 
kazniva dejanja poškodovanja tuje stvari, 2 kaznivi dejanji kršitve nedotaklji
vosti stanovanja in po eno kaznivo dejanje zatajitve in kršitve tajnosti občil.

Pri varovanju državne meje so policisti prijeli 7 oseb, za katere je bilo 
ugotovljeno, da so na nedovoljen način vstopile v R Slovenijo iz R Hrvaške. 
Tujcem so bile izrečene globe in so bili po končanem postopku izročeni 
hrvaškim mejnim organom.

Poleg omenjenega so policisti obravnavali še 5 kršitev javnega reda in 
miru. Kršiteljem so bili za ugotovljene kršitve izdani plačilni nalogi.

Na območju naše policijske postaje se je v navedenem obdobju pripetilo 
tudi 11 prometnih nesreč, kjer hujše posledice nesrečah niso nastale, saj je 
samo v enem primeru prišlo do lahkih telesnih poškodb, v ostalih prometnih 
nesrečah pa je nastala samo materialna škoda, s tem da je v enem primeru 
šlo za prometno nesrečo s pobegom. Prav tako smo obravnavali še 3 po
škodbe vozil na parkirišču in 11 povoženj divjadi.

Prav tako smo obravnavali še en požar na transformatorski postaji, eno 
delovno nesrečo, kjer je prišlo do lahkih telesnih poškodb in eno nenadno 
smrt.

Zaradi kršitve javnega reda in miru in kršitev Zakona o varnosti cestnega 
prometa smo pridržali štiri osebe.

Aleksander MORAN 
KOMANDIR POLICIJSKE POSTAJE 

VIŠJI POLICIJSKI INŠPEKTOR III

MOŠKI ŽENSKAM ( HRUŠICA, 19.04.008, VAŠKI KULTURNI DOM)
Pravzaprav se je zgodilo, kar se je 

imelo zgoditi. Ko smo v Tomexu krstili 
ponovno oživljanje ilirskobistriškega 
literarnega kluba, mi je Danijel omenil, da 
bi lahko podobno prireditev organizirali 
v Hrušici, v novem vaškem kulturnem 
domu (ki je mimogrede vreden vseh mo
gočih pohval, najsi bo glede urejenosti 
kot primernosti in topline. Če sem čisto 
iskrena, sem se od prvega koraka čez 
prag počutila kar se da fengšujevsko. 
Hvala Matej, ker si mi pomagal priprav
ljati besedilca, ki so goste pričakala 
na stolih, in ker si nam zakuril peč .) 
Danijelovo povabilo sem z veseljem 
sprejela, ga omenila predsednici kluba 
in moji klikerji, ko se je s tem strinjala 
tudi ona, so začeli nemudoma delovati. 
Kaj, kako, kje, s kom. Nešteto nalog, 
nešteto vprašanj. In ja, spet nekaj za 
dušo in ne za denar. Prireditev bi naj bila 
čisto osmomarčevska, kaj pa drugega. 
Zenske smo navsezadnje tako požen- 
sčene in sfeminizirane, da drugače niti 
ne gre. Vendar me je privlačil predvsem

ta »drugače«. Preveč lahka pot mi nikoli 
ni dišala. Prireditev smo torej, po posvetu 
z Igorjem, prestavili na naslednji mesec. 
Zaradi prevelikega bombardiranja z osta
limi proslavami, feštami, nastopi in kar je 
še tega. Helena se je tako ali tako zdela 
rojena za voditeljico, njena spontanost, 
domačnost in toplina sežeta v podkožje. 
Seveda, bila je pripravljena žrtvovati svoj 
čas. Za dušo. In zame. Za druge. Ob 
njenem tekstu so se mnogim cedile sline, 
saj je vezni tekst znitila s temo čokolade 
in podobnosti med odnosom, ki ga ima 
le-ta z odnosom »moški-ženska«. Mljac, 
bi lahko dodala (čeprav se je iz publike 
zaslišal komentar: lahko bi govorila o 
šnopsu. Morda drugič ) Niti za trenutek 
nisem podvomila vanjo. Kot ne v njeno 
mamo, ki je pripravila ženskam najlepše 
rdeče vrtnice iz krep papirja. Hvala, Janja 
(privoščila sem si odnesti domov več kot 
eno). Kot nisem podvomila v Danijela, ki 
se je ponovno izkazal zanesljiv in izredno 
simpatičen sovoditelj in sopevec s svojimi 
Hrušiškimi fanti (hvala, fanti, za pripravo

prostora in nastop). Hvala tudi Tanji, ki 
se je odzvala na povabilo in ga predala 
ostalim Kalinam, in posebej Janji. Naj ne 
pozabim, tema je bila »ženska« in vsi so 
seje striktno držali. In nenazadnje, večer 
bi ne bil večer brez naših »pralin«, brez 
»mojih mačotov«, ki so navdušili skorajda 
poln vaški dom in obiskovalce različnih 
starosti spravljali v razmišljanje, v smeh, v 
dobro voljo in še kaj. Aco nas je navdušil 
s Selmo in Gibranom, Frane z Jelico in 
Urško, Ive z nekaj pesmimi, edinimi v 
tem večeru, Jožko z zgodbo, prepre
deno z duhovnimi mrvicami, posutimi na 
naša, včasih ranljiva srca, Igor je očaral 
s svojo nesposobno Mafaldo, Matjaž 
nam je nastrunil nekaj lastnih valčkov 
in polk in nenazadnje je farale smeha in 
pohval povzročil Silvov izjemen »idrijski 
performans«. Hvala, dragi nastopajoči. In 
drugič še, se ve . In ob koncu zahvale, 
zakuska, še nekaj veselih moških in žen
skih glasov, ki so se prelivali ob obljubi, 
da ženske jeseni pripravijo revanš. Nekaj 
v stilu Ženske moškim. Ampak nobene

obljube. In 
čisto čisto za 
konec mor
da le misel z 
moje strani:
Ne zazirajmo 
se centrifu
galno v svoj 
popek. Ni 
važno, ali so 
Selme, Jeli
ce, Štefani,
Mafalde, kdo 
drug. Glav
no je, da je 
ljubezen. Da 
se, kot pravi 
Rudi Kerševan, dajemo nekomu, če ho
čemo imeti sebe. Važno je, da si vzame
mo čas za drugega. In jasno, za kulturo. 
Da se za uro ali dve razbremenimo. Da 
prisluhnemo. Se nasmejimo. Da spijemo 
tisti glažek al pa dva, ne glede na poli
caje, globalizacijo, ogrevanje zemeljske 
sfere ali izginjanje ozona. Ne glede na

razmnoževanje kitov v severnem mor
ju. Imejmo se lepo, dokler se lahko. 
Želim vam veliko dobrega. Predvsem 
pa: ostanite zdravi, da lahko naslednjič 
spet pridete na podobno prireditev, ki 
jo bo organiziralo literarno društvo. Lep 
pozdrav,

Patricija Dodič
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MePZ Tabor Kal< v Trnju
V nedeljo, 18. maja 2008, so pevke in pevci MePZ Tabor Kalc 1869, iz 
Knežaka nastopili na kulturni prireditvi v Trnju ob praznovanju vaškega sho
da. Pod taktirko zborovodkinje Katje Bajec so pripravili zanimiv in pester 
program, ki je privabil številno poslušalstvo. Nastopajoči so bili nagrajeni s 
hvaležnim in 
vzpodbud
nim aplav
zom. Pred 
pevkami in 
pevci MePZ 
Tabor Kalc 
1869 je 
zanimiv po
letni čas, 
saj se jim v 
prihajajočih 
mesecih 
obeta kar 
nekaj na
stopov na domačem in tujem odru. Še vedno pa ste v njihovo sredo lepo 
vabljeni vsi, ki cenite pevsko kulturo ter mladostno razigranost.

Za MePZ, Petra Turk

(§) (g) recenzija <g) <g)
Misel o knjigi....

Trening zn uravnoteženje možganov
Philip Carter in Ken Russell, predgovor dr. Christopher Martyn
Vaje, uganke in igre za ostritev obeh strani možganov

»Ko gre za njihove lastne dejavnosti, so možgani običajno nedisciplinirani in ne
zanesljivi. Nikoli ne vemo, kaj bodo storili naslednji hip.« (Arnold Bennett)

Vam je že kdo kdaj tako čez ramo vrgel, da se vam kisajo možgani? In morda še 
kakšen ducat sivih celic zraven? Vam je kdo rekel, da ste živi Einstein, Leonardo da 
Vinci, ali kakšno podobno genialno bitje? In tako ali tako vemo, da imamo v naših 
glavurah le majhen delček razvitih možganov (3% - t.j. zanemarljivo, se zavedate?!?). 
In morda je tako veliko bolje. Ker kdo bi se pa ubadal z vsemi temi geniji, ki bi nas 
obkrožali? Sami sebi bi tako ali tako bili dolgočasni (in že tako je »pametnjakovičev« 
preveč). Hec. Ko sem komajda začela s svojimi tečaji, sem imela neko zelo marljivo 
skupino tečajnikov. In ker so se veliko in pridno učili in so bili z mano že drugo leto kot 
nadaljevalci, sem jim nekega dne prinesla članek o razvoju možganov, v italijanščini 
seveda, o tem in onem, skratka. Vedno me je zanimal tisti največji, nerazviti odstotek 
pri ljudeh. In tako smo brali in brali zanimive reči, morda tudi precej zahtevne z gledišča 
jezika. In nato neka tečajnica vstane in odide. Kar tako. Meni nič tebi nič. Kasneje 
so mi ostali povedali, da je njen sin imel tumor na možganih. In že vsa leta me muči 
ta moja nevednost in nepripravljenost in morda nesposobnost branja misli, draga 
gospa. Saj nisem mogla vedeti in še dandanes se slabo počutim ob misli na dogodek. 
Četudi meje gospa tu in tam zagledala na daleč, nisem bila več deležna njenega po
zdrava, kaj šele nasmeha, prikima z glavo, česarkoli (saj ne da bi morali rdeče tepihe 
razpostavljati pred mano, ali me s kakšnimi fanfarami pričakati na vsakem koraku, 
pa vendarle...) In to zato, ker sem jo nehote ranila. Eh, ti moji možgani. Ampak moji 
možgani, ponavljam, žal niso toliko na nivoju, da bi morala vedeti vse. In tudi ne vem, 
če si to želim (včasih bi bilo bolje biti enostavno butec, taki najlaže pridejo skozi©) 
In vi, ali ste vedeli, da je možganski most ali kalozni korpus sestavljen iz milijonov 
živčnih vlaken in povezuje obe možganski polobli ter omogoča njuno medsebojno 
komunikacijo? Itak, da ste. In ali ste vedeli, da ima vsaka polobla človeških možganov 
svoje lastne občutke, svoje lastno dojemanje in lastne misli in ideje, ki so povsem 
odrezani od pripadajočih izkušenj nasprotne poloble? Tako pravijo v knjigi. Večina 
ljudi ima (pa recimo, daje temu res tako©) nepoškodovan kalozni korpus. Pisci baje 
uporabljamo bolj levo možgansko poloblo, slikarji, grafiki in ostali umetniki pa desno 
možgansko poloblo (torej sama uporabljam obe in še nisem za v staro šaro, kot zgleda 
©). Dr. Christopher Martyn, višji klinični znanstvenik na Univerzi v Southamptonu v 
Angliji in svetnik za nevrologijo v tamkajšnji splošni bolnišnici trdi, da zaradi branja te 
knjige morda res ne postanete genij, da pa boste vsekakor dobili vpogled v miselne 
spretnosti, ki vam še posebno ležijo. Morda ne le spretnosti, ampak tudi možnost, 
da jih vadite. Kitajci so se delovanju teh dveh strani približali z jingom in jangom. V 
knjigi vas čaka kar nekaj praktičnih, zelo zanimivih poskusov, npr. poskus s ključem 
in škatlo, z žlico, pa še mnogo teh. V prvem delu knjige vam avtorja ponujata številne 
psihometrične in osebnostne teste, prostorske predstave, dopolnjevanja, spretnosti 
s števili, vidne primerjave-razvrščanja-zaporedja-ustvarjalnosti, hitrostne in besedne 
teste, like in telesa, definicije besed idr. Sledite intuiciji in upoštevajte časovne ome
jitve. Ob koncu vsakega dela so tudi odgovori. Testi vam povedo, ali ste usmerjeni k 
levi ali desni možganski polobli. V drugem delu gre za vaje uravnoteženja možganov 
in uganke, s katerimi boste svoje možgane pripeljali do vrhunske kondicije. Vaje so 
namenjene krepitvi desne in leve poloble z ustvarjalnim pisanjem, matematičnimi 
izračuni, z lateralnimi številskimi ugankami, definicijami, besedno inteligenco, vidnimi 
izjemami, logiko črk in števil, z analitičnimi ugankami, ustvarjalnimi zaporedji, barvami, 
simboli, razpredeinicamie,triki in še mnogočim drugim. Ne morem vam zagotoviti, 
da boste čez noč postali ultra pametni, a morda pridete do zavedanja (mnogi so že 
tam, hvala bogu), da so možgani nedvomno vaše najbolj dragoceno orodje. In morda 
orožje, če je potrebno. In vendar jih jemljemo kot nekaj samoumevnega, zanemarljivo 
pomembnega. Telovadite z njimi, da lahko izboljšate različne možnosti vsakdana, ki 
vam ga ponuja usoda. Ki si ga ponujate sami. In če vas srečam na ulici z velikansko 
glavo, ne krivite, prosim, mene za to©. Objem do naslednjič,

Patricija

POSLUŠNIMA
Ko tole pišem, se ravno razvnema razprava o neupravičenem skoraj dvotretjinskem po

višanju prispevkov za javno predvajanje glasbe v gostinskih in drugih poslovnih prostorih (t.i.m 
nadomestila za uporabo avtorskih pravic), ki so bili glede na naše gospodarske razmere in 
zmogljivosti že sedaj precej visoki. Končno ljudje ne hodijo v lokale z namenom poslušanja 
glasbe, ampak se odžejat, kaj pojest in poklepetat. K frizerju se namenimo, da nam zrihta frizuro 
in ne poslušat radia, ki nas itak povsod sledi... Ko takole razmišljam s svojo laično glavo, mi 
nikakor ne gre vanjo, kako morejo zaračunavati uporabo avtorskih pravic kar tako "na čez” in to 
tudi za izdana glasbena dela, ki morebiti sploh ne bodo nikjer javno predvajana? Ne verjamem, 
da sazas (agencija, ki pobira omenjene pristojbine) to počne iz skrbi za neuveljavljene revne 
umetnike...Pa to še ni vse, kajti v Primorskih novicah sem nedavno prebral, da naj bi menda 

po novem plačevali "pevnino” celo amaterski pevski zbori in glasbene skupine, ki bodo uporabljale gradivo, ki spada pod 
zakonsko varovanje avtorskih pravic. Pa ljudje moji, kaj se je tistim, ki so predlagali in glasovali (najbrž na kaki nočni seji) za 
tako neživljenjski zakon o zaščiti intelektualne lastnine, čisto zmotalo v glavi, da posredno prepovedujejo prost dostop do 
narodne kulturne zakladnice! Če nadaljujemo v tej smeri, smo na poti krčenja in postopnega uničenja ljubiteljskih kulturnih 
dejavnosti, ker zna kak podoben ukrep zajeti še ostala področja amaterskega ustvarjanja.

No, kot berem, je obrtnazbornica predlagala svojim članom, da od 10. maja naprej v svojih lokalih in poslovnih prostorih 
izklopijo vse avdio in video naprave ter prekinejo pogodbe s sazasom. Manjši kulturni domovi naj bi precej krčili programe 
svojih kulturnih prireditev, ker enostavno ne pridejo skozi, če bi morali plačevati še prispevke za avtorske pravice. Podobna 
usoda se obeta tudi vaškim kulturnim društvom, ki že itak komaj dihajo. Preostane jim dvoje in sicer, da se gredo "kulturni 
molk” in ob petju kake pesmi s seznama prepovedanih, oziroma "zaščitenih” pevci samo odpirajo ustnice, a ne dajo glasu 
od sebe, ali pa da ob napovedi pesmi zborovodja vpraša občinstvo, če je pripravljeno plačati poslušnino.

Upajmo, da ne bo prišlo do takšnega scenarija in da bodo našli kako sprejemljivo zakonsko rešitev, ki bo ljubiteljske 
kulturne dejavnosti izvzela iz seznama upravičencev plačila avtorskih nadomestil. Vsi oblastniki v en glas trobijo, da naj se 
kulturna društva obnašajo čim bolj tržno in si pridobijo čim več sredstev izven proračunskih virov, a jim v isti sapi vežejo 
davčni kamen na vrat, za katerega vnaprej vedo, da ga ne zmorejo nositi. Kdor more, naj razume! Še sreča, da smo v 
predvolilnem obdobju, ko so politiki bolj radodarni z obljubami, kakor tudi pripravljeni poslušati glas ljudstva. Za njihovo 
govorjenje pa jim itak moramo plačati "poslušnino,” če s tem soglašamo ali ne...

Boh do prihodnjič Jožko Stegu

trojna dioptrija
»BABA« JE ZMERAJ KRIVA...

Tokrat bi rad povedal par besed na temo medčloveških zakonskih odnosov. Te zadeve mi zelo ležijo in o njih vse vem... 
ravno tako kot naš župnik...dasiravno ne jaz, ne on teh zadev zavoljo koristi ali pa po poklicni dolžnosti ne... in tudi ne misliva v 
življenju prakticirat...predvidevam... Bistvo problema nastane že tam v rosnih mladih letih, ko hčerkica pospravlja sobo in zato 
dobi žepnino...in nekak »klikerji« prej al slej vsaki vklopijo , daje to delo ...delo služkinje in da bi se dalo predvsem s pomočjo 
»tarnale« in tud kakšne sive celice doseči precej več v življenju na vseh področjih.. .tule se ponavadi zadeva zapečati za nadaljnih 
petdeset let...kariera in lov se prične malo bolj zares že takoj po koncu osnovne šole...in mednožje dobi etiketo s ceno,ki z leti 
raste...potem pa precej (©)pada.pika!

Na »nasprotni strani« so »klikerji« precej bolj počasni... in v letih ko sošolke debatirajo že o kvaliteti različnih gumic in stran
skih učinkih različnih tabletk...je on še vedno zaljubljen predvsem samo sam vase©. Vsekakor pa s časom in z izkušnjami tudi 
on pokapira, kam pes taco moli. Ne rabiš bit precej brihten da veš, da smo moški v svojem bistvu zelo »potrošna« roba v glavah 
dandanašnjih deklet...pa bognedaj da bi mi jih kdo s kurbami primerjal©!

Po lastnih, ne preveč bogatih izkušnjah (kaj češ...a! se boš v življenju usmilu jajc, al pa živcu in denarnice...zdej pa zbirej) 
lahko rečem, da smo »tipi« v prvem planu res samo morda prvo leto...pa še to samo pod pogojem, da se vsaj ene 90 % norme 
in zahtev izpolnjuje...vsaj! Pozneje pride pred tabo prjatlca in še kdo...«ti, zvečer bi rabla prevoz...bla,bla,bla...ljubim te...bla-
,bla...brez tebe ne morem več živet...bla,bla,bla.Ga,bi reku da res ne©)« Zdej...... de bi pa »hodu« s kakšno lepo in blond, pa
da se ti nebi natepavala z drugmi skorei ni možno na dolgi rok...razen če maš tolko priliva na koprski banki in tolko referenc za 
prihodnost, da si revca ne upa reskirat ©.

No, če se zadeva vendarle pripelje tako daleč, da tudi mamca potoči kakšno solzico sreče ob belem pajčolanu in svatje 
zavriskajo.. .se pa začnejo šele prave stvari dogajat. Potem, ko nastopi »blagoslovljeno stanje«(žegnana voda ponavadi ni dovolj©), 
so že kmalu otroci v prvem planu in moški postane zgolj prevoznik in financ minister.. .z leti se seveda zgubi rdeča nit ljubezni in 
dolgi večeri brez besed na fotelju pred televizijo so stalnica. ..če je pa še tašča v bajti, je pa katastrofa neizbežna. Otrokom zadeva 
po svoje paše, samo da « stari ne težijo« njim in pomanjkanje odnosov kompenzirajo s »kešom«. On se ponavadi malo zapije 
in zanemari in ona ga trpi in prenaša zgolj še »zaradi otrok ©«, navade in zato, ker bi ločitev prinesla več pL.rij in stanovanjskih 
problemov... kot dobička...(klub temu da ni predporočne pogodbe... in prjatlce vse po vrsti itak svetujejo lajf).

Seveda pa se takšno monotono življenje brez mladostnega vznemirjenja velikokrat na drugi strani kompenzira z ...hm...če;b 
»špiralca« znala kdaj govort ©©©.Je pa ta zadeva razumljiva in ne gre nobeni preveč zamerit...res ne...če pa mož prepogosto 
zanemarja zakonsko določene dolžnosti in obveznosti,je drugačen kot takrat, ko se je »ro;žce še sadilo«, ie tiho in raje sede 
pred računalnik in pogleda en pornič od škofov in vzame v roko...hm...hm...flašo od pive. ©©©©

Pa tud ta varianta je dandanes aktualna spet na drugi strani bojnega polja...da se zaj..e prvega moža...pa drugega...pa 
tretjega...pol se pa lahko samo od alimentov in socjale živi...mulci pa lačni...(al morda spet pretiravam??!...pozanimejte se kej 
na CSD, če že meni ne verjamete©.) Naši južni pa so še bolj prefinjeno potezo pogruntaiL.a oni so že po naravi bolj složni in 
znajdljivi... uradna ločitev dokler so mulci še u šolKoonavadi iih ie več©)...postla pa še zmerej trpi. ©Vse... ljudje božji, vse...za 
ohranitev svoje vrste in čimboljši lajf z čimmanj truda©©!Sej nej glih penzija bistvo in odrešenje vsem...

Seveda pa so to najbolj črni in abstraktni scenariji ljubezni in zadeve lahko v realnosti precej odstopajo od doslej povedane
ga...dasiravno glih na dolgi rok ponavadi...hm...marsikje...hm(danes se mi nekam jezik zatika...hm). Proti koncu bi še rad povedal, 
da v vseh svojih dolgih tridesetih letih obstoja in bivanja na tem planetu, si še nisem prišel na čisto, kdo ie vtem življenju »bolj 
potrošna roba«...»tarnala«; al mi, ubogi revčki moški«? Verjamem, da tudi v prihodnjih petdesetih letih ne bom ©!

Seveda pa, če se krizna leta prebrodi ,se pride pozneje zgolj do točke, ko se prepir vrti okoli tega...kateri lonček je za čigavo 
protezo...in kdo bo nocoj prvi prebral cajtng v postli...za viagro s časom pride herz prešvoh...pa tud volie ni . in dolhcait pride 
in vlaga je še sam v kahli pod postlo©©©.

Je pa vsekakor dejstvo, da so vedno prvi meseci ljubezni najslajši in če imaš v življenju srečo, da doživiš »svojih pet minut 
ljubavi« v času, ko so možgani še »čisti«... si zmagal.

Pozneje...z leti, so žal stvari dosti bolj zakomplicirane... in »baba« je itak zmeraj kriva za vse. Če mož pije...je ziher kriva baba, 
ker se kurba naokoli. Kaj pa... če mož oiie že itak, in se ona zato kurba...oziroma se sploh »baba« ne kurba. pa vsi govorijo da 
se...saj drugače pa mož sploh nebi pil, če se ona nebi skurbala?! To so neverjetno zakomplicirane zadeve...neverjetno...ta 
težka vprašanja bi znal razrešit samo dr. Rugelj... pa je trenutno zdaj nažalost že blagopokojni...drugega takega genija pa ni na 
vidiku...in ga verjetno tudi še lep čas ne bo...

Kakorkoli...»baba« ie na dolgi rok itak zmeraj kriva za vse... in s tem seje potrebno sprijaznit!!! Zdai pa dopove! ti kakš
nemu pravemu moškemu. da ni alih vse to tako res! © Kljub vsemu temu pa moramo mi ostali ženske spoštovat in vsak dan cenit 
ves njihov trud...in vsaj za osmi marc kupt kakšno rožico, kajti dolgih...predolgih devet mesecev so nas z ljubeznijo nosile pod 
srcem in trpele na koncu veliko bolj... kot na začetku©...pa baje daje tudi ata imel prste nekaj vmes pri zadevi...ni pa nujno...

Zakaj sem tokrat to napisal in se spuščal na globine stvarstva, ki jih moj ata sigurno ne bo odobraval?! Zato, ker sem Vam 
tokrat želel povedat, da resnica na eni...niti na drugi strani »bojnega polja« ni nikoli absolutna in enobarvna...pa to ste menda 
vsi nekoč »že skužili«. LP MV
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NEUTRUDNI KULTURNIK, KI NIKOLI NI SILIL V OSPREDJE
Pogovor z Ivkom Spetičem ob 25. obletnici Stopinj (1983-2008)
Rojen v Ilirski Bistrici, po izobrazbi univerzitetni diplomirani pravnik, 

sedaj že kar nekaj let v pokoju. Pesnik, pisatelj, ljubitelj literature in 
kulturnik. Pobudnik, ustanovitelj in dolgoletni predsednik Literarnega 
društva Ilirska Bistrica. Danes veliko časa preživi v Gornjih Vremah, 
kjer je obnovil hišo, ki jo je podedoval po teti Pavli Magajna. Po stricih 
Francetu in Bogomirju Magajni pa je podedoval pisateljsko žilico, saj 
sta bila oba pisatelja, objavljala pa sta tudi strokovna besedila. Zato 
si je nadel tudi dodatni - le literarni nadimek Magajna.

Njegov književni opus obsega deset knjig, šest proznih in štiri pesni
ške zbirke: Steklenica (1998), Pozabljene pravljice (1998), Stihomisli 
(1999), Vsakdanje zgodbe (2001), Barva časa (2001), Humoreske 
(2002), Montpassion (2002), Groteske (2003), Kvadrilije (2004),
Stare prauce (2006).

Kako se je porodila ideja o 
ustanovitvi literarnega društva?

V želji, da bi bilo kulturno življenje 
na Bistriškem čim bolj raznovrstno
- takrat je namreč na področju kul
ture delovalo le nekaj pevskih zborov
- sem bil kot predsednik Izvršnega 
odbora kulturne skupnosti pobudnik 
in ustanovitelj kar nekaj društev: Dru
štva za krajevno zgodovino in kultu
ro, Kulturnega društva Lesonit, Lite
rarnega društva Ilirska Bistrica (v teh 
sem bil tudi predsednik), Likovnega 
društva France Pavlovec; bil sem 
tudi soustanovitelj in predsednik Pri
morskega numizmatičnega društva. 
In vsa ta društva, z izjemo Kulturnega 
društva Lesonit, še vedno delujejo! 
No, ampak ideja za ustanovitev 
literarnega društva je povezana 
ravno s Kulturnim društvom Lesonit, 
v okviru katerega je delovalo več 
kulturnih skupin; ena od njih je bila 
literarna in ta je izdajala Lesonitov 
zvezek, literarno glasilo, v katerem 
so svoja leposlovna besedila objav
ljali izključno zaposleni v Lesonitu. 
Ta publikacija (izšlo je okrog deset 
številk) je bila kot taka edinstvena v 
Sloveniji. Razmišljal pa sem nekako 
takole: če je ena tovarna sposobna 
takega podviga, bi bilo to še toliko 
bolj možno v občinskem merilu. Pri 
literaturi je pač bistveno, da imajo 
literati svoje glasilo oz. publikacijo, 
ki jim daje možnost objave njihovih 
besedil. Začel sem spraševati, 
kdo vse piše, in ugotovil, da je teh 
pravzaprav malo. Zato smo na prvi, 
ustanovni občni zbor literarnega 
društva leta 1979 vabili ne le pisce, 
ampak tudi ljubitelje branja in do
pisnike, tako daje bilo ob ustanovitvi 
društva dovolj članov. Počasi se je 
krog piscev širil. To se najbolj očitno 
kaže v številu avtorjev v društvenem 
glasilu Stopinje; nekaj nad deset jih 
je objavilo svoje prispevke v prvih 
številkah, v peti nad dvajset, v zadnji 
že okrog štirideset. Vzporedno s tem 
se je večal tudi obseg glasila, od 
začetnih tridesetih strani do končnih 
sto dvainštiridesetih.

Osrednja dejavnost društva je 
bila seveda izdajanje društvene
ga glasila oz. zbornika Stopinje. 
Kaj pa ostale dejavnosti?

Na prvem mestu bi omenil za
ložniško dejavnost, saj smo izdali 
štiri knjige naših članov. Vsako od 
teh smo, enako kot tudi Stopinje, 
ob izidu predstavili. Člani društva 
smo redno sodelovali na prireditvah 
ob občinskem kulturnem prazniku, 
posamezni člani pa tudi na drugih

prireditvah v občini in izven nje; sam 
sem npr. sodeloval na literarnih več
erih v Piranu, Portorožu, Trstu, Se
žani, Divači, Tomaju ... Vedno smo 
sodelovali na sedaj že tradicionalnih 
Premskih srečanjih. Posamezni člani 
so z objavami svojih prispevkov so
delovali tudi v drugih revijah (v Pri
morskih srečanjih, Fontani - le-ta mi 
je celo poverila uredništvo ene svoje 
številke in je tako izšla »bistriška« 
Fontana). Tudi same Stopinje so ši
rile krog svojih ustvarjalcev - najprej 
na sosednje občine (Kras, Obala) in 
celo čez državne meje (sodelovanje 
t. i. »čakavcev«, s prevodi Jolke Milič 
pa tudi italijanskih piscev).

Bili ste urednik ali sourednik 
kar 12 številk Stopinj. Katere 
težave oz. zanimivosti v zvezi z 
izdajanjem tega zbornika so vam 
ostale še posebej v spominu?

Zlasti je bilo težko zbrati dovolj 
prispevkov, pa ne zato, ker pisci ne 
bi ustvarjali, ampak enostavno je 
bilo treba veliko energije vložiti, da 
so prispevke oddali. Kot zanimivost 
naj omenim, da smo v Stopinjah ob
javili nekaj pesmi in prozno besedilo 
profesorice Bože Brecelj, kar so 
edine njene objave (v 8./9. in 10. 
št. - op. avt.). Srečo smo imeli z 
likovniki in fotografi iz naše občine, 
saj so vedno radi sodelovali pri likovni 
opremi Stopinj. Kar se tiče denarnih 
sredstev - denarja ni bilo nikoli do
volj, Stopinje pa so kljub temu vedno 
izšle in to je glavna stvar!

Kako gledate na Stopinje z 
današnje perspektive?

Vedno je treba postaviti neko 
primerjavo. Če primerjamo zadnjo 
številko Stopinj s prvo, je razlika očit
na. Naloga pa je težja, če primerjamo 
vsakokratno številko s predhodno. 
Kvaliteta je odvisna od marsičesa. 
Ko se v posamezni številki pojavi 
več piscev začetnikov naenkrat, 
se to na kakovosti pozna, še zlasti, 
če umanjkajo nekateri stalni pisci. 
Bistveno pa je, da krivulja kakovosti
v povprečju raste! Prej sem omenil 
napredek v številu avtorjev, obsegu 
strani ter širjenje kroga sodelavcev 
izven meja občine. Opazimo pa 
lahko tudi večanje raznovrstnosti 
prispevkov - poeziji in prozi so se 
sčasoma pridružili še esejistični za
pisi, potopisi, prevodi itd.

Kar nekaj literatov, ki so ob
javljali v Stopinjah, je izdalo tudi 
svoje samostojne knjige. Tudi
vi ste eden izmed njih. Kako pi
sec doživlja izdajo svoje lastne 
knjige?

Vsak začuti neko posebno zado

voljstvo - uresničen je literarni pro
jekt. Vendar pa »provincialni« pisci 
ostajamo v širšem okolju anonimni, 
tako da ni pravega zadoščenja. Kljub 
temu imajo te publikacije velik po
men prav za okolje, v katerem pisec 
živi, saj se v njegovem pisanju tako ali 
drugače zrcali življenje kraja. Danes 
piše veliko ljudi. Skoraj je več piscev 
kot bralcev. Zlasti je veliko poezije; in

vsak bi rad čimprej izdal svojo pesni
ško zbirko. Krog piscev je tako širok, 
daje nek slovenski kritik zapisal, da 
je »izid pesniške zbirke komaj omem
be vreden dogodek«. Ta ugotovitev 
pa seveda ni vzpodbuda za pisce. 
Kljub vsemu pa je dejstvo, da ljudje 
tudi pišejo, ne le berejo, razveseljivo. 
Mislim, da je ta »plaz« pišočih tudi 
posledica osamosvojitve Slovenije in 
demokratizacije družbe; dolgoletna 
bariera, ki je omejevala svobodo, je 
padla. Danes lahko vsak po mili volji 
piše in izdaja knjige, edini problem 
ob tem je finančni. Mislim pa, da se 
bo sčasoma »val« unesel.

Imate kak nasvet za sedanjo 
predsednico društva?

Vsak novi predsednik bi moral 
izhajati iz dediščine, ki jo je prejel, 
seveda pa je treba to nadgrajevati z 
novimi zamislimi, novimi dejavnostmi 
in organizacijskimi oblikami. Res pa 
je, da je okvir delovanja literarnega 
društva omejen na literarno dejav
nost. Pomembno je, da se vsaka 
izdana publikacija primerno pred
stavi v javnosti, to pa nudi možnost 
za povezovanje z drugimi kulturnimi 
društvi in dejavnostmi. Prav tako je 
pomembno, da društvo predstavi 
tudi tisto delo svojih članov, ki sega 
izven samega društva; če recimo 
posameznik izda knjigo, je lahko 
literarno društvo nosilec predstavitve 
te izdaje, čeprav samo ni izdajatelj. 
Imam tudi idejo - sam sem namreč 
tudi član Literarnega društva Zlati 
čoln iz Sežane - da bi se v moji hiši v 
Gornjih Vremah občasno dobili člani 
obeh društev na internih literarnih 
srečanjih (debate, branja, pogovori 
...).Tu bi lahko tudi predstavljali svoje 
bodoče knjige in se posvetovali o 
njih. Lahko bi se dogovorili za kak 
skupen nastop v literarnem zborniku, 
za skupen literarni večer ipd.

Danes govoriva bolj o vaši 
literarni dejavnosti. Vendar prav
zaprav ne moremo ločiti tega 
delovanja od vašega siceršnjega 
udejstvovanja v kulturi. Bi nam 
predstavili še svoje delovanje na 
drugih področjih kulture?

Če bi hotela predstaviti vse moje

kulturno delovanje, bi bil potreben še 
en intervju. Zato naj navedem samo 
nekaj »spominov« .

Bil sem pobudnik ustanovitve 
zbornika Bistriški zapisi ter postav
ljanja spominskih plošč zaslužnim 
ljudem in dogodkom v naši pre
teklosti.

Dal sem pobudo in štart poletnim 
kulturnim prireditvam, ki so se v 70. 
in 80. letih odvijale v parku; nasto
pale so priznane folklorne skupine 
- španska in slovaška; na Plaču 
je imel svoj koncert kvartet Golden 
Gate; na vrtu nekdanjega Doma JLA 
na Vidmu smo si ogledali gledališko 
predstavo Primorske zdrahe novo
goriškega gledališča.

Ob stoletnici rojstva Dragotina 
Ketteja sem predlagal, da se nje
gov rojstni dan proglasi za občinski 
kulturni preznik, da se ga proslavi z 
mesecem kulture in da se zasluž
nim kulturnikom podelijo Kettejeve 
nagrade in priznanja. Bil sem član 
iniciative za organizacijo vsakoletnih 
Premskih srečanj.

Organiziral sem koncerte klasič
ne glasbe v Sokolskem domu; tako 
smo lahko poslušali pianistko Du
bravko Tomšič Srebotnjak, Trio Lo
renz, violinista Igorja Ozima, poljski 
kvartet Vilanov, štiri ruske pianiste, 
med njimi Oksano Jablonskajo. V ta 
namen sem dal pobudo za ureditev 
odra in delno dvorane v Sokolskem 
domu, skupno z občinskim sindi
kalnim svetom, da so se tam sploh 
lahko odvijale razstave, npr. Avgusta 
Černigoja, in druge prireditve, npr. 
opera Don Pasguale.

Dal sem pobudo za to, da se 
knjižnici nameni Sketova hiša na

Plaču, in v ta namen sem pripravil t.
i. samoupravni sporazum za zbira
nje sredstev za gradnjo, kar je bilo 
osnova, da smo prejeli še republiška 
sredstva. Priprave je vodil gradbeni 
odbor: Albin Kuret, Jože Štember- 
ger, Ema Ceglar, Janko Šabec in jaz. 
Janko Šabec je kot direktor Ilirije do
segel, daje le-ta brezplačno odsto
pila pritličje Sketove hiše za prostore 
knjižnice, ki se je do tedaj stiskala v 
majhnih, neprimernih prostorih in se 
je morala večkrat seliti.

Na mojo pobudo se je začela 
tudi postopna obnova premskega 
gradu.

To in še marsikaj drugega sem 
lahko dosegel, ker sem bil 10 let 
predsednik Izvršnega odbora kultur
ne skupnosti, nato predsednik Zveze 
kulturnih organizacij ter predsednik 
številnih kulturnih društev. Kakšnih 
30 let sem bil vodilni kulturni delavec 
v občini.

Spisek vaših dejavnosti in za
slug je res dolg ... Ste mogoče 
prejeli kako ustrezno priznanje?

Bil sem eden izmed dobitnikov 
Kettejeve nagrade. Z njo se je prizna
nje mojemu delu končalo in zgodba 
o tem je zaključena.

Gospod Ivko Spetič, hvala za 
vaše dolgoletno prizadevno delo v 
kulturi! Marsikatere današnje kultur
ne dejavnosti sploh ne bi bilo, če ne 
bi obstajala bogata kulturna tradicija, 
za katero imate neprecenljive za
sluge. Verjetno bodo vaše zasluge 
pravično ovrednotili šele prihodnji 
rodovi - tako kot se, žal, pogosto 
dogaja v naši družbi.

Helena Pirih Rosa

SUSH glasbajM?^

UTRINKI Z INTENZIVNIH 
VAJ ZPZ PREM

Sredi aprila letos se je zenska druščina, ki vsako sredo prepeva na Pre
mu, ponovno odločila za intenzivne vaje čez južno mejo, v Lovranu. Lansko 
pomlad smo tam preživele nekaj izjemno lepih dni, pa smo se odločile, da 
to ponovimo.

Brez pretiravanja trdim, da smo bile izjemno lepo sprejete. Počutile smo 
se prav posebno,saj so nam prav vsi: od receptorjev, do čistilk in natakarjev 
pa do direktorja hotela, ugajali in hišni red prilagajali našim pevskim muham 
in potrebam.

V Lovranu-hotel Bristol, smo bile tri dni, med tem smo imele v prekrasnem 
malem mestu-Moščenice, skupni koncert z domačim zborom Sv. Andrija.

O dobri akustiki in gostoljubju gostiteljev bi lahko napisala cel članek, 
pa zato ni prostora, zato na kratko vsem, ki so se trudili, da nam je bilo na 
Kvarnerju lepo, iskrena hvala in nasvidenje k letu!

I.Smajla
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NAGRADA ZA PRIDNE BRALCE
Ob zaključku bralne značke (v OŠ Antona Žnideršiča jo je uspešno za

ključilo čez 200 učencev) nas je v četrtek, 24.4.2008, četrto šolsko uro 
obiskala pesnica, prevajalka in pravljičarka Klarisa Jovanovič. Umetnica je 
navzoče mlade bralce najprej lepo pozdravila, jih nagovorila in jim čestitala za 
uspešno opravljeno bralno značko. Pozabila pa ni niti na nas, mentorice, in 
tudi nam naklonila nekaj lepih besed. Priložnosti primerno nam je predstavila 
poučno grško pravljico, ki jo je prevedla v slovenščino. Naslov zgodbe je O 
skopuhu, ki se je skril v blagajno, sicer avtorja Evyeniosa Trivizasa. Zgodba 
je govorila o baronu, ki se je tako zelo bal za svoje bogastvo, da se je skupaj 
s svojim imetjem zaklenil v blagajno. Nauk zgodbe je bil poučen; materialno 
bogastvo človeka ne osreči, pač pa se pravo bogastvo skriva v nas samih, v 
prijateljih, v deljenju stvari z drugimi, v medsebojnem druženju, razumevanju 
in ljubezni. Kljub temu da je bila zgodba kar dolga, so ji učenci sledili in jo

OTROCI NA DEBELEM RTIČU
Rdeči križ Slovenije tradicionalno organizira brezplačne počitnice za socialno ogrožene otroke na Debelem rti

ču. V času počitnic se zvrsti približno 500 otrok iz cele Slovenije in izkoristi možnost preživetja dobro organiziranih 
počitnic ob morju. Letos smo iz Ilirske Bistrice v času prvomajskih počitnic poslali osem otrok. Ena izmed njih je 
svoje doživetje opisala tako:

NA DEBELEM rtiču
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z zanimanjem poslušali. Med zgodbo so se otroci na pobudo pravljičarke 
vključevali v pripovedovanje in tako navidezno ustvarjali sicer njim nepoznano 
zgodbo. Slednji je pravljičarka dodala še krajšo pripoved s Krasa in sreča
nje zaključila z zahvalo. Urica je zelo hitro minila in navzoči smo pisateljici 
podarili le še bučen aplavz ter se poslovili. Prepričana sem, da je bila to za 
vse nas prijetna ura, ki se je bomo zagotovo spominjali - če ne drugače pa 
vsaj takrat, ko bomo brez prijateljev in bomo potihoma iskali razloge za našo 
osamljenost. Kdo ve, mogoče nam bo ravno v tistem trenutku pomagala iz 
dileme zgodba O skopuhu, ki se je skril v blagajno ...

Maja Vičič, OŠ Antona Žnideršiča

USPEŠNI MATEMATIKI
Tekmovanja iz znanja matematike imajo na OŠ Dragotina Ketteja v Ilirski 

Bistrici bogato tradicijo. Že na šolskem tekmovanju, ki poteka v okviru Med
narodnega matematičnega kenguruja, se običajno preizkusi več kot polovica 
vseh učencev šole. Letos so učenci od prvega do devetega razreda skupaj 
osvojili 62 bronastih Vegovih priznanj. Najuspešnejši matematiki tretje tri
ade so se uvrstili na področno tekmovanje, ki je bilo letos 2. aprila na OŠ 
Podgora v Kuteževem.

Tokrat so šolo zastopali po trije učenci sedmega, osmega in devetega 
razreda. Domov so se vrnili s petimi srebrnimi Vegovimi priznanji. Prejeli so 
ga: Jure Valenčič (7. razred), Sandra Palcich in Helena Grbec (8. razred) ter 
Erik Hrvatin in Sanja Kezič (9.razred). Kar štirje izmed njih (Valenčič, Palcich, 
Hrvatin in Kezič) 
pa so se uvrstili 
še na državno 
tekmovanje, 
ki je bilo 19. 
aprila na OŠ 
Cirila Kosmača 
v Piranu. Tudi 
od tam se niso 
vrnili praznih 
rok. Osmošolka 
Sandra Palcich 
je osvojila zla
to Vegovo pri
znanje, za kar 
ji iskreno česti
tamo.

Tadeja 
Možina, 

vodja 
šolskega tek

movanja
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MEDVEDOVE DELAVNICE ZA NADARJENE 
UČENCE V OSNOVNIH ŠOLAH

Po Konceptu za odkrivanje in 
delo z nadarjenimi učenci v deve
tletni OŠ sta osnovni šoli Antona 
Žnideršiča Ilirska Bistrica in Dra
gomirja Benčiča- Brkina iz Hrpelj 
identificirali že četrto generacijo 
učencev. Osnovne šole lahko nudijo 
učencem razločne možnosti za nad
gradnjo znanja: z dodatnim poukom, 
interesnimi dejavnostmi, individual
nimi zadolžitvami, seminarskimi in 
raziskovalnimi nalogami, pripravami 
na različna tekmovanja, učenjem na 
različnih ravneh zahtevnosti in drugi
mi obogatitvenimi programi.

Navedeni šoli sta poleg omenje
nih oblik izbrali še vikend delavnice 
za nadarjene učence.

Prve so bile »Brkinske delavnice« 
na Pregarjah, lani delavnice na Liv- 
ških Ravnah imenovane »Nebeške 
delavnice«, letos pa so se imenovale 
»Medvedove delavnice«, saj so bile 
organizirane v domu CŠOD Medved 
na Medvedjem Brdu.

Šoli sta se odločili za tako obliko 
dela zaradi možnosti izvedbe razno
vrstne ponudbe. Kot vemo, da so 
učenci vsakodnevno časovno zelo 
obremenjeni in težko uskladijo čas 
za dodatne obveznosti. Udeležba 
na delavnicah je nagrada in izziv, da

pokažejo svoje potenciale, hkrati 
pa jih novo okolje motivira za nova 
znanja in sprostitev. Učenci sedmih 
šestih, sedmih in osmih razredov so 
se odločali med osmimi delavnicami, 
ki so pokrile vsa interesna področja, 
kjer so otroci nadarjeni. Imenovale 
so se: Raziskovanje v naravi, Kolaž 
-dekolaž, Haudujudu, Logika kot 
nevihta možganov, Glasbene igrice, 
Čaranje z besedami, Genij v kratkih 
hlačah in Poskusi v Naravoslovju. 
Vsak učenec se je udeležil dveh

različnih delavnic. Poskrbeli so za 
ustrezno socialno klimo, socialno 
interakcijske igre in s tem ustvarili 
pogoje za druženje glede na njihove 
potrebe in interese.

Organizatorji so poskrbeli, da 
so v kraju, kjer so gostovali spoznali 
naravno okolje in značilnosti kraja 
( zgodovinsko, geografsko, geo
loško...).

Učenci, učitelji mentorji, ki so 
bili izvajalci delavnic in svetovalni 
delavki, ki sta poskrbeli za celotno 
organizacijo, so bili navdušeni nad 
izvedbo in vabijo še druge šole, da 
se jim pridružijo pri organiziranju na
slednjih delavnic.

Želijo si, da bi MŠŠ priznalo in 
finančno podprlo to in podobne 
oblike dela z nadarjenimi učenci. 
Skrajni čas je, da se šolsko minis
trstvo zave, da pomoč pri razvijanju 
potrebujejo tudi učenci na drugi 
strani Gausove krivulje, in da so tudi 
nadarjeni učenci otroci s posebnimi 
potrebami, ki potrebujejo posebne 
pristope, vzpodbude in dobre mož
nosti za razvoj.

Darinka Dekleva, 
univ. soc. del.

Šport je špas - dan druženja treh 
generacij, je bil organiziran kar na 85 
lokacijah po vsej Sloveniji. Sama ak
cija je bila in je namenjena ohranjanju 
in varovanju čistega okolja, skrbi za 
zdrav način življenja ter medsebojno 
spoštovanje vseh generacij.

V Bistrici se je odvijal v soboto, 
10. maja 2008, ob 8.30 na šport
nem igrišču pred OŠ Antona Žni
deršiča, kjer so se poleg učencev in 
delavcev šole zbrali še njihovi starši, 
stari starši in sorodniki. Udeležence 
je pozdravilo sončno jutro, ki je bilo 
kot nalašč za izvajanje dejavnosti 
na prostem. Na igrišču so se zbrali 
gostje vseh starosti; od najmlajših 
predšolskih otrok do najstarejših, ki 
so se tokrat pridružili svojim najmlaj
šim družinskim članom - vnukom. 
Po enournem pohodu vseh treh 
generacij se je druženje nadaljevalo 
s športnimi in družabnimi aktivnostmi 
na prepolnem igrišču, kjer so otroci 
in njihovi gostje sproščeno »škreba- 
li«, metali žogo na koš, igrali med 
dvema ognjema in tenis ter aktivno 
sodelovali v FIT-ovih gibalnih igrah.

Vzporedno so bili organizirani 
tudi zbiranje starega papirja in PVC

ŠPORT JE SPAS

odpadkov, tekmovanje v eko kvizu Varujmo svoje okolje; obiskovalcem pa 
so bile na voljo tudi meritve krvnega pritiska in srčnega utripa.

Dopoldan se je zaključil v športni dvorani z nadvse uspelo kulturno-za- 
bavno prireditvijo, na kateri sta gostovala še ansambel Nostalgija ter mešani 
pevski zbor DU Avgust Šuligoj. Program sta spretno vodila Tina in Jakob, 
nastopajoči učenci pa so s plesom, glasbo in izvirnimi ter duhovitimi nastopi 
navdušili občinstvo v dvorani.

Na koncu je obiskovalce prireditve Šport je špas je čakalo še dodatno 
presenečenje: nagrade za najstarejšega in najmlajšega udeleženca ter naj
številčnejšo družino. In kdo so bili nagrajenci? Najmlajši udeleženec je bil 
dveletni Jaka Tomšič, najstarejši Vinko Dolgan, največ družinskih članov pa 
je zbrala Jerica Peric, ki jo je spremljalo kar sedem sorodnikov.

Lepo bi bilo, če bi se ta dan ponovil vsako leto in tako postal tradicionalen 
dan druženja treh generacij in vseh tistih, ki se zavedajo, da morajo skrbeti 
za svoje zdravje in varovati čisto okolje.

»NAŽ«, OŠ Antona Žnideršiča

DREVO - DARILO ZEMLJI
Nenehno poslušamo ali beremo, da je naš planet ogrožen, da je treba 

poskrbeti zanj, sicer se nam bo narava maščevala za vse, kar ji je človeštvo 
hudega naredilo. Narava bo brez nas preživela, mi pa brez nje ne moremo, 
saj smo od nje 
odvisni.

22. april, 
dan Zemlje, 
smo v OŠ An
tona Žnider
šiča obeležili 
tako, da smo 
simbolično 
posadili drevo 
- dar Zemlji.
Že prejšnji 
četrtek, 17. 
aprila, smo 
kot člani med
narodne mreže šol tudi v Parku Škocjanskih jam posadili češnjo, drevo 
prijateljstva. Drugo češnjo - dvojčico, pa je Park Škocjanskih jam podaril 
naši šoli. Ravnateljico smo prosili, naj češnjo »posvoji«. Ko smo se učenci in 
delavci šole ob prazniku Zemlje zbrali ob zelenici pred zgornjim poslopjem, 
nam je učenka Urška povedala, čemu je namenjena današnja akcija. Po
sadili smo češnjo dvojčico in jo zalili, da se ne bi posušila. Ko je bilo drevo 
uspešno posajeno, so učenci predali ravnateljici »posvojitveni list«, ki bo 
pričal o človekovem prijaznem sodelovanju z naravo.

Na koncu smo se vsi prijateljsko prijeli za roke in jih dvignili v pozdrav 
Zemlji.

EVROPSKA VAS 2008
V petek, 9. maja, smo se učenci in učitelji OŠ Dragotina Ketteja udele

žili zaključne prireditve projekta Evropska vas v Kopru. Na ta način smo se 
spomnili dneva Evrope.

Namen srečanja, ki se ga udeležujemo že nekaj let, je predstaviti države, 
članice Evropske unije, kot jih vidijo mladi. Učenci različnih šol so predstavili 
države, njihovo zgodovino, kulturo, navade, običaje, narodne noše, glasbo, 
kulinariko, ... Svoje izdelke so predstavili na stojnicah, poskrbeli pa so tudi 
za zanimiv kulturni program.

Učenci naše šole smo tokrat predstavili tri države: Latvijo, Litvo in Estonijo. 
Za te države smo se odločili, ker skrivajo veliko zanimivosti, ki so številnim

nepoznane.
Našo stojnico je obiskalo veliko mimoidočih, ki so z velikim zanimanje so

delovali v igrici »pari«. Nagrajeni so bili z izdelki, ki smo jih sami pripravili.
Tudi mi smo si z zanimanjem ogledali izdelke drugih učencev in na ta 

način spoznali mnogo zanimivosti o državah, ki so poleg nas vključene v 
Evropsko unijo. Srečanje se nam je zdelo poučno in zabavno, zato bomo z 
veseljem začeli zbirati ideje za naslednje leto.

Učenci in učitelji OŠ Dragotina Kettejallirska Bistrica

2\ šola

V uimnmZU I ILIRSKA B ISTRCA 

pumcja uCiln ca n. s VABI
na

brezplačen - 12 urni tečaj 
osnove računalništva 

TEČAJ JE NAMENJEN ZAČETNIKOM 
prijave so možne

vsak dan od 15h do 19h 
Tel.: 711-11-14

Glede na zanimanje, bomo termine prilagodili po dogovoru
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0 RDEČIH NOSKIH
Društvo prijateljev mladine in OZ Rdečega križa iz Ilirske Bistrice sta 

med otroki naše občine letos že desetič po vrsti vodili posebno dobrodelno 
akcijo.

Gre za akcijo, kjer se otroci odrečejo kepici sladoleda za otroke v stiski. 
Deset let zapovrstjo so se najmlajši z veseljem odzivali, ker so se zlahka vživeli 
v stisko svojih vrstnikov. Ko je bila stopnja brezposelnih staršev najvišja, smo 
s tako zbranimi sredstvi pomagali mnogim otrokom, ki se zaradi pomanjkanja 
niso mogli udeležiti izletov, ekskurzij, taborov.

Zadnja leta te potrebe 
niso tako aktualne, zato smo 
se odločili, da pomagamo 
otrokom s posebnimi po
trebami.

Letos želimo, da otroci 
spoznajo organizacijo Rdeči 
noski, ki razveseljuje najbolj 
bolne otroke po Sloveniji. Ak
cija še teče, o rezultatih vas 
bomo seznanili prihodnjič. In 
kdo so Rdeči noski?

So klovni zdravniki, pro
fesionalni umetniki, ki na 
podlagi znanstvenih dognanj 

uporabljajo edinstveno metodo, s katero lahko ljudem, ki jih je prizadela huda 
bolezen ali poškodba, prinašajo zaupanje in življenjski pogum. V pretežno 
žalostni in včasih celo tragični realnosti bolezni in trpljenja stoji klovn, za razliko 
od vseh drugih vpletenih, bolnemu ob strani kot imaginarna figura, ki najde 
dostop do čustvenega sveta otrok in starostnikov in tako daje razumevanje 
in tolažbo. Nasmeh, ki ga pričarajo na obraze otrok in njihovi klici »Pridite 
še!« so najboljši pokazatelj, da jim to tudi uspeva.

Slovenski klovni zdravniki smo kot samostojna, neprofitna in nevladna 
organizacija organizirani v obliki društva Rdeči noski - društva za pomoč 
bolnim in trpečim otrokom. Šest profesionalnih klovnov zdravnikov pod 
vodstvom edine slovenske diplomirane klovnese Eve Škofič Maurer že tretje 
leto redno - enkrat tedensko obiskuje Pediatrično kliniko v Ljubljani, kjer se 
zdravijo hudo bolni otroci iz vse Slovenije. So prva in edina organizacija v 
Sloveniji, ki bolnim otrokom omogoča reden in v tujini dobro poznan program 
zdravljenja s humorjem.

Članstvo v mednarodni organizaciji klovnov zdravnikov Rote Nasen 
Clovvndoctors International (RNI) nam omogoča redne delavnice, kjer klovni 
pridobivajo nova strokovna znanja za kvalitetnejše delo v bolnišnici.

Izpopolnjujejo pa se tudi s strani psihološkega, medicinskega ter socio
loškega vpliva smehoterapije na bolne in nenazadnje izmenjujejo izkušnje s 
podobnimi organizacijami, ki imajo več kot desetletno tradicijo delovanja.

Tudi vi pošljete
SMS na 1919 geslo: NOSKI
in s tem prispevate k kvaliteti bivanja malih bolnikov.

Predstavitev povzela, Darinka Dekleva, šol. svet. delavka

Mali Rdeči noski iz OŠ Antona Žnideršiča 
so dobrodelno akcijo predstavili svojim vrst
nikom v šoli in vrtčevim otrokom.

AKCIJA ZBIRANJA 
STAREGA PAPIRJA

Kot vsako leto smo tudi v letošnjem šolskem letu na OŠ Rudolfa Likoviča 
Podgrad organizirali akcijo zbiranja starega papirja.

Zaključek akcije je potekala v četrtek, 8. 5. 2008, in v petek, 9. 5. 2008. 
Pri zbiranju sta sodelovali tudi enoti predšolske vzgoje.

Skupno smo zbrali kar 4280 kg papirja. Del izkupička bo namenjen 
humanitarni akciji »Pomežik soncu«, ki bo omogočila letovanje otrokom iz 
socialno šibkejših družin.

Del pa bo namenjen nakupu papirja za šolo. Posamezniki, ki so zbrali 
največ papirja so Dominik Franjko- 
vič, Tomaž Gustinčič, Lara Ivančič 
in Tomaž Gombač. Hvala vsem za 
sodelovanje.

Novinarski krožek,
OŠ Rudolfa Ukoviča Podgrad

DRŽAVNI NATEČAJ »NARAVNE IN 
DRUGE NESREČE - SUŠA«

Slovenski pregovor pravi: »Nesreča nikoli ne počiva.« Res 
je, nesreče ponavadi pridejo nepričakovano, v različnih oblikah 
in velikostih. Pomembno je, da že najmlajši učenci spoznavajo, 
kako moramo reagirati v primeru naravnih in drugih nesreč.

V tem šolskem letu je OŠ Knežak sodelovala na državnem 
natečaju »Naravne in druge nesreče-Suša«, ki ga je razpisala 
Uprava RS za zaščito in reševanje. Učenci so na omenjeno temo 
ustvarjali likovna in literarna dela, ki smo jih do 29. februarja 2008 
poslali na Upravo RS za zaščito in reševanje, izpostava Postojna 
. Člani komisije so izdelke pregledali, ocenili ter se odločili, da se 
na državni natečaj uvrstijo tudi izdelke naslednjih učencev:

Luka Povrženič, 1. razred,
Luka Fidel, 3. razred,
Alitea Širca, 3. razred,
Diana Antončič,
Tjaša Fajdiga, 6. razred in 
Andreja Maslo, 7. razred.
Mentorice so bile Morena Hostinger, Vanja Žele, Anica Pro

sen, Mariza Golle, in Olga Novak.
Učenec Luka Povrženič iz 1. razreda je za svoj likovni izdelek 

(tehnika: jajčna tempera-praskanka) prejel državno priznanje.
Praktično nagrado je prejel 13. maja 2008, v Izobraževalnem 
centru za zaščito in reševanje na Igu, kjer so organizatorji pri
pravili pester in zanimiv program za nagrajence, mentorje in starše.

Mentorici sta bili Morena Hostinger in Vanja Žele.
Nagrajenim učencem šole bomo priznanja podelili na slovesni podelitvi v mesecu juniju.

Vanja Žele 
OŠ Toneta Tomšiča Knežak

DA VSI ZMAGAMO
S temi besedami je svoje misli strnil kot pozdrav tekmovalcem na eko kvizu Mitja Petkovšek, eden najuspešnejših 

slovenskih orodnih telovadcev.
Pozdravil je prvake 7. državnega tekmovanja ekokviza, iz znanja "Raziskovanje okolja Evrope”. Učenci so 

letošnje leto tekmovali iz ekoloških znanj na temo urbana območja Evrope.
Dejstvo je, da 2/3 Evropejcev živi v mestih. Mesta se 

razprostirajo le na 1% evropskega ozemlja, na ostalih 99% 
evropskega ozemlja živi le tretjina Evropejcev.

Tipično evropsko mesto porabi vsak dan 11 ton goriva,
320 ton vode in 2000 ton hrane.

V bodoče se bo število mestnega prebivalstva še po
večevalo. Medtem, ko se podeželje prazni, se povečuje 
število mestnih prebivalcev. Mesta postajajo otoki v naravni 
pokrajini.

Ob eko kvizu so učenci spoznavali, kateri so glavni 
dejavniki, ki vplivajo na kakovost življenja v mestu, in kaj 
lahko storimo sami za bolj sprejemljivo življenje v mestih.
Razmišljali so, kako ravnamo z odpadki, ugotavljali, da je 
ravno naš del Slovenije tisti z nižjo kvaliteto zraka. Spoznali 
so, da se v marsikaterem evropskem mestu vozijo v službo raje s kolesi kot z avtomobili, v večini mest je dobro 
organiziran javni prevoz, katerega cena je dostopna vsem.

Da bi vsi zmagali, kot je želel naš priznani športnik pa lahko marsikaj storimo kot posamezniki. Vsak med nami 
se mora odločiti sam.

Kako ste pa danes VI prišli v službo ali šolo?
V sodelovanju z Ekološkim pomurskim centrom in društvom Doves je tekmovanje potekalo na OŠ Janka Glazerja 

Ruše. Sodelovali so učenci skoraj 200 slovenskih Eko šol, med njimi so se odlično odrezale tudi naše učenke: Maša 
Iskra z OŠ Antona Žnideršiča, Nastja Stopar z OŠ Jelšane in Kaja Bevčič z OŠ Toneta Tomšiča Knežak.

Mentorice: Jožica Potepan, Vera Frank in Janja Ivančič

DAN ŠPORTA

V prelepem popol
dnevu smo se zbrali v pet
ek, 9. maja na šolskem 
igrišču v Jelšanah, otro
ci, mladinci, starši, stari 
starši, veterani in učitelji 
ter se pomerili v različnih 
športnih igrah.

Tekmovali smo v poli
gonu, zadevanju kravjega 
zvonca, prenašanju ko
zarcev vode ter v odbojki. 
Zelo smo bili navdušeni 
nad starši in veterani, saj 
so se zelo dobro odrezali 
v vseh igrah. Ob skupin
ski fotografiji smo sklenili, 
da bomo take igre še kdaj 
ponovili.

PREŽIVIMO V NARAVI
PONEDELJEK JE NA NAŠI ŠOU POTEKAL DRUGAČE KOT PONAVADI. DOBILI SMO 

SE NA IGRIŠČU IN POZDRAVIH SKAVTE IN VAROVANCE TER NJIHOVE MENTORJE VDC 
-ja IZ IURSKE BISTRICE.

»NAJPREJ SE JE POTREBNO RAZGIBATI,« SO DEJALI SKAVTI TER NAS Z IGRAMI ATOM- 
ČKI DOBRO PREDRAMIU. TUDI VAROVANCA ANJA IN PETER STA SE IZKAZALA, SAJ STA 
SPRETNO OBRAČALA NAPISANA NAVODILA ZA POSAMEZNE SKUPINE. PO MAUCI SMO 
SE RAZDEUU VTRI SKUPINE. PRVASKUPINAJE ISKALA SKRITI ZAKLAD PO CELI VASI. ŠE 
SREČA, DA SO IMEU S SEBOJ KOMPAS TER DA SO POZNAU DOLOČENE MARKACIJE, 
KI SO JIH PRIPEUALE DO ZAKLADA, POSTAVLJENEGA NA ZELENICI PRAV PRED ŠOLO. 
DRUGA SKUPINA JE Z GOSPO METKO VERGAN ODŠLA NABIRAT UŽITNA ZEUŠČA, IZ 
KATERIH NAJ BI SKUHAU ZELENJAVNO JUHO. V TEM ČASU PA STA UČ. NIVES IN SKAVT 
MATIJA BUDNO PAZILA NA OGENJ, NAD KATERIM JE ŽE VISEL ČISTO PRAVI KOTEL, V 
KATEREM SE JE KUHAL KROMPIR. TRETJA SKUPINA JE S SKAVTI HELENO, MARTINO IN 
MATIJEM POSTAVILA NA ŠOLSKI ZELENICI PRAVI ŠOTOR. KAKŠNO VESELJE JE BILO ZA 
NAJMLAJŠE, KO SO LAHKO ZLEZLI VANJ. PO OPRAVLJENIH NALOGAH SMO SPOZNALI 
ŠE DELO IN OPREMO GORSKIH REŠEVALCEV IZ IL. BISTRICE. V KOTLU PA SE JE TA ČAS 
ŽE SKUHALA ZELENJAVNA JUHA, KI SMO JO NA KONCU SKORAJ VSI POSKUSILI.

UČENCI IN UČITEUI SE LEPO ZAHVALJUJEMO VSEM, KI SO SODELOVALI IN POMA- 
GAU PRI TEM ŠPORTNEM DNEVU.

MISLIMO, DA SMO PRIPRAVLJENI ZA PREŽIVETJE V NARAVI.

JEŠJVfSKI NOVINARJI Z MENT. NIVES PIRIH
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POTRJENA EKO ZASTAVA NA OŠ KNEŽAK
V mednarodni projekt Eko šola 

kot način življenja smo se vključili v 
šolskem letu 2001/02. Naše eko 
delovanje je vsako leto potrjeno z 
mednarodnim certifikatom. Tako krasi 
šolo eko zastava, ki smo jo prejeli 
prvo leto in 6 certifikatov za vsako na
slednje leto.

Poleg vsakoletnih dejavnosti, smo 
bili letos vključeni v več enoletnih ali 
večletnih projektov. Drugo leto zapo
red poteka projekt Zdravo življenje, v 
okviru katerega skrbimo za zdravo in 
pestro prehrano ter zdrav način življe
nja z dovolj gibanja. Učenci imajo na 
voljo vedno dovolj zdravih napitkov in 
filtrirane vode.

Tudi projekt Skriti zakladi mestnih 
parkov poteka drugo leto. Povezali 
smo ga s projektom Živali in mi. V 
šolskem parku so učenci tehniškega 
krožka namestili ptičje krmilnice, ki so 
jih naredili sami. Učenci nižjih razredov 
in otroci iz vrtca pa so pozimi skrbeli, 
da v krmilnicah ni zmanjkalo hrane. 
Med letom so opazovali ptice, jih risali 
in poiskali nekaj njihovih značilnosti. 
Naredili smo tablo šolskega parka.

Na eko dnevu smo v parku posadili 
tri navadne jelke in tri bukve, drevesi, 
ki sta v naših krajih avtohtoni, a v par
ku nista rasli. Sadike nam je podarila 
Drevesnica Štivan. Tega dne nas je 
obiskal tudi gospod Ivan Bolčina, upo
kojeni lovski čuvaj iz lovišča Mašun ter 
nam predstavil svoje delo in živali, ki

živijo v snežniških gozdovih.
Septembra, v evropskem tednu mobilnosti, smo sodelovali v nagradni igri 

Vesela ulica pelje na izlet. Vsi učenci naše šole so bili nagrajeni z brezplačno 
vožnjo z vlakom.

V jesenskih mesecih smo bili solidarni s prebivalci Železnikov. Učenci in 
delavci naše eko šole smo zbrali lepo vsoto denarja in ga podarili družini enega 
izmed v ujmi najbolj prizadetih učencev šole v Železnikih.

Zelo ponosni pa smo na zbiralne akcije. V jesenski akciji zbiranja starega 
papirja smo zbrali 8317 kg papirja, v pomladanski 9200 kg, skupaj 17517 kg, 
kar je 194 na učenca. Pohvaliti moramo naše učence, njihove starše in krajane, 
ki sodelujejo pri zbiranju.

Jeseni smo nabirali tudi divji kostanj, s katerim lovci pozimi krmijo divjad. 
Še vedno pa nadaljujemo z zbiranjem rabljenih tonerjev in kartuš.

Ekološka zavest naših učencev se z zaključkom šolskega leta ne bo spre
menila. Tudi med počitnicami bomo vsi, učenci in delavci šole, delovali eko.

Koordinatorka eko sole: Janja Ivančič, 
OŠ Toneta Tomšiča Knežak

POHOD TREH GENERACIJ
V soboto, 10.5., se je tudi Osnovna šola Podgora Kuteževo skupaj z 

oddelkom WE pridružila številnim šolam v Sloveniji, ki so izkoristile lep 
sončen dan za druženje treh generacij. V okviru projekta Eko šola kot način 
življenja se vsi na šoli trudimo živeti zdravo v sožitju z naravo, zato izkoristimo 
vsako priložnost za uresničitev teh ciljev. Še posebej veseli smo, če lahko v 
projekt vključimo tudi naše starše oziroma stare starše. V akciji Šport špas, 
ki druži tri generacije in v kateri je sodelovalo čez 80 slovenskih šol, smo 
sodelovali tudi učenci in učitelji naše šole ter varovanci WE, pridružili pa so 
se nam tudi starši ter babice in dedki. Slednjih je bilo sicer malo, a prepričani 
smo, da jih bo drugo leto več, saj smo vsi skupaj ugotovili, daje druženje 
koristno in prijetno in da gaje vredno ponoviti. Vseh skupaj nas je bilo 91, 
prehodili pa smo okrog 7 kilometrov. Na Mlaki v Zabičah, kjer se je vse 
skupaj dogajalo pred pohodom in po pohodu, smo imeli možnost spoznati 
Kočanskega balinarja Davida Širclja in njegovo mlado balinarsko ekipo, ki jo 
trenira, se udeležiti nekaterih športnih dejavnosti ali pa samo gledati, ko so 
drugi preizkušali svojo športno kondicijo. Pohodniki so si nadeli rokavice in 
poskrbeli, da so napolnili s smetmi kar nekaj vrečk, ki jih je vsepovsod pre

več. Najprijetnejše presenečenje za 
vse nas so bile dobrote iz eko kmetije 
Brožič iz Jablanice, saj nam je gospa 
Darinka skuhala celo štruklje, ki so 
bili izvrstni.

Vsem, ki so kakorkoli sodelovali 
pri izvedbi akcije, se iskreno zahva
ljujemo in nestrpno čakamo na novo 
priložnost druženja.
Tadeja in Tamara, OŠ Podgora 

Kuteževo, Novinarski krožek

EKO KROŽEK
V četrtek, 18. 4. 2008 

smo se z eko-krožkom od
pravili v Park Škocjanskih jam. 
Tam smo v okviru projekta 
»Posvojimo jablano« posadili 
svoje sadno drevo - češnjo, 
ki je sedaj last naše šole in 
bomo zanjo v bodoče skrbeli 
ter jo negovali.

Poleg tega smo obiskali 
tudi čebelnjak, in spoznali 
dom pridnih čebelic.

Bilo je zelo lepo in za
nimivo.

Eko-krožek 
OŠ Dragotina Ketteja

PREJELI SMO EKO ZASTAVO
Osnovna šola Podgora Kuteževo je ena izmed 51 -ih eko šol v Sloveniji, 

ki so letos prvič dobile eko zastavo. Podelitev zastav je bila v soboto, 
10.5.2008, v ljubljanskem parku Tivoli, kjer se je pred tem odvijalo sre
čanje treh generacij v okviru projekta Šport ŠPAS.

Ravnateljica šole, koordinatorka in predstavnici učencev, ki smo za
stavo sprejele, se zavedamo, daje zastava priznanje za opravljeno delo 
in obenem zahteva, da s tem delom nadaljujemo, sicer šola zastavo lahko 
izgubi. Na naši šoli bomo dali vse od sebe, da bo ostala v naših rokah, 
da pa nam bodo pri tem pomagali tudi krajani in drugi sodelavci šole ne 
dvomiva, saj so že večkrat pokazali, da so nam vedno pripravljeni skočiti 
na pomoč.

Tadeja in Tamara, članici novinarskega krožka
OŠ Podgora Kuteževo

JELSANSKI VRTEC NA SESTEM 
POSVETU PEDAGOGOV

V Našem vrtcu že nekaj mesecev poteka projekt Mala šola opismenjevanja 
Sedem slončkov, pod budnim očesom doc. drr. Jožica Bezjak, predsednice 
Združenja pedagogov tehnične ustvarjalnosti Slovenije.

V mesecu aprilu je v Portorožu, hoteli Bernardin, potekal Šesti med
narodni znanstveni posvet pedagogov evropskega združenja tehnične

ustvarjalnosti, ki so se 
ga udeležili strokovnjaki 
iz 23 držav. Povabljeni 
so bili tudi otroci iz jel- 
šanskega vrtca, ki so 
sodelovali v projektu 
Mala šola opismenje
vanja- Sedem slončkov. 
Otroci so na otvoritve
nem dnevu nastopali in 

diplome ter na

grade za 
uspešno 
izpeljan 
projekt.
Starši in 
vsi odrasli 
sodelu
joči smo 
podpirali 
ta pro
jekt in ga 
tudi zelo 
uspešno zaključili

Vzg. Irena Tomšič, Vrtec pri OŠ Jelšane

NOGOMETNI TURNIR
V četrtek, 22. 5. 2008, je naša šola gostila tekmovanje v malem nogo

metu. In sicer se je odvijalo polfinale področnega prvenstva za dečke letnik 
1995 in mlajše. Tekmovala je tudi ekipa naše šole. Najprej sta se pomirili OŠ 
Rudolfa Ukoviča Podgrad in OŠ Pivka. Rezultat je bil 4:1. Goli so bili odlični. 
Navijači pa vedno bolj navdušeni. Navijali smo tako učenci kot učitelji. Po 
tekmi med OŠ Miroslava Vilharja Postojna in OŠ Pivka je bil rezultat 5:2. Za
dnji dvoboj je bil med OŠ Rudolfa Ukoviča Podgrad in OŠ Miroslava Vilharja 
Postojna s končnim rezultatom 3:1. Z odlično igro so si fantje naše ekipe 
priigrali prvo mesto. Na drugem mestu je OŠ Miroslava Vilharja Postojna ter 
na tretjem mestu OŠ Pivka.

Ekipa naše šole se je tako uvrstila v finale področnega prvenstva. Igralcem 
in vodstvu ekipe iskreno čestitamo!

Enej Bačič, 5. raz., OŠ Rudolfa Ukoviča Podgrad
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bistriške lokostrelske novice ribištvo

PODROČNO PRVENSTVO ZUNANJE 
■ 900 KROGOV - PRILAGOJENO
V soboto, 19. decembra je domači lokostrelski klub ob sodelovanju 

osnovnih šol Dragotina Ketteja in Antona Žnideršiča organiziral šolsko pri
lagojeno področno tekmovanje v disciplini 900 krogov, prilagojeno učencem 
osnovnih šol ter dijakom srednjih šol. Pri tej disciplini tekmovalci v desetih 
serijah izstrelijo trideset puščic za oceno na razdaljah do 30 metrov.

Tekmovanje je potekalo na strelišču lokostrelskega kluba pri centralni 
čistilni napravi v bližini Zarečja.

V dopoldanski in popoldanski izmeni se je zvrstilo 83 mladih lokostrelcev 
in lokostrelk iz 24 šol primorske in notranjske regije. Tekmovanje je štelo za 
prvenstvo regije in istočasno za uvrstitev na državno šolsko prvenstvo.

Tudi bistriški lokostrelci so imeli v ognju nekaj želez. Takole so streljali:
Z golim lokom je pri deklicah od četrtega do šestega razreda KATJA 

FIRM iz dosegla zelo dobro drugo mesto. Pri dečkih je v isti kategoriji / 
med nekategoriziranimi tekmovalci/ DOMEN JERNEJ SIRK zasedel ne
hvaležno 4. mesto.

ANDREJ PRELOG je pri učencih od sedmega do devetega razreda 
zasedel zelo dobro drugo mesto. Domen je zastopal barve OŠ Antona Žni
deršiča, Katja in Andrej pa OŠ Dragotina Ketteja .

Z ukrivljenim lokom je LUKA GEREČNIK v kategoriji učencev od četr
tega do šestega razreda zmagal. NEJC DEBEVEC je v kategoriji učencev 
od sedmega do devetega razreda zasedel zelo dobro drugo mesto .NINA 
VIČIČ je v kategoriji učenk od sedmega do devetega razreda zmagala. Med 
dijaki srednjih šol je MARKO VIDMAR zasedel tretje mesto. MARTIN PRIMC 
tokrat ni imel najboljšega dne in je dosegel enajsto mesto in rezultat, ki ni 
zadoščal za uvrstitev na državno prvenstvo. Bo pa naslednjič bolje, v to smo 
prepričani.

S sestavljenim lokom je bil pri učencih od sedmega do deveta razreda 
GVIDO MAUEVAC zmagal. Prvo mesto sta pri učencih od prvega do tretje
ga razreda ter od sedmega do devetega razreda zmagala DEJAN DAMIŠ 
in PATRIK CEGLAR. Dejan je streljal za OŠ Toneta Tomšiča iz Knežaka,

rafting

Gvido za OŠ Jelšane, Patrik pa za 
OŠ Antona Žnideršiča.

V ekipnem tekmovanju šol so 
Nejc, Patrik in Nina kljub samo trem 
od možnih štirih rezultatov dosegli 
lepo tretje mesto od devetih ekip, 
ki pa so imele po štiri tekmovalce 
v ekipi.

Marko pa je pripomogel k druge
mu mestu Šolskega centra Postojna 
pri rezultatih srednješolskih ekip.

Kljub nestanovitnemu vremenu 
, ki je spremljal tekmovalce, saj se 
je izmenjaval veter z dežjem, pa 
tudi sončni prebliski so se občasno 
pojavili , so bili rezultati solidni , 
tekmovalci in njihovi spremljevalci pa 
zadovoljni z organizacijo tekme.

Naj omenimo, da je v uvodnem 
delu tekme tekmovalce pozdravila 
in jim zaželela lepih uspehov ravna
teljica osnovne šole Dragotin Kette 
gospa Ester Juriševič , v popoldan
skem delu pa ravnateljica osnovne 
šole Antona Žnideršiča gospa Kar
men Šepec.

J

NA TACENSKIH BRZICAH SLAVILA 
EKIPA RK GIMPEZ STRAŽA

Tacen, 5.4.2008 - atraktivna umetna 
proga na reki Savi je bila prizorišče prve
ga letošnjega merjenja moči veslačev na 
tekmi evropskega pokala in državnega 
prvenstva v raftingu.

Sobotni dan je ponovno postregel s pe
strim dogajanjem na umetnih tacenskih brzi
cah. Ekipe iz šestih držav (Slovenije, Hrvaške,
Madžarske, Slovaške, Češke in Nemčije) so 
se pomerile v slalomu in sprintu, ki so mu 
sledile tekme na izpadanje. Med drugimi so 
se tekmovanja udeležili tudi svetovni prvaki v 
slalomu RTA Schvvaben Augsburg, ki so tudi 
tokrat dokazali, da so v tej disciplini nepremag
ljivi. V razredu R6 so imeli največ razlogov za 
slavje branilci naslova državnih prvakov, člani 
ekipe Gimpex iz Straže. Drugi mesti v slalomu Moška ekipa RK Mrzla uoda (Foto: Žiga Gorišek) 
in sprintu sta v skupnem seštevku zadostovali 
za zmago.

V razredu R4 pa je s tekmeci suvereno pometla češka ekipa WD Prostojev, ki je zmagala tako v slalomu kot tudi v 
sprintu. Med ženskimi ekipami so največ moči in za razred boljše veslanje od konkurence prikazale članice slovaške 
ekipe Luventa Kids, ki so zmagale v vseh kategorijah. Državno prvenstvo je pripadlo ekipi Gimpex iz Straže, drugo 
mesto RK Maribor, tretje pa Rafting klubu Vidra. Ilirskobistriški Rafting klub Mrzla uoda se je sicer nadejal nekoliko

boljših uvrstitev, vendar je tudi tretje mesto na 
državnem prvenstvu v slalomu zadosten razlog 
za slavje. Lepo vreme in atraktivne vožnje so 
gledalcem vsekakor popestrile sobotno po
poldne, zato se že veselimo naslednjih tekem 
in držimo pesti za naše predstavnike.

Tekmovanje na mednarodni ravni je po
tekalo v organizaciji ilirskobistriškega Rafting 
kluba Mrzla uoda, finančno pa so prireditev 
podprli: Občina Ilirska Bistrica, Src.si d.o.o., 
Klub študentov Ilirska Bistrica, Piama Pur 
d.o.o., Uskokd.d. - vodaCostella, Banka Ko
per d.d., Sandiline d.o.o., Don don d.o.o..

Ekipa na tacenskih brzicah (Foto: Žiga Gorišek)
Članek napisala: Uoser Dolores

NASI VEZALCI PONOVNO USPESNI
10. maja se je četverica Bistričanov udeležila 17. odprtega prvenstva Slo

venije za najboljšo umetno muho, ki je bilo v domu Pristava nad Jesenicami. 
Uroš Mahne je v kategoriji ličinke zmagal, v kategoriji realističnih vzorcev pa 
je bil 4. Damir Šircelj je v kategoriji potezanke zasedel tretje mesto, Hrvoje 
Zejnulovič je bil v kategoriji ličinke 4-ti, Karlo Furlan pa je zasedel to isto 
mesto v kategoriji suhe muhe.

Po uradnem delu ter pogostitvi, se fantje niso mogli upreti, da niso šli 
ribarit v Savo Dolinko. Na fotografiji pa je muha »Albin maister« vezalca 
Damirja Širclja.

Dober prijem

kolesarstvo
KOLESARSKI MARATON »BRKINI 2008« 
Ilirska Bistrica, 30.5. do 01.06.2008

PROGRAM PRIREDITVE

Petek, 30.5.2008:
0 od 21,00 do 03,00 ples s skupino VENTILČKI 
Sobota, 31.5.2008:
0 ob 10,00 start Rally veteranov
0 od 21,00 do 3,00 ples s skupino COCTAILS
Nedelja, 01.06.2008:
0 od 8.00 do 9.30: akreditacija udeležencev, zbiranje prijav na startnem 
prostoru
0 ob 10.00 start maratona za vse udeležence
0 ob 10.15 start turističnega ogleda Novakov mlin ali II.Bistrica
0 od 12,00 dalje kmečka tržnica
0 ob 13.00 predstavitev Brkinske sadne poti - kmečki turizmi v

Brkinih - degustacije kmečkih pridelkov 
nastop Folklorne skupine BRKINI, ŠKD Brkini Tatre 
nastop standup komedijanta Aleksandra Borenoviča 

0 ob 14.00 razglasitev rezultatov, žrebanje nagrad pokroviteljev
0 do 15.00 bo odprt ciljni prostor za pogostitev udeležencev

Dodatni program na štartno ciljnem prostoru - na parkirišču TIB 
Transport:

Turistični ogled - pohod za spremljevalce k Novakovemu mlinu:

Takoj po štartu kolesarjev bo pripravljen pohod za spremljevalce in tiste, 
ki si želijo dopoldanskega sprehoda. S turističnim vodičem si bodo lahko 
ogledali Novakov mlin ob reki Reki. V času trajanja prireditve bodo na voljo 
turistični prospekti in informacije na stojnici RCII.Bistrica. Prijave za ogled 
na prijavni stojnici. Možnost ogleda mesta II.Bistrica.

Za popestritev dogajanja do prihoda kolesarjev z daljšega maratona bodo 
potekale tudi degustacije kmečkih proizvodov.

Nastop folklorne skupine BRKINI s tradicionalnimi brkinskimi plesi. Spremlja 
jih domači etno ansambel Brštulin banda.

Žrebanje nagrad za udeležence:

Ob 14,00 urije predvideno zaključno dejanje prireditve z razglasitvijo rezul
tatov Vzpona za Brkinski pokal, podelitvijo nagrad in nagradnim žrebanjem 
udeležencev. Pripravljenih imamo precej daril naših pokroviteljev, tako da 
si bodo srečni izžrebanci dobro zapomnili maraton Brkini.
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kolesarstvo

TJAŠA RUTAR - EVROPSKA PRVAKINJA V VZDRZJIVOSTNEM KOLESARJENJU
Na zadnji Dirki okoli Slovenije, 1182 km dolgi vzdržljivostni kole

sarski preizkušnji, je nastopila tudi »naša« Tjaša Rutar, simpatično 
dekle iz Dobropolj. Dirka okoli Slovenije je sicer znana kot zelo težka 
ultramaratonska kolesarska tekma, na kateri sodelujejo tudi tisti, ki 
resnično nekaj pomenijo med evropsko in svetovno konkurenco (tudi 
letos je zmagal najboljši ultramaratonski kolesar Jure Robič, ki je pro
go prevozil v dobrih 40 urah). Pri tem dirkanju ne gre le za samega 
kolesarja ali kolesarko, ampak za celotno dogajanje, ki spremlja ude
leženca na tej preizkušnji - organizacijo spremljevalne ekipe, taktiko, 
vzpodbujanje itd. Tjaša Rutar je letos vse, ki so dirko spremljali, pre
senetila z odličnim nastopom in pristopom k tekmi. Vsi priznavajo, da 
je naredila veliko delo in se dokazala kot prava športnica. Gre tudi za 
velik in odmeven uspeh, ki je Tjašo kar naenkrat postavil v ospredje 
vseh pogovorov na to temo - še posebej v naši občini, ki ni navajena 
takšnih uspehov. Posebno pa je v dneh dirke združila vaščane Do
bropolj, ki so s Tjašo tri dni dobesedno dihali in ji ob prihodu domov 
pripravili simpatičen in čustven sprejem. Bilo je res lepo....

S Tjašo smo pripravili krajši 
pogovor, ki ga objavljamo v nada
ljevanju:

Tjaša, najprej seveda čestitke 
k odmevnemu uspehu - zmagi v 
ženski konkurenci, evropskemu 
naslovu in skupno 14. mestu 
na Dirki okoli Slovenije. Kako 
se odzivaš na ta dosežek, kaj ti 
pomeni?

Čeprav sem se na dirko dobro 
pripravila, sem z vožnjo na DOSu 
presenetila tudi samo sebe. Dosegla 
in presegla sem svoj cilj prevoziti 
dirko v časovnem limitu. Zmage sem 
zelo vesela, zavedam pa se, da smo 
bili na nek način zmagovalci vsi, ki 
smo uspešno prišli do cilja. Na tako 
dolgi dirki je toliko nepredvidljivih 
situacij, zaradi katerih lahko odsto
piš, da pred prečkanjem ciljne črte 
še ne moreš biti prepričan, da ti bo 
uspelo. Na težko dosežen uspeh pa 
pač moraš biti ponosen.

Že lansko leto so te kolesarski

sem se odločila, da sebi dokažem, 
da zmorem, pa so me vsi podprli.

Kako gledaš danes na DOS? 
Kaj pravzaprav to pomeni z vidika 
udeleženca? Kaj pomeni sprem
ljevalna ekipa, kakšne probleme 
si imela s sestavo ekipe in ali si 
bila zadovoljna z njo? Kako so 
se odzivali pokrovitelji, prijatelji 
in podobno?

‘Projekt' DOS je bil naporen že 
od začetka priprav. Dolgi kolesarski 
treningi so mi vzeli veliko časa, zato 
sem druge obveznosti in aktivnosti 
občasno dala na stranski tir. Ekipo,

bila doma kar gneča, taka gneča, 
ki jo z veseljem doživiš. Tudi zaradi 
njihovega navijanja je bilo med dirko 
lažje. Se mi zdi, da niso spali veliko 

več kot jaz. ©
Kljub vsem naporom in bole

činam mi ni bilo med dirko niti za 
trenutek žal, da sem se je udeležila. 
Pustila je ogromno lepih spominov!

Čeprav je nekaj tednov po dirki 
še prezgodaj (verjetno si še vedno 
pod vtisom težavnosti dirke), me 
zanima, kako se vidiš v prihodnosti. 
Boš še sodelovala na ultramaraton
skih tekmah (morda kdaj tudi RMM)

sem tudi zaradi tega nekoliko bolje 
vozila.

Letos si se torej odločila za 
sodelovanje. Glede na to, da si ve
dela, kaj te na DOSu čaka, kakšen

prijatelji nagovarjali k udeležbi, 
še posebej zato, ker je nastopila 
(in tudi zmagala) tvoja klubska 
kolegica Aja Opeka. Si se morda 
ustrašila izziva?

Mojo željo po nastopu na DOSu 
je že lani spodbujal Mirko Zver, 
eden izmed organizatorjev. Takrat 
sem se že začela pripravljati nanjo, 
a mi je bilo jasno, da mi primanjkuje 
psihične trdnosti, telo pa nikakor ne 
more zdržati brez sodelovanja glave. 
Letos sem tudi to ‘natrenirala’ in se 
brez kakršnegakoli strahu podala v 
boj s kilometri. Tudi tekmovalne na
petosti ni bilo pred štartom. Mogoče

je bil motiv, želja? Kdo pravzaprav 
te je prepričal za sodelovanje?

Tudi letos meje spodbujal Mirko 
Zver, odločila pa 
sem se popolno
ma sama. Če ne bi 
bila to moja velika 
želja, me najbrž 
ne bi mogel nihče 
prepričati. Na za
četku je marsikdo 
dvomil v uspeh, 
zato so me ne
kateri hoteli pre
pričati, da je pre
težko zame. Ko

ki je bila pripravljena iti z mano, sem 
precej hitro sestavila. Izbrala sem 
prijatelje, ki obvladajo področje, 
zaradi katerega sem jih na dirki po
trebovala, predvsem pa sem jim za
upala, da me bodo varno in uspešno 
pripeljali do cilja. Med dirko je bilo 
nekaj težav, vendar so jih pred mano 
dobro skrili. Od začetka do konca 
sem vozila v prepričanju, da me vodi 
najboljša ekipa na svetu. Še vedno 
mislim tako.

Lokalna podjetja so se zelo slabo 
odzvala na mojo prošnjo za finančno 
pomoč. Mogoče zato, ker me niso 
dovolj poznali, ali pa zato, ker niso 
verjeli, da bom prišla okrog. Pri tem, 
na žalost, vedno pridejo do izraza 
samo veze in poznanstva. Če bom 
šla še kdaj na kaj podobnega, bo 
najbrž lažje.

Domači, prijatelji in predvsem 
Dobropoljci pa so me ves čas 
podpirali in mi po svojih močeh po
magali. Sploh zadnje dni priprav je

ali je šlo le za enkratno preizkušnjo 
samega sebe?

Pred dirko sem rekla, daje letos 
prvič in zadnjič, ne glede na rezultat, 
ampak zdaj že nisem več tako prepri
čana vto. Glede nato, daje DOS po 
težavnosti ultrakolesarskih dirk takoj 
za RAAMom (Dirka čez Ameriko), me 
mika, da bi se udeležila še kakšne 
lažje evropske ultra dirke. Zaenkrat 
še ne poznam dovolj tega področja 
kolesarstva, da bi lahko delala veli
ke načrte. Veliko pa je odvisno tudi 
od časa, vremena, zdravja, volje, 
denarja...

Tjaša, ti si zadnjih nekaj let kar 
redna udeleženka raznih kolesar
skih tekmovanj. Kaj pravzaprav vi
diš v tem in kje najraje nastopaš? 
Bo maraton Brkini še vedno tvoja 
domača prireditev?

Žensko cestno tekmovalno kole
sarstvo je v Sloveniji zelo slabo orga
nizirano. Imamo ogromno vzponov, 
nekaj kronometrov in skoraj nič cest
nih dirk, pa še te so kratke. Ustrezajo 
mi daljše dirke, a sta pri nas taka le 
maratona Franja in Alpe. Maratona 
Brkini se z veseljem udeležujem že 
od njegove prve izvedbe in najbrž 
bo tako tudi ostalo. Upam, da se 
ne bodo preveč poznale posledice 
DOSa in da bom dobro odpeljala tudi 
vzpon za brkinski pokal.

Za konec - tvoja beseda....
Zadnja dva tedna se poleg opiso

vanja dirke v glavnem zahvaljujem, pa 
naj bo tudi tokrat tako: hvala vsem, ki 
ste me spodbujali na domačem delu 
dirke in na spletni strani (http://ru- 
tartjasa.blog.siol.net), držali pesti 
zame, predvsem pa verjeli, da mi 
bo uspelo priti do konca. Brez vas 
bi bilo težje!

ribištvo
TEKMOVANJE RIBIČEV NA MOLI
Domača ribiška družina Bistrica je pod okriljem Zveze ribiških družin 

Primorske, v nedeljo 25. maja 2008 organizirala tekmovanje v lovu rib s 
plovcem. Tekmovanja se je udeležilo 6 ekip, rezultati pa so sledeči:

MLADINCI
1.
2.
3.

RD Idrija 
RD Tolmin 
RD Renče 2

RD Ajdovščina 
RD Renče 
RD Bistrica

Dober prijem!
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karate

SPELI MUHA
10.NASLOV DRŽAVNE PRVAKINJE
Vzorno pripravljena športna dvorana velenjskega šolskega centra ob 

pomoči domačega karate kluba Tiger Velenje je sprejela 93 tekmovalcev iz 
33 klubov Karate zveze Slovenije.

Kot vsako leto je bilo tudi tokrat člansko državno prvenstvo tisto, ki je 
pritegnilo največje zanimanje 
slovenske karate scene, saj 
je ponavadi čeprav ne tako 
številčna konkurenca, zelo 
kvalitetna. Naslov članskega 
prvaka pa odmeva v klubih, 
občinah in nasploh na šport
ni sceni. Letos je bilo to še 
posebej pomembno, saj se 
Trenerska komisija KZS še 
ni odločila koga bo prijavila 
za nastop na bližajočem se 
EP v Estoniji.

V katah posamezno je prevlado v zadnjem desetletju kronala z zlato 
medaljo bistričanka Špela Muha. Špela je v vseh štirih nastopih vse naspro
tnice premagala z najvišjo možno razliko in jih tako pustila daleč zadaj. S 
tem naslovom je Špela postala desettkratna državna prvakinja v kategoriji 
članice kate posamezno in v svojo bogato zbirko tako dodala še en naslov 
najboljše v Sloveniji.

Iskrene čestitke!

SHOTOKAN KARATE KLUB MUHA ŠPELA
SHOTOKAN KARATE KLUB MUHA ŠPELA deluje že od leta 2003 in v vseh 

teh letih se je na urah karateja pod vodstvom odlične tekmovalke in trenerke Špele 
Muha potilo veliko otrok. Treningi so namenjeni vsem otrokom in mladostnikom, 
ki se s športom ukvarjajo rekreacijsko ter tudi tistim, ki so bolj tekmovalni in želijo 
svoje znanje deliti z drugimi na najrazličnejših tekmovanjih. Mladi športniki so v 
klubu razdeljeni v pet različnih skupin, od najmlajših začetnikov preko nadaljevalnih 
skupin ter vse do tekmovalnih skupin, kjerse večkrat na teden srečujejo z najstniki, 
se družijo, trenirajo in nabirajo znanje te zelo priljubljene borilne veščine. Klub se 
lahko pohvali z izredno dobrimi in odličnimi tekmovalci saj so nekateri izmed njih 
v samem vrhu slovenskega karateja. Ti tekmovalci zastopajo tako barve kluba kot 
barve naše občine in navsezadnje tudi barve Slovenije na uradnih tekmovanjih 
Karate zveze Slovenije ter na evropskih in svetovnih prvenstvih, na katerih do
segajo odlične rezultate.
Kakšen je pomen karateja pa v naslednjih stavkih:

Karate kot športna disciplina razvija visoko stopnjo koordinacije gibov telesa 
in je idealen šport kot dopolnilo drugim športom. Tako kot razvija telesno, razvija 
tudi psihično neodvisnost otrok in odraslih. Ob treningu se doseže visoko stopnjo 
sigurnosti vase in svoje sposobnosti. Karate je pomembna terapija za vse hiper
aktivne otroke, saj zahteva disciplino in poslušnost, obenem pa večjo aktivnost 
telesa. Pri manj aktivnih pa poveča aktivnost in splošno razgibanost telesa, kar v 
končnem stanju daje odlično zdravstveno-fizično kondicijo. Pomembno je, da ta 
šport lahko trenirajo vse vrste generacij ne glede na spol in fizično moč.

Karate je antična borilna veščina, ki ne uporablja orožja. Temelji na popolni 
sinhronizaciji telesa in se ne zanaša na fizično moč človeka. Tudi drugače je v 
življenju pomembna in potrebna strategija in sozvočje z odprtim umom ter moč
nim duhom. Naučili se boste slutiti in slediti nasprotnika in ga nenazadnje tudi 
kontrolirati. V karateju sta telo in um nerazdružljiva in harmonizirata eden drugega. 
Karateist razvija samozaupanje, stabilna čustva in jasno presojo.

Pri rekreativni vadbi je mnogo bolj od zunanjih, izmerljivih lastnosti pomembno, 
kako se v telesu počutimo. Telesna aktivnost nam torej omogoča, da prisluhnemo 
telesu in ga spoznamo. Ker imaš dosti globlji in bolj kompleksen stik z njim, ga ni 
več potrebno tlačiti v norme in merila.

Karate je Japonska beseda in je zapisana z dvema znakoma. Prvi se izgovori 
KARA, kar pomeni prazna in drugi TE, kar pomeni roka. Karate pomeni prazna 
roka.

KAJ PRIDOBIJO OTROCI Z BORILNO VEŠČINO V SHOTOKAN KARATE 
KLUBU MUHA ŠPELA ILIRSKA BISTRICA?

DIHANJE Pravilno dihanje jim pomaga pri izražanju v šoli in v situacijah, ko 
so pod pritiskom (spraševanje). Pravilno dihanje gradi zdravo srce, vse notranje 
organe in telo na splošno.

ZAVEDANJE SVOJEGA TELESA To je bistveno za normalen duševni in telesni 
razvoj otroka in mladostnika (pozitivna samopodoba). Brez njega ne more doživeti 
svojega jaza, ne zaveda se samega sebe.

KOORDINACIJA Živčno moteni otroci in otroci z učnimi težavami imajo pogosto 
težave s koordinacijo zaradi neusklajenosti delovanja živčnega sistema, predvsem 
možganske skorje. Koordinacija je tudi zelo pomemben dejavnik pri učenju branja 
in pisanja, kjer morajo otroci obvladati motorično vizualno koordinacijo, da čimprej 
osvojijo to spretnost.

KONCENTRACIJA Prav tako je ena izmed bistvenih stvari pri borilnih veščinah 
izboljševanje koncentracije, ki je pomemben dejavnik pri delu in učenju.

TELESNE SPOSOBNOSTI Izboljšanje gibljivosti, moči, hitrosti in vzdržljivo
sti.

PSIHOLOŠKE SPOSOBNOSTI Naučijo se reda, rednosti, odgovornosti, 
pozornosti, samozavesti in prijaznosti.

(NEAGRESIVNOST Agresivni otroci in mladostniki se naučijo obvladovanja 
samega sebe in samokontrole, tisti plašni pa si utrdijo samozavest.

NADZOROVANJE HIPOAKTIVNOSTI IN HIPERAKTIVNOSTI
NAUČIJO SE ZAŠČITITI IN BRANITI SAMEGA SEBE
IZBOUŠAJO ORIENTACIJO PROSTORA IN TELESA
PREVENTIVA PRED SLABO DRUŽBO IN DROGO
SPREJEMANJE AVTORITETE IN DISCIPUNE

SPELA DRUGA NA SLOVAŠKEM
V nedeljo, 13.04.2008, le dan po članskem državnem 

prvenstvu se je naša karate reprezentanca udeležila 28. 
mednarodnega turnirja SKOVAKIA OPEN v Bratislavi na 
Slovaškem. Kontrolne tekme pred nastopom na Evrop
skem prvenstvu v Talinu v Estoniji, so se turnirja udeležile, 
poleg slovenske reprezentance še naslednje: Češka, 
Poljska, Madžarska, Avstrija, BIH, Srbija, Hrvaška in 
gostiteljica Slovaška.

Tudi tokrat je se odlično odrezala naša karateistka 
ŠPELA MUHA, ki je v močni konkurenci v katah posa
mezno edina od slovenskih reprezentantov barve naše 
države branila tudi v finalu. Po odličnih, a težkih nastopih 
se je Špela uspela uvrstila v finale, kjer jo je čakala še za
dnja težka ovira, nekdanja podprvakinja Evrope, slovaška 
prvakinja Kristina Grmova. Špeli je nastop odlično uspel, 
a jo je nasprotnica na domačem terenu in z domačimi 
sodniki, ki so ji bili bolj naklonjeni premagala in tako je 
Špela osvojila odlično 2. mesto. Z naslovom državne pr
vakinje in z osvojenim 2.mestom na tem turnirju je Špela

le še potrdila formo in si s tem zagotovila vozovnico za 
Evropsko prvenstvo, ki bo potekalo od 1.-3.05.2008 
v Talinu v Estoniji.

Čestitke!

BISTRIŠKA EKIPA NAJBOUSA
Vsoboto, 10.05.2008, je 

v šolskem centru v Postojni, v 
okviru domačega karate kluba 
Postojna, potekal že VII. tra
dicionalni mednarodni turnir,
Postojna open 2008. Na tur
nirju je sodelovalo 71 klubov 
iz petih držav, skupno preko 
450 tekmovalcev, ki so se 
pomirili v katah posamezno, 
športnih bojih, katah ekipno 
ter v ekipnih bojih.

Pod vodstvom trenerke 
Špele Muha so se za odličja 
potegovale tudi bistriške tek
movalke in sicer so izredno 
močni konkurenci, v vsaki 
kategoriji je bilo več kot 30 
tekmovalk in tekmovalcev so 
nastopile: v kategoriji kate, 
mlajše deklice so svoje znanje delile z ostalimi konkurentkami kar 4 tekmovalke: TEJA JENKO, TAMARA BROZI NA in 
NASTJA STPAR, ki so s tekmovanjem zaključile po prvem krogu ter ANITA JANEŽČ, ki se je prebila do tretjega kola. 
V Slovensko otroško reprezentanco je bila izbrana naša mlada karateistka URŠKA JENKO, ki je v kategoriji starejše 
deklice je osvojila 7.mesto. Dekleta v postavi TEJA JENKO, ANITA JANEŽIČ in TAMARA BROZINA so v kategoriji 
kate ekipno, mlajše deklice premagale vse nasprotne ekipe in osvojile najžlahtnajše odličje, zlato medaljo.

Dekletom iskrene čestitke!
SHOTOKAN KARATE KLUB MUHA ŠPELA ILIRSKA BISTRICA

SPELA ZMAGALA V UDINAH
V nedeljo, 20.04.2008 se 

je slovenska karate reprezen
tanca udeležila še zadnjega 
tekmovanje pred Evropskim 
prvenstvom v Estoniji in sicer 
mednarodnega turnirja, 9. po
kala mesta Udin v Italiji. Barve 
slovenske zastave je na turnirju, 
katerega se je udeležilo preko 
400 tekmovalcev iz 6 držav 
tudi tokrat zastopala bistriška 
tekmovalka ŠPELA MUHA.

Špela je pred odhodom na 
Evropsko prvenstvo samo še 
potrdila svojo odlično formo 
in se kot najboljša tekmovalka 
v kategoriji članice kate po
samezno povzpela na najvišjo 
stopničko.

Celotni slovenski ekipi, ki bo 
zastopala Slovenijo, še posebno 
pa Špeli želimo v Estoniji veliko 
dobrih nastopov ter športno 
sreč na njihovi strani.

Iskrene čestitke Špeli in 
srečno na EP!
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PRVI BISTRSKI TEK
V soboto, 28. junija, bo Tekaško dru

štvo Bistre organiziralo 1. bistrški tek, ki 
bo štel za pokal Primorskih novic. Start 
bo ob 16. uri na Črnih njivah.

Bistriški tekači se udeležujejo tekov po 
vsej Sloveniji, tudi onkraj državnih meja 
in tudi vsakoletnega teka, ki ga pripravlja 
društvo Piškotek v Knežaku. Z ustanovitvijo 
tekaškega društva Bistre pa je končno do
zorela tudi zamisel o teku v Ilirski Bistrici. 

Ustanovitelji društva so se po koncu lanske tekaške sezone udeležili sestanka 
organizatorjev tekov Primorskih novic, prijavili tek in dobil tudi datum zanj: 
28. junij 2008. Tek sodi tudi v okvir akcije Slovenija teče, ki jo koordinira 
Odbor športa za vse pri Olimpijskem komiteju Slovenije.

Toda člani društva na „svojem“ teku ne bodo tekli pač pa „delali“. Na 
prireditev se pripravljajo že ves čas, saj je treba začeti tako rekoč iz nič: 
pripraviti štartne številke, izbrati in označiti progo, zagotoviti prostovoljce, ki 
bodo usmerjevali tekače, pripraviti hrano, majice... skratka vse, kar sodi k 
organizaciji tekaške preizkušnje.

Tekači vseh kategorij, ki bodo startno črto prestopili ob 16. uri, bodo 
tekli 10 kilometrov po utrjenem makadamu med borovci in na planem, pod 
slemenom Volovje rebri. Premagali bodo višinsko razliko 150 metrov.

Podrobnejši opis proge in pravila si lahko ogledate na spletni društveni 
strani www.tdbistrc.org. Prijave so mogoče na info@tdbistrc ali na telefon 
041 523 248, kontaktna oseba pa je tudi Gregor Kosič (predsednik društva) 
na številki 040 520 120 ali na gregor.kosic@siol.net. Prijave bodo zbirali tudi 
pol ure pred začetkom teka.

Dragica

Vabimo vse ljudi dobre volje, 
da se zadnjo Junijsko sobotno 
popoldne pridružite tekačem, 
ki jih pričakujemo iz raznih 
koncev Slovenije. Lahko Jih 
pozdravite na startu na Črnih 
njihva, lahko jih bodrite ob pro
gi. Vse rekreativce pa vabimo, 
da se tekačem pridružite na 
progi! Nikjer ne piše, da je po 
progi prepovedano hoditi in saj 
veste... zmaga nad samim seboj 
je pogosto najslajšal

Bistrški tek - PROFIL PROGE

^ 750- -

Dolžina v metrih

1

rafting

NOVA SEZONA RAFTINGA
Prvi dve letošnji tekmi za državno prvenstvo in evropski 

pokal v raftingu sta bili uspešno izvedeni v organizaciji 
Rafting kluba Mrzla uoda. Tekmovanje je potekalo 5. aprila 
2008 na tacenski umetni progi na reki Savi v Ljubljani.

Naslednje tri tekme za državno prvenstvo so potekale 
26. in 27. aprila 2008 na Hrvaškem na reki Korani in reki 
Mrežnici (Slunj). Hkrati se je tekmovanje točkovalo tudi 
za evropski pokal. Udeleženih je bilo 22 moških ekip in 
5 ženskih ekip iz Slovenije, Hrvaške, Slovaške, Bosne in 
Hercegovine, Črne Gore, Srbije, Madžarske in Češke, 
ki so se pomerile v vseh treh disciplinah v raftingu (R6) 
- sprint, slalom in spust. Vodostaj rek je bil zelo nizek, 
zato je imela večina ekip težave z nasedanjem, med njimi 
tudi ekipa Mrzle uode.

Glede na spremembe v ekipi in zmanjšano število treningov na divji vodi se je moška ekipa Rafting kluba Mrzla 
uoda solidno odrezala. V sprintu je dosegla 18. mesto, slalomu 17. mesto in spustu 15. mesto. Za ekipo so tekmovali 
Janez Ferlež, Tomaž Šajn, Sebastijan Ivančič, Simon Godina, Luka Špilar, Tomaž Kandare in Matjaž Smerdel.

10. maja 2008 je potekala šesta tekma za državno prvenstvo v spustu na reki Dravi v Mariboru. Ekipa Mrzle 
uode je po odličnem startu La Mans dosegla drugo mesto.

V mesecu maju je tudi potekalo državno prvenstvo v raftingu za osnovne šole na reki Kolpi v Srednjih Radencih. 
Veslačice, kis o zastopale Osnovno šolo Antona Žnidaršiča so z veliko prednostjo prehitele svoje konkurentke in 
gladko osvojile naslov državnih prvakinj. Med drugim jim je uspelo prehiteti tudi pet ekip starejših dečkov. Ekipa se je z

rednimi treningi čez zimo kondicijsko priprav
ljala že od lanskega decembra, svojo dobro 
pripravljenost pa so nadgradile spomladi še 
s treningi na vodi.Za ekipo so veslale: Helena 
Torjan, Amanda Ferlež, Anja Jenko, Marija 
Pranjič, Sabina Jenko in Tjaša Jagodnik. V 
soboto 7. junija 2008 bo potekal tradicionalni 
Spust za čisto Reko. Start bo pred Gostilno 
Lovec ob 10.00 uri. Vabimo vas na ogled 
starta ali pa se nam pridružite pri spustu in 
tako pripomorete k čisti reki Reki.

Vse informacije o dogajanju v Rafting 
klubu Mrzla uoda (rezultate tekem, izlete, 
slike) lahko spremljate na spletni strani: www. 
mrzlauoda.com .

Članek napisala: IMF

KOMUNALNO PODJETJE 

ILIRSKA BISTRICA
Prešernova 7, Ilirska Bistrica

^Stoast
. . . .

bar xv uura

Bazoviška 25, 6250 Ilirska Bistrica

Odprto: 
vsak dan 
od 6. ure naprej

PIZZERIA

Vrbovo 22 
Tel.: 05 71 00 710

HALO PIZZA

F3 R M STUD R l_|

PROSTORSKO 'VOJKOV DREVORED 2
URBANISTIČNO ..... 6250 Ilirska Bistrica
KRAJINSKO IN
ARHITEKTURNO - " ^ ^ " TEL.: ++3B6 (0)40 7B3 943
NAČRTOVANJE E-MAIL: INFO@vPRaBTDRU.SI

OD IDEJE DO NAČRTA 

ARHITEKTURA
Izdelava vseh vrst projektov za pridobitev

GRADBENEGA DOVOLJENJA IN Z NJIM POVEZANO SVETOVANJE

URBANIZEM
Izdelava prostorske in urbanistične dokumentacije

TER STROKOVNIH PODLAG
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Vstop mladoletne osebe v Repu
bliko Hrvaško brez spremstva 
staršev

V prejšnji številki Snežnika smo vas 
seznanili z novostmi pri prehajanju meje 
z Republiko Hrvaško za mladoletne 
osebe. S 01.01.2008 je namreč v R 
Hrvaški pričel veljati nov Zakon o tujcih 
(Narodne novine, štev. 79/2007), na 
njegovi podlagi pa je bil v marcu 2008 
sprejet še Pravilnik o potnih listinah za 
tujce, vizumih in o načinu postopanja s 
tujci (Narodne novine, štev. 36/2008). 
Navedena predpisa z namenom zaščite 
oseb mlajših od 18 let - mladoletnikov, 
predpisujeta posebne pogoje, ki jih 
mora izpolnjevati mladoletna oseba 
pri vstopu, izstopu oz. pri tranzitu čez 
ozemlje R Hrvaške.

Mladoletna oseba, ki v Republiko 
Hrvaško potuje brez staršev, mora imeti 
pri prehodu meje poleg osebnega do
kumenta tudi soglasje staršev, s kate
rim ji dovoljujejo samostojno potovanje 
v tujino oz. ji dovoljujejo potovanje v 
spremstvu polnoletne osebe, ki ni za
koniti zastopnik mladoletnika. V skladu 
z navedenimi predpisi, mora biti podpis 
zakonitega zastopnika overjen pri no
tarju oz. pristojnemu organu za overitve 
(na upravni enoti), soglasje pa mora biti 
prevedeno v hrvaški ali angleški jezik in 
overjen s strani sodnega tolmača.

Ker je bilo prevajanje obrazca za 
stranke zamudno in finančno obreme
njujoče, sta pristojna organa R Slove
nije in R Hrvaške sklenila dogovor, po 
katerem so pristojne hrvaške oblasti 
odobrile uporabo obrazcev, ki so 
že prevedeni v hrvaški in angleški 
jezik, tako da uradni prevodi s strani 
sodnih tolmačev, niso več potrebni. 
Obrazec lahko dobite na Upravni 
enoti Ilirska Bistrica, objavljen pa je 
tudi na spletni strani Upravne eno
te Ilirska Bistrica ter Ministrstva za 
zunanje zadeve.

Novosti zakona o varnosti cest
nega prometa

V Uradnem listu Republike Slo
venije, št. 37 je bil dne 15. 4. 2008 
objavljen Zakon o spremembah in 
dopolnitvah Zakona o varnosti cest
nega prometa (ZVCP-1 E), s katerim 
se je v pravni red Republike Slovenije 
prenesla Direktiva 2006/126/ES 
Evropskega parlamenta in Sveta z 
dne 20. decembra 2006 o vozniških 
dovoljenjih (UL L št. 403 z dne 30.12. 
2006). Poleg navedenega pa zakon 
za nekatere kršitve, ki so glavni vzrok 
prometnih nesreč z najhujšimi poškod
bami, predpisuje strožje kaznovanje, s 
povečanjem višine glob in povečanjem 
števila kazenskih točk, vse z namenom, 
da bi se število takšnih prometnih ne
sreč zmanjšalo.

Nekatere spremembe so stopile 
v veljavo takoj, to je s 30.04.2008, 
posamezne določbe pa se bodo uve
ljavljale postopno.

1. S 30.04.2008 tako pričnejo 
veljati naslednje novosti oz. spre
membe:

- pojem voznika začetnika
Iz nove definicije izhaja, daje voznik 

začetnik vsak voznik motornega vozila 
do dopolnjenega 21. leta starosti in 
vsak voznik motornega vozila dve leti od 
prve pridobitve vozniškega dovoljenja, 
ne glede na to, ali je bilo pridobljeno v 
Republiki Sloveniji ali tujini.

Voznik začetnik po tej novi defi
niciji ne bo več tisti voznik, ki bo po 
izrečeni sankciji prenehanja veljavnosti 
vozniškega dovoljenja ponovno opravil 
vozniški izpit in pridobil novo vozniško 
dovoljenje.

- ponovna pridobitev vozniške
ga dovoljenja po izrečeni sankciji 
prenehanja veljavnosti vozniškega

dovoljenja
Po novi ureditvi se rok za ponovno 

pridobitev vozniškega dovoljenja začne 
šteti od dneva pravnomočnosti sodbe, 
in ne od dneva oddaje vozniškega do
voljenja upravni enoti, kot je to veljalo 
doslej. Upravne enote ne bodo več 
pozivale voznikov k oddali vozniških 
dovoljeni, ampak bodo podatke o 
izrečenih kaznih le vpisale v evidenco 
izdanih vozniških dovoljenj ter stran
ke pisno obvestile o vpisu izrečene 
kazni in možnosti ponovne pridobitve 
vozniškega dovoljenja. Imetniku ne 
bo več potrebno izročiti neveljavnega 
vozniškega dovoljenja upravni enoti, pri 
čemer pa velja opozoriti, da je za vož
njo v času, ko mu je izrečena sankcija 
prenehanja veljavnosti vozniškega do
voljenja, predpisana globa 500 EUR. Z 
enako višino globe 500 EUR pa se za 
prekršek kaznuje tudi tisti voznik, ki se v 
cestnem prometu izkazuje z vozniškim 
dovoljenje, kije prenehalo veljati.

Na podlagi navedenega opoza
rjamo tudi voznike, katerim je bila s 
sodbo izrečena sankcija prenehanja 
vozniškega dovoljenja in jim že teče 
rok za ponovno pridobitev vozniškega 
dovoljenja, da le tega lahko pridobijo 
v roku šest mesecev oz. enem ali 
dveh letih, šteto od pravnomočnosti 
sodbe.

- sankcija prenehanja veljavno
sti vozniškega dovoljenja poklicnih 
voznikov motornih vozil

Novi 4. odst. 235. člena določa, 
da se lahko imetniku vozniškega do
voljenja, kateremu je vožnia motornega 
vozila osnovni poklic, prenehanje ve
ljavnosti ne izreče za tisto kategorijo, 
s katero opravlja osnovni poklic, razen 
če je z vozilom te kategorije dosegel ali 
presegel tretjino kazenskih točk, pred
pisanih za izrek prenehanja veljavnosti 
vozniškega dovoljenja ali pa je storil 
prekršek, za katerega je predpisanih 
18 kazenskih točk.

2. Najkasneje do 1. oktobra 
2009 se pričnejo uporabljati naslednje 
spremembe:

- nov EU obrazec vozniškega do
voljenja na poli karbonatni kartici ter s 
tem povezane določbe o izdelovalcih 
le teh;

- izdaja potrdila, ki do izdaje vozni
škega dovoljenja nadomešča vozniško 
dovoljenje;

- nove kategorije vozniškega do
voljenja;

- novo predpisana starost za vožnjo 
določenih kategorij motornih vozil;

- obvezna zamenjave vozniškega 
dovoljenja v primeru spremembe 
osebnega imena ali naslova stalnega 
oziroma začasnega prebivališča in do
ločb o vzpostavitvi registra pogrešanih 
ali ukradenih vozniških dovoljenj

3. Obveznost zamenjave vozni
ških dovoljenj do 30. aprila 2018

Vsi imetniki vozniških dovoljenj 
bodo morali najpozneje v 10 letih od 
uveljavitve tega zakona (to je do 30. 
aprila 2018) zamenjati vozniška do
voljenja, izdana na sedanjih obrazcih, 
zavezniška dovoljenja na EU obrazcu. 
Imetniki vozniških dovoljenj, ki bodo v 
roku 10 let morali vozniška dovoljenja 
zamenjati, bodo obdržali vse pravice, 
ki izhajajo iz že izdanih vozniških do
voljenj, to je tudi pravico do vožnje 
posamezne kategorije npr. do 80 let 
starosti voznika, če je taka veljavnost 
v vozniškem dovoljenju že določena. 
Tudi nove predpisane starosti za vožnjo 
motornih vozil posameznih kategorij ne 
bodo vplivale na že pridobljene pravice 
imetnikov vozniških dovoljenj.

4. S 1. januarjem 2010 se pri
čnejo uporabljati nekatere novosti, 
ki se nanašajo na delovanje izpitnih

komisij in avto šol.
5. Z19. januarjem 2013 se bodo 

pričela izdajati vozniška dovoljenja 
s časovno omejeno na dobo 10 let 
( za vožnjo vozil kategorije AM, Al, 
A2, A, B, B1 in BE) oziroma 5 let (za 
kategorije C, CE, C1, CIE, D, DE, 
Dl IN Dl E).

Več o posameznih novostih vas 
bomo seznanili ob njihovih uveljavit
vah.

Uredba o vrstah objektov glede 
na zahtevnost

V mesecu marcu smo vam že pred
stavili bistvene novosti, ki jih je prinesel 
Zakon o spremembah in dopolnitvah 
zakona o graditvi objektov (ZGO-1B, 
Uradni list RS št.126/2007), tokrat 
pa vam želimo predstaviti še nekatere 
novosti oz. spremembe podzakonskih 
predpisov.

Zakon o spremembah in dopolnit
vah zakona o graditvi objektov je uvedel 
novo kategorijo vrst objektov glede na 
zahtevnost in sicer nezahtevne objek
te, za katere pa je potrebno pridobiti 
gradbeno dovoljenje.

Ker je bilo v veljavnem zakonu 
podrobno opisano, katere vrste ob
jektov in pod kakšnimi pogoji sodijo 
v posamezno kategorijo vrst objektov 
glede na zahtevnost (zahtevni, manj 
zahtevni, po novem tudi nezahtevni in 
enostavni), je zakon tudi določil, da 
bo vrste objektov glede na njihovo za
htevnost določila uredba vlade. S tem 
je predpis, s katerim se določijo vrste 
objektov glede na zahtevnost (do sedaj 
pravilnik), dvignjen na višji nivo.

Dne 15.4.2008 je bila sprejeta 
Uredba o vrstah objektov glede na 
zahtevnost (Uradni list RS št. 37/20- 
08), ki je začela veljati 15.5.2008. V 
njej so na novo opredeljene kategorije 
objektov po ZGO-1 glede na njihovo 
zahtevnost in glede na kriterije, ki so 
določeni v zakonu. Za nezahtevne in 
enostavne objekte pa so določene 
tudi zahteve glede načina gradnje, 
zahteve glede gradnje v varovalnih 
pasovih in varovanih območjih, prido
bitev morebitnih soglasij, ugotavljanje 
največje velikosti, odmikov od sosed
njih zemljišč, možnost dozidave, nad
zidave in spremembe namembnosti ter 
dolžnost odstranitve začasnih objektov. 
Navedena so tudi dela, ki se štejejo 
za redna vzdrževalna in investicijska 
vzdrževalna dela.

Tako uredba razvršča objekte po 
naslednjih kategorijah in kriterijih:

1. Zahtevni objekti - za te objekte 
določa zakon v zvezi z razvrstitvijo več 
kriterijev in sicer, da gre za objekte, 
ki imajo večje dimenzije, objekte, ki 
imajo globoko temeljenje, objekte, ki 
imajo podzemne dele, katerih globina 
presega 15 m in da gre za objekte, za 
katere je obvezna presoja vplivov na 
okolje po zakonu, ki ureja varstvo okolja 
ali drug objekt, če je tako določeno 
s posebnimi predpisi. Uvrstitev med 
zahtevne objekte je ključen kriterij za 
to, da je treba za takšen objekt izvesti 
revizijo projekta za pridobitev gradbe
nega dovoljenja.

2. Manj zahtevni objekti - so vsi
objekti, ki niso uvrščeni v med zahtev
ne, nezahtevne in enostavne objekte, 
zanje pa je potrebno pridobiti gradbeno 
dovoljenje.

3. Nezahtevni objekti-so konstruk
cijsko manj zahtevni objekti, zanje pa 
je potrebno pridobiti gradbeno dovo
ljenje. Postopek pridobivanja gradbe
nega dovoljenja za nezahtevne objekte 
je zelo poenostavljen, saj se to dovo
ljenje izdaja v skrajšanem postopku, 
v katerem je stranka samo investitor. 
Zahtevo za izdajo gradbenega dovo
ljenja vloži investitor na predpisanem 
obrazcu. Zahtevi mora priložiti skico

objekta, ki jo nariše investitor sam, 
prikaz lege objekta na zemljišču na 
zemljiškokatastrskem prikazu dokazilo 
o pravici graditi in morebitna soglasja 
pristojnih soglasodajalcev. Gradbeno 
dovoljenje se prav tako izda na pred
pisanem obrazcu. Vsebina in oblika 
obrazca za zahtevo za izdajo gradbe
nega dovoljenja in obrazca samega 
gradbenega dovoljenja je predpisana 
s Pravilnikom o obrazcih za pridobitev 
gradbenega dovoljenja za nezahtevni 
objekt (Uradni list RS št. 38/2008). 
Sestavni del gradbenega dovoljenja je 
kopija prikaza lege objekta na zemljišču 
na zemljiškokatastrskem prikazu, ki je 
bil priložen zahtevi za izdajo gradbene
ga dovoljenja.

Nezahtevni objekti se delijo na: ob
jekte za lastne potrebe, ograje, škarpe, 
pomožne infrastrukturne objekte, po
možne kmetijsko gozdarske objekte, 
začasne objekte, spominska obeležja, 
objekte za oglaševanje, prijavnice na 
območju vojašnice ter objekte za tele
komunikacijsko opremo

Kateri objekti spadajo v posamezne 
kategorije so taksativno našteti z na
vedbo največje velikosti, namena in 
načina gradnje.

Uporabno dovoljenje za pričetek 
uporabe nezahtevnih objektov ni po
trebno.

4. Enostavni objekti - so kon
strukcijsko nezahtevni objekti, ki ne 
potrebujejo posebnega statičnega in 
gradbeno tehničnega preverjanja in ki 
niso objekti z vplivi na okolje. Gradnja 
enostavnega objekta se lahko začne 
brez gradbenega dovoljenja, kljub 
temu pa morajo biti postavljeni v skla
du s pogoji, ki izhajajo iz prostorskih 
izvedbenih aktov in v skladu s pogoji 
in zahtevami določenimi s to uredbo, 
investitor pa mora imeti pravico graditi 
na zemljišču, na katerem bo postavljen 
objekt.

Enostavni objekti se delijo na: 
objekte za lastne potrebe, pomožne 
infrastrukturne objekte, pomožne 
obrambne objekte, pomožne kme- 
tijsko-gozdarske objekte, začasne 
objekte, vadbene objekte, spominska 
obeležja in urbano opremo.

Kateri objekti spadajo v posamez
ne kategorije so prav tako taksativno 
našteti z navedbo največje velikosti, 
namena in načina gradnje.

Uredba določa tudi vrste vzdrževal
nih del, za katere ni potrebno gradbeno 
dovoljenje, potrebno pa je pridobiti 
soglasje, če je s posebnim predpisom 
le to določeno.

Vzdrževalna dela se delijo na:
1. investicijska vzdrževalna dela, 

ki se izvajajo na objektu ali za potrebe 
objekta in vključujejo izvedbo popravil, 
gradbenih, inštalacijskih in obrtniških 
del ter izboljšav, ki sledijo napredku 
tehnike, z njimi pa se ne posega v kon
strukcijo objekta ter se ne spreminja 
zmogljivost, velikost, namembnost in 
zunanji videz objekta.

Med ta dela spadajo zlasti: name
stitev naprave za ogrevanje namestitev 
agregata za proizvod
njo električne energije, 
namestitev naprave za 
ogrevanje, namestitev 
sončnega zbiralnika ali 
sončnih celic, name
stitev toplotne črpalke, 
namestitev vetrnice za 
proizvodnjo električne 
energije, izvedba vrti
ne za geosondo, na
mestitev klima naprav, 
izvedba notranjih insta
lacij, izvedba klančin za 
dostop v objekt, ureditev

dvorišč in vgradnja strešnih oken.
2. redna vzdrževalna dela, ki vklju

čujejo izvedbo manjših popravil in 
del na objektu ali v prostorih, ki so v 
objektu, kakršna so prepleskanje, po
pravilo vrat in oken, zamenjava poda, 
zamenjava stavbnega pohištva s pohi
štvom enakih dimenzij in podobno ter 
s katerimi se ne spreminja zmogljivost 
inštalacij, opreme in tehnoloških na
prav, ne posega v konstrukcijo objekta 
in se tudi ne spreminja zmogljivost, 
velikost, namembnost in zunanji videz 
objekta.

Vse potrebne informacije glede 
gradnje lahko dobite na oddelku za 
okolje in prostor Upravne enote Ilirska 
Bistrica, po telefonu štev. 71 41 361 
ali na spletnih straneh http://upravnee- 
note.gov.si/ilirska_bistrica/. kjer so vam 
na voljo tudi vsi obrazci oz. vloge.

Uredba o območju za do
ločitev strank v postop
ku izdaje gradbenega dovoljenja 
Zakon o spremembah in dopolnitvah 
Zakona o graditvi objektov je odpravil 
nejasnosti pri določanju strank v po
stopku, ki so se doslej določale na 
podlagi vplivnega območja. Ker se je 
določanje vplivnega območja pokazalo 
kot nedorečeno in je v praksi prinašalo 
precej dvomov, bila dne 15.04.2008 
sprejeta Uredba o območju za določi
tev strank v postopku izdaje gradbe
nega dovoljenja (Uradni list RS, štev. 
37/2008), kije namesto dosedanjega 
vplivnega območja uvedla “območje za 
določitev strank".

Kriteriji za določitev tega pasu 
izhajajo iz predpostavke, da je ob
močje potencialnih vplivov v pretežni 
meri odvisno od kapacitete objekta, 
kar najlažje ponazorimo s prostornino 
objekta. Ker je glede na različne kapa
citete pričakovati različno moč vplivov, 
se meje tega območja se določi v 
projektu za pridobitev gradbenega 
dovoljenja tako, da se na geodetskem 
načrtu okoli zaključenega poligona, 
ki nastane s tlorisno projekcijo najbolj 
izpostavljenih nadzemnih in podzemnih 
delov objekta na zemljišče, vključujoč 
nadstreške, balkone, podzemne ga
raže in podobne gradbene elemente, 
vriše pas za določitev strank. Način 
določitve območja se razlikuje glede 
na to, ali gre za stavbe, za gradbeno 
inženirske objekte, za stolpe, antene, 
nadzemne vode in podobne visoke 
gradbene inženirske objekte ali za pod
zemne gradbene inženirske objekte. S 
takšnim modelom je zagotovljeno mate
matično in precizno določanje strank v 
postopku, ki ni odvisno od subjektivne 
ocene posameznega projektanta.

Območje za določitev strank se 
določi enako kot pri novogradnji tudi 
pri rekonstrukciji in spremembi na
membnosti.

Območje za določitev strank je 
uvedeno v zakon z namenom poeno
stavitve določanja strank in pridobitvi 
objektivnega merila za njihovo do
ločitev.

(Pogumnim pomaga sreča.
Terencij

Iskrene čestitke 06 oSčins^em 
prazniku. VeCikg pogumniH dejanj 
za SoCjši jutrišnji dan.

usCužSenci
____________________________________ upravne pnnt.p.
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PRIMORSKI SEJEM
Spoštovani!
Primorski sejem, ki letos praznuje svojo 15. obletnico, se bo predstavil v običajnem terminu 

in sicer konec maja od četrtka, 29.5. do nedelje, 1.6. 2008 v večnamenski dvorani Bonifika in 
njeni okolici.

Kot je že to običaj je urnik sejma mediteranski in sicer v četrtek od 14.00 - 21.30, v petek 
in soboto od 09.30 do 21.30 ure ter v nedeljo od 09.30 do 20.30 ure.

Sejem je BREZ VSTOPNINE in nadejamo se običajnega dobrega obiska, ki je že nekaj let 
okrog 28.000 obiskovalcev.

Sam sejem je sestavljen iz sklopa več prireditev:
PESTRA PONUDBA RAZSTAVLJALO EV
OPREMA ZA DOM: stavbno pohištvo - strešne kritine, okna, vrata in drugo; senčila; zimski 

vrtovi; pohištvo in sedežne garniture - standardno in izdelava po meri; ležišča; kamini; peči; 
kuhinjska oprema; ogrevalna tehnika; 
solarni sistemi; izdelki iz naravnega 
kamna, umetno steklarstvo in ročne 
poslikave; klima naprave; masažna 
tehnika in artikli; gospodinjski aparati
- kuhinjski roboti, sesalniki in ostala 
oprema, gospodinjski aparati in dru
ga oprema za dom; AVTO SALON 
in MOTORNA KOLESA - TESTNE 
VOŽNJE; Predstavitev ZDRAVILIŠČ in 
TERM - počitnice, vvellnes programi;
ZDRAVILSTVO - zelišča; zdrava pre
hrana; meritve krvnega tlaka, slad
korja, holesterola in pljučne funkcije; 
svetovanje; POSLOVNE STORITVE
- nepremičnine, poslovni programi; 
izobraževanje; grafično oblikovanje; 
projektiranje; razne storitve in drugo.

MEDITERANSKA KULINARIKA
Potekale bodo predstavitve, de

gustacije in prodaja mediteranskih 
tradicioanalnih dobrot

ROKODELCI
Tudi ta projekt nadgrajujemo iz 

lanskega projekta »Kar znam naredim 
sam«. V sklopu tega se bodo poleg Istr
skih rokodelcev predstavili rokodelci iz 
ostalih krajev Slovenije. Možna je tudi 
direktna prodaja.

ZAPOSLITVENI SEJEM
V partnerstvu z Zavodom RS za 

zaposlovanje - območna služba Ko
per, bo tudi letos potekal Zaposlitveni 
sejem, v sklopu katerega se bodo od
vijala predavanja in svetovanja na temo 
kariere, dela v EU, nasveti za iskanje 
službe, pestra ponudba izobraževanj 
in literature na temo osebnostnega 
razvoja.

OTROŠKI SEJEMček
Ker si zaslužijo tudi otroci svoj sejemček, se bodo predstavili tudi razstavljalci z otroškim programom.
Otroke bodo zabavali animatorji, možen bo ogled lutkovnih ter plesnih predstav. Organizirana bo 

modna revija za najmlajše, ter razne kreativne delavnice. Za otroke bo priskrbljeno varstvo, kjer jim ne 
bo dolgčas!

RAZSTAVA - PRIMORSKI SEJEM SKOZI ČAS
Obrisan je bil prah s starih slik in prikazana bo zgodovina sejma skozi leta. Možen bo nakup pri

ložnostnih znamk ter razglednic.
Organiziranih bo več STROKOVNIH POSVETOV s strani pomembnejše regijskih institucij.
Poskrbeli smo tudi za ZABAVNO - DRUŽABNE PRIREDITVE, ki se odvijajo vsak sejemski dan v po

znih popoldanskih urah in trajajo tudi po zaključku sejma (razen nedelje).
PRIMORSKI SEJEM d.o.o., Čevljarska ulica 17, 6000 Koper, tel.:05/626-02-16, fax:05/

ProDent
zobna ambulanta dr. Surina 
Ilirska Bistrica 
Župančičeva 5 
tel.: 05 71 41 986

'?==7m

URNIK
po., če.: 13h - 19h 
to., sr., Pe.: 8h - 13h

Astra karavan

Slovenci smo odkrili svojo zvezdo - Opel Astra je letos najbolj prodajan avtomobil v svojem 
razredu. Svojo priljubljenost gradi na širokem izboru modelov, motorjev in opreme, ki 
bodo zadovoljili še tako zahtevnega kupca, hkrati pa ostaja presenetljivo dostopna. 
Dogovorite se za testno vožnjo na 080 30 20 ali obiščite vašega trgovca z vozili Opel.

Opel Astra. Odkrijte svojo novo zvezdo.

‘Vir: Ardl Podatki o prodaji v*|ajo za obdobja Januor-opril 2006. Povprečna poraba goriva zo v*« model«: od 4.8 do 9.31/100 km. Emisij« CO, za vse mod«)«: od 130 do 223 g/km.
General Motors So ut h«o*t Europ« Itd., 2040 Budočrt, Szabodidgu. 117, Madžarsko.

radio capris
dobra družba

ISTRA AVTO d.o.o., Šmarska cesta 5a, Koper, tel.: 05/66 82 300 (400, 433, 451), 
ISTRA AVTO IN KALISTER d.o.o., Dolenje 2a, Jelšane, tel.: 05/78 86 009
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mali oglasi
Cenjene bralce obveščamo, 

da nam lahko mali oglas pošljejo 
do zaključka redakcije za nasled
njo številko Snežnika. Mali oglasi 
so brezplačni, objavljeni pa bodo 
le enkrat - za ponovno objavo je 
potrebno oglas ponovno poslati. 
Oglase sprejemamo izključno preko 
e-pošte: Sneznik@kabelnet.net ali 
redne pošte na naslov uredništva. 
Obvezno morate priložiti Vaš na
slov in telefonsko številko (ni za 
objavo).

Prodam Audi A3, star 4 leta. Tel. 
041 449 597

Kvalitetno inštruiram KEMIJO, MA
TEMATIKO in FIZIKO, tel: 05 711 77 
90 mobi: 040 905 356

Opremljeno garsoniero s kopalnico 
in kuhalnim kotičkom v centru Bistrice 
oddam. Informacije na telefon 01 
430 76 40

Prodam trikotno vitlo - cena po do
govoru; info: 040 297 271;

Prodam dvosobno stanovanje 50 
m2, centralna, kabelska, Gregorči
čeva 1 a; info: 040 610 894 in 051 
854 057;

V najem oddamo opremljeno garso
niero v Prešernovi ulici 40; info: 041 
458 457 po 17.00 uri

Prodam novejšo hišo ali zamenjam s 
3 sobnim stanovanjem z doplačilom;

info:040 609 815
V Ilirski Bistrici prodamo poslovno 

stanovanjsko hišo ob glavni cesti; 
750m2, starejša, meščanska, dvo
nadstropna z visokim podstrešjem, 
vseljiva, vrt, dvorišče, parcela 800 
m2, primerna za večdružinsko sta
novanjsko hišo s poslovnimi prostori 
v pritličju 300 m2. Tel.: 05/714 50 
53.

V Ilirski Bistrici iščemo trisobno sta
novanje v najem; info: 041 957 211.

GOSTILNA s prenočišči

» l< HI
Ema Deželak s.P. 

Dotenje-64, 6254Jelšane 
tel.: +386 (0)5/71-42-648. 
G$M: +386 41 747 657

Ordinacija IL, BISTRICA 
Gregorčičeva 8 

ponedeljek 13-19 
in torek 7 - 13 

tel. 711 21 36, 711 21 40©
Ordinacija POSTOJNA 

Prečna ulica 2 
torek 14 - 20 

in sreda 7-13 
tel. 726 50 04, 726 54 01©

^raiL
tik Itak 

IRENA KOŽMAN ..p.
6250 IL. BISTRICA, Cankarjeva 8 

tel/fax: 05/71-45-059

Spomladanske majčke - T-SHIRT - Mehkoba perila, ki “diha bolje od 
bombaža", namenjena je vsem, ki želijo vsakdanjo kakovostno brezšivno 
lagodnost za ugodno ceno NOVO NOVO Nt
Nakit BR0SWAY izdelan iz antialergijskega kirurškega jekla, obogaten 
z 18-karatnim zlatom ter z naravnimi diamanti, s posebnim 
poudarkom na detaljih NOVO NOVO NOVO

InstaLaciJe

Brenčič Jože s.p.

IUrsUa BisTRICA

Kako z manj denarja ogrevati več?
dlC TOPLOTNE ČRPALKE

Prva CTC toplotna črpalka ZA ogrevanje objektov

za ogrevanje objektov 

na bistriškem je vgrajena na 

Kettejevi 4 v Ilirski Bistrici.

Vabljeni na ogled!

tel: 05 714 16 91, mob: 041830 408

PLAMING
SKUPINA

Plaming skupina,
projektiranje in izdelava 
tehnološke opreme, d.o.o. 
ul. Nikole Tesla 5, p.p. 68 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: +386 (0)5/70-410-00
fax: +386 (0)5/70-410-55^ 
e-mail: info@plaming.si

GM CENTER
Miro Iskra s.P.
Vojkov drevored 28 
6250 Ilirska Bistrica 
tel.: 05/71 00 756 
fax.: 05 / 71 00 757 
GSM; 031 / 328 746 
e-mail: aciskra@volja.net

URNIK
7.00-19.00 

sobota 7.00 -12.00 
10% popust na 

določene artikle
DOSTAVA NA DOM

PA. RK
TEL.: 71 45 144

RAZLIČNE 
VELIKOSTI PIZZ

RAZVOZ PIC JE CEL DAN 
9 - 22 URE

_____

OKREPČEVALNICA
TRNOVO

KIQ9[£)IM10

Tel.: 05/7I4 I2 07 
04I/424 974

041/869 727

Igradbenistvo safuc
I SAFTIČ ZDENKO s p.
JELŠANE 73, tel.05/788-55-98

www.gradbenistvo-saftic.si

; DRUŠTVO TVOJ TELEFON
I Če ste v stiski...

Če potrebujete pogovor in bi radi ostali anonimni...

1 POKLIČITE NAS!
I OD PONEDEUKA DO PETKA OD 8. URE DO 20. URE 
| TELEFON: 05/720-1-720
j Vse filantrope obveščamo, da lahko že letos 0,5% dohodnine 

namenijo v dobrodelne namene. Če do sedaj nimate izbrane
* dobrodelne ustanove, se lahko odločite, da del dohodnine na-
• menite Društvu Tvoj telefon.
I Društvo je upravičeno do prejemanja takšne podpore in je na 
I seznamu upravičencev DURS-a, kot društvo, ki deluje v jav- 
I nem interesu na področju socialnega varstva.

* Ime; Društvo Tvoj telefon, Prečna 2, 6230 Postojna
• Davčna številka: 29993407
I
I

E0M 11.83%, doba vračanja 60 mesecev. Vsi izračuni in F.OM so informativni. EOM se lahko spremeni, če se spremeni katerikoli od 
elementov, upoštevanih pri izračunu. EOM je bil izračunan na dan 14.5.2008. Referenčna obrestna mera za finančni lizing je 3M Furibor. 
Akcija velja za vozila financirana preko SKB leasinga in velja do 31.7.2008
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VENDARLE UMIRITEV

ILIRIKA
BORZNO POSREDNIŠKA 

HIŠA D.D.

Borzni trgi v letošnjem letu investitorjem niso bili naklonjeni, predvsem v 
marcu pa se je zaradi padcev verjetno marsikateremu med njimi zdelo, da se 
ne tresejo samo borzne tečajnice, pač pa tudi tla pod nogami. Slednja se v res
nici pri nas niso tresla, so pa pravi rušilni potres nedavno doživeli Kitajci, ki pa 
- zanimivo - pomembnejšega vpliva na tečaje delnic ni imel. Še naprej lahko na 
mednarodnih trgih spremljamo draženje surovin - predvsem nafte, ki je prebila 
celo psihološko mejo 130 dolarjev za sodček. Razlog so napovedi nekaterih 
analitikov, naj bi nafta v nekaj mesecih dosegla vrednost 150 do 200 dolarjev 
za sod ter napoved OPEC-a, da kratkoročno ne namerava povečati načrpanih 
kvot. Je pa pri nafti precej tudi špekulativnega naboja - številni investitorji namreč 

z nafto trgujejo predvsem z namenom doseganja zaslužkov in ne z namenom njene dejanske potrošnje. Slednje 
lahko pomeni, da se trend rasti nafte lahko kaj kmalu obrne, vsekakor pa lahko po tako odločni rasti pričakujemo 
vsaj kratkoročno korekcijo.

Jugovzhodni trgi posebnih presenečenj v maju niso prinesli. Sicerso volitve v Srbiji dobile proevropske stranke, 
ki pa so bile samostojno ponovno prešibke za sestavo nove vlade. Nadaljevanje »statusa quo« je vplivalo tudi na 
Beograjsko borzo, ki je zmago demokratov nagradila z rahlim dvigom tečajev, investitorji pa so kljub temu glavnino 
časa previdno čakali na dokončno formiranje oblasti.

Slovenski trg je ponovno v znamenju prve javne prodaje. Tokrat država privatizira Pozavarovalnico Sava. Z ne 
ravno bogato paleto prvih javnih prodaj imamo Slovenci sicer pozitivne izkušnje, je pa vsaka prodaja zgodba zase in 
jo je kot tako potrebno obravnavati ločeno. Razmere na borznih trgih sicer tovrstnim prodajam trenutno niso ravno 
naklonjene, saj so investitorji zaradi padcev naložb razpoloženi bolj pesimistično kot optimistično, kar bo tudi na 
račun ne ravno nizko postavljene cene pustilo sled na višini vplačanega kapitala. Skupna tržna vrednost družbe 
bo glede na določen razpon cene znašala med 262 in 356 milijoni evrov, cena pa skupaj z dokapitalizacijskimi 
delnicami predstavlja 1,4 oziroma 1,9 kratnik kosmate premije za lansko leto. To je v primerjavi z velikimi zahod
noevropskimi pozavarovalnicami sicer več, vendar pa je neposredna primerjava zaradi različnih pričakovanih rasti 
prodaje ter drugačnih zavarovalnih portfeljev nekoliko ponesrečena. Pozavarovalnica Sava si veliko obeta od širitve 
poslovanja na jugovzhodnih trgih, kjer že ima svoje enote, svojo vlogo pa namerava v naslednjih letih tu še okrepiti. 
Intenziteta rasti bo poleg gospodarskega položaja na tem področju odvisna tudi od političnih razmer, gotovo pa na 
teh področjih trenutno še nerazviti zavarovalniški in pozavarovalniški trgi predstavljajo svojevrsten izziv.

Številni analitiki menijo, da smo najhujše dni trenutne krize že doživeli in previdnim napovedim navkljub pričakujejo 
v drugi polovici leta nekoliko bolj optimistično ozračje na borznih trgih. Vendar pa bo šele po nekaj mesecih jasno, ali 
gre pri tem za verodostojne napovedi ali je slednje bolj posledica želje finančne industrije po višjih tečajih delnic.

ILIRIKA Borzno posredniška hiša d.d.
Andraž Vrh, direktor sektorja upravljanja

VABILO
Oldtimer club Postojna je bil usta

novljen leta 2005. Število članov se je 
hitro povečala, tako je trenutno 66 čla
nov iz občin Postojna, Pivka, II. Bistrica,
Logatec, Cerknica, Lož in Ljubljana.
Osnovni namen društva je ohranjanje 
kulturne dediščine starodobnih vozil, 
izobraževati člane ter sodelovati z dru
gimi tovrstnimi društvi.

Kot starodobno vozilo se šteje vozilo do letnika proizvodnje 1982. 
Člani kluba imajo v lasti preko 30 osebnih vozil ter preko 20 motornih 
koles različnih vrst in starosti.

Delo v klubu poteka na prostovoljni bazi. Klub se financira iz članarine, 
pristopnine (to je enkratni znesek ob vstopu v klub ) ter sponzorskih 
sredstev.

28. 06.2008 organiziramo 3. mednarodno dobrodelno srečanje 
ljubiteljev starodobnih vozila Postojna 2008 s pričetkom ob 8,00 uri 
pred EPICENTROM v Postojni. Ob 10,00 uri startamo na promocijsko 
vožnjo proti Pivki, čez Košansko dolino ter naprej do Hrastja, kjer sledi 
ogled Muzeja vojaške zgodovine, kije tudi osrednji dogodek prireditve. 
Ogled je predviden med 12,00 in 15,00 uro. Po ogledu sledi vožnja na
zaj do Postojne, kjer je predviden ob 17,00 uri zaključek prireditve ter 
podaritev del zbranih sredstev enemu od invalidov, ki je bil poškodovan 
v prometni nesreči.

Od 15,00 do 18,00 ure bo pred EPICENTROM starinska tržnica 
ter družabno srečanje.

Lansko leto je bilo 120 vozil s sopotniki, skupaj cca 200. V letošnjem 
letu pričakujemo še večji obisk, če nam bo vreme naklonjeno. Sodelujejo 
vozila do letnika 1982.

Prisrčno vabljeni vsi, da si prireditev ogledate v čim večjem številu.
Za dodatne informacije lahko pokličete na telefon 041 626 190 ali 

pišete na elektronski naslov andrej.vicic@siol.net.

Predsednik društva, Andrej VIČIČ

©©OffllMHŠfiJDOAS
Cankarjeva 25, Ilirska Bistrica 

tel.: 05 / 71 41 500

mam=jfflraia s**) na.

POSTEUNINA 
RJUHE ■ jogi -JŽfs 

PREŠITE ODEJE IN VZGLAVNIKI 
ZAVESE - METRAŽNO BLAGO 

KUHINJSKE KRPE

\

/

/

BREZPLAČNO ŠIVANJE ZAVES
PUSTIFICIRANI PRTI • SEDEŽNIKI ■ NOVO • OKRASNE 
BLAZINE ■ NOVO • PRTI, PRTIČKI ■ BRISAČE 
KARNISE DARILNI PROGRAM • DARILNI BONI

IN ŠE VELIKO DRUGEGA

REDNI PROGRAM:
široka ponudba

* izdelanih zaves
* dekorativnih zaves
* metraže

(brezplačno šivanje po naročilu)

ŠIRŠI PROGRAM:
široka ponudba

* posteljnine
* brisač
* prešitih in navadnih odej
* posteljnih blazin in pregrinjal

NOVOST V PONUDBI:
* plastificirani prti
* umetno usnje - skaj
* karnise

URNIK
NON-STOP 8-19 

SOBOTA 8-12 
NEDELJE IN PRAZNIKI

ZAPRTO
V J
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INSTALACIJE
Kovačič Stojan s.p.

Koseze 69/a, 6250 Ilirska Bistrica 
Tel.: 05/71 00 370, Fax.: 05/71 00 371 

GSM: 041/642 868
DOBAVA IN MONTAŽA STROJNIH INSTALACIJ:

* CENTRALNO OGREVANJE
VODOVODNE INSTALACIJE 
PLINSKE 
INSTALACIJE 
KLIMATSKE 
NAPRAVE

POOBLAŠČENI MONTER IN SERVISER 
OGREVALNE TEHNIKE

Buderus cic vie|mann

esirmr0®QDQOD®0®g©'
OlTglGKITfiDDG] 8oD [pl7®8B®®d]DQ0a d]o®o®o

ESIMIT technology d.o.o. 
Vojkov drevored 14 
6250 Ilirska Bistrica

n,c. telefon: 05/711 02 00 
teleta/: 05/711 02 10 
e-mail: esimit@esimit-tech.si

SII3
INŠTALACIJE d.o.o.

SIB Inštalacije dao. Jablanica 12. G2SO Ilirska Bistrica 
tdj 05 714 85 B. fax: 05 7t4 BS 16. 6SM: 041 714 394

Jk: e-mail: slblst@sioLnet

i

www.instalacije-sib.si

ogrevanje, vodovod, plin 
prezračevanje, klimatizacija

V^\D;iU£5
weishaupt vie|mann 

Surothirni

0RIEUO

Unical

Družinske
skupine

AL-ANON

Skupnost svojcev in prijate
ljev alkoholikov Je pri vas doma 
problem alkohol in potrebujete 
anonimno in brezplačno pomoč? 
Pokličite avtomatski odzivnik 01 
251 3000,

GSM 041 590 789.
Lahko obiščete tudi našo 

spletno stran: http://al-anon- 
drustvo.si ali nam pišete na e- 
naslov: alanon@email.si

...A PRIJATELJA NAZAJ 

NIKDAR VEČ NE BO...

MARJAN
V TVOJ TIHI IN SAMOTNI SVET JE POSVETIL ŽAREK 

UPANJA, DA BOŠ PREMAGOVAL BOLEZEN IN UŽIL ŠE 

NEKAJ LET ŽIVLJENJA. SPOZNAL SI , DA TI STOJIMO 

OB STRANI IN DA TI ŽELIMO POMAGATI.

Tvoje slovo nas je prizadelo. Bilo je

PREPOZNO, SAJ JE BILO TVOJE TELO IZMUČENO IN
UTRUJENO.

Tvoja duša je bila topla in dobra. Bil si velik patriot. Takšen

NAM BOŠ OSTAL V SPOMINU. VČASIH PA VENDAR NEKOLIKO SVOJSTVEN IN 

NERAZUMLJEN...

Spet si v samoti in tišini. Počivaš, a mi mislimo nate.

Vsi tvoji

od 9:00 do 11:00 in 
od 18:00 do 19:00

koliSter Dolenje 2a, 05/788 60 10 

P E Ilirska Bistrica, 05/710 14 30

Velika izbira avtoplaščev in alu platišč 
MERJENJE IZPUŠNIH PLINOV

NOVA PONUDBA
POLNJENJE KLIMATSKE NAPRAVE

delovni čas od 8. do 19. ure, v soboto od 8. do 14. Ure.
Prodaja vozil OPEL 05 / 788 60 09 J

Akcija "Pomladanska presenečenja" 
z izrednimi popusti do konca meseca junija

NOVACORSA, ASTRA, MERIVA, ZAPIRA, VECTRA, SIGNUM, VIVARO, COMBO
NOVA OPEL ANTARA

■j pooblaščeni OPEL-0 servis mn
originalni rezervni deli, originalna dodatna oprema i

Suma inženiring do.o. 

PROIZVODNJA KOVANIH ELEMENTOV, 
IZDELAVA OGRAJ, REŠETK IN VRAT PO NAROČILU 

tel: +386(0)5/71-10-244

•■1 C' '0 c- 0 ;w s? s? c? Q 'J / r i?
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Brezplačna številka društva Kala

0801816
Vsi, ki si želite pogovora s strokovnjakom o okužbah s HPV, raku materničnega 
vratu in cepljenju, pokličite Modro številko društva Kala 080 1S 16. Strokovnjak 
bo brezplačno odgovarjal na vaša vprašanja vsak torek med 14. in 16. uro.

NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO NOVO

AVTOŠOLA PE ILIRSKA BISTRICA
mOFTAV* SrSl-SS'4'- AVTOŠOLA RELAX

JLVJL/Uril e-mail: sandi.cekada@relax.si SEDAJ TUDI V POSTOJNI

VPISI VSAK DAN NA TELEFONSKO ŠTEVILKO: 051-67-44-44
UGODEN BELAKOV KREDIT NA 24 OBROKOV NI STROŠKOV ODOBRITVE IN ZAVAROVANJA 
00 G OBROKOV BREZ OBRESTI

VOŽNJO POUČUJEMO NA NOVIH VOZILIH GOLF- 5 

Z, AVTOŠOLO E]RELAX VARNO V PROMET

AVTOPREVOZNiSTVO
Fabci 4, 6254 Jelšane 

TEL: 05/788-51-10, GSM: 041/410-343

lOan Hutat

PRODAJA
* DOLŽINSKA DRVA
* KRATKA BUKOVA DRVA

25 in 35 cm

ODKUP NA PANJU - najem in sečnja

# BREZA d©.©.
te .v —

-NAJEM VOZU PBR:
- NAJEM VOZILA (1 +8)
-IZOBRAŽEVANJE ODRASLIH
(obnova vozniškeg;Eumia)
- NAJEM UČILNICE

Bazoviška 4a, 6250 Ilirska Bistrica
gsm: 031 644 242, 041 457 125

• Avtomatska klimatska naprava Climatronic,
• večfunkcijski prikazovalnik,
• tempomat,
• sredinski naslon za roke,
• trikraki usnjen volan,
• radio z MP3 predvajalnikom
• zunanji barvni paket s kromiranimi letvicami,
• zatemnjene zadnje luči,
• 16-colska aluminijasta platišča Hockenheim 

s pnevmatikami 205/55 R 16,

Vaš VW prodajalec: Malgaj Postojna
Tržaška 84 www.malgaj.com
Tel: 05/72 11 400

* Prihranek velja za vozila Golf Kdition s l(i-co!.skimi aluminijastimi platišči Hockenheim. Jtiische Slovenija, d.o.o., Bravničarjev;! 5, 1000 Ljubljana. 
Slika je simbolna. Skupna poraba: 4,5-8,til/100 km. Emisije COt: 1.19-205 g/km. Število vozil in modelov je omejeno.
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NAGRADNA IGRA
Razvojni center Ankaran 

organizira v juniju in juliju veliki 
OPEN AIR festival, ki bo potekal 
na Sveti Katerini v Ankaranu, ob 
morju. Predprodaja vstopnic po
teka v turistični agenciji GREM- 
TOURS.SI ter v TOMEX baru. 
Organizirani bodo tudi avtobusni 
prevozi iz Ilirske Bistrice, število 
mest v avtobusu pa je omejeno, 
zato je potrebna čimprejšnja 
rezervacija na telefon 040/82- 
88-66 ali e-mail rc.ankaran@siol. 
net. Več informacij o koncertih 
je na voljo na spletni strani www. 
koncerti-na-obali.net.

Nastopili bodo:
27.06. BOGANI (s plesalkami)
28.06. MILE KITIČ
04.07. LET 3, TABU, IZBOR ZA 
“OBRAZ ANKARANA 2008”
05.07. RIBLJA ČORBA, PUD- 
DING FIELDS, OUTSIDER
11.07. SIDDHARTA, SONS, BON 
JOVI TRIBUTE - CRUSH
12.07. RADE LACKOVIČ, TRU- 
BAČI
18.07. GUNS 2 ROSES, DIVUE 
JAGODE, MARY ROSE
19.07. LAIBACH, PROSPECT

Nagradno vpra
šanje:

Kje se bo odvijal 
letošnji OPEN AIR 
2008:

a. v Ilirski Bistrici
b. v Čačku
c. v Ankaranu

VIKEND V ANKARANU PREDSTAVLJA / VVeekend od Ancarono presenta

27.6. - 19.7.
SVETA KATERIMA, ANKARAN / Santa Caterina, Ancarano 

WWW.KONCERTI-NA-OBALI.NET

AVTOBUSNI PREVOZI IZ / trasporto bus da: UUBUANA, POSTOJNA, SEŽANA, ILIRSKA BISTRICA, NOVA GORICA, 
AJDOVŠČINA; REZERVACIJE / prenotaiioni: 031/547-119, K.ankaran@siol.nel 

PREDPRODAJA VSTOPNIC / prevedita biglietti:
ANKARAN - IIC ANKARAN; POSTOJNA ■ KLUB GLASBE JAZZT; PIVKA ■ PAPIRNICA SPONKCA; NOVA GORICA - ZOSO MUSIČ SNOP; UUBUANA ■ MASTER OE METAL; 
KOZINA • ŠE EN BAR; KLANEC-OCIZLA ■ BAR PRI JERNEJU; ILIRSKA BISTRICA - GREMTOUR.SI In TOMEK; BAČ- BAR SKOK; KNEŽAK • BAR ŠTERNA in BAR KNAFELC 
ter PETROL, BIG BANG, KOMPASOVE POSLOVALNICE, MODRI TER E-ŠTUDENTSKI SERVISI; SPLETNA PRODAJA: WWW.KONCERTI-NA-OBALI.NEr,WWW.EVENTIM.SI, 
WWW.KONCERTI.NET,WWW.VSIOPNICE.COM; TELEFONSKA PRODAJA: 040/828-866,031/349-000 (9.00 - 17.00)

PETROL.

K”! BMB
ilMliM S KOMPAS Vstopnicc.com

ORGANIZATOR PRIREDITVI / orgaiHiat«.: !šj/Š # i: ( Pilil'}: MM %

PRIREDITEV VIKEND V ANKARANU SOFINANCIRA MESTNA OBČINA KOPER / la M.il.itaila.e VVeekend ad An,o,ono e stota arganiiiata <ol .upporlo fl.an.ia.la del Comu., tlita di Capodistna

Odgovore nam pošljite na naslov Razvojni center Ankaran, Jadranska cesta 25, 6280 Ankaran. 
Izžrebali bomo 10 nagrajencev, ki bodo prejeli vstopnico za enega izmed koncertov.

Na Hrvaškem šampion za refošk
Novi Sad, Zagreb, maj 2008 - V zadnjin dneh aprila sta se v Novem 
Sadu in Zagrebu zaključili pomembni vinski ocenjevanju, ki sta 
skupno v klet Vinakoper prinesla kar 10 odličij. V Novem Sadu si je 
koprska klet s petimi osvojenimi medaljami prislužila še diplomo za 
posebno priznanje kakovosti vin. Refošk Capo d’!stria 2005 pa si 
je na zagrebškem ocenjevanju prislužil častni naziv šampiona med

rdečimi vini.
Na 14. mednarodnem ocenjevanju vin, 

ki poteka v okviru vinskega sejma Vinovita v 
hrvaškem Zagrebu, so koprska vina navdu
šila s svojo kakovostjo. Ocenjevanje poteka 
pod visokim pokroviteljstvom Mednarodne 
organizacije za trto in vino (OIV), med 
196-imi vzorci iz Bosne in Hercegovine, 
Črne gore, Republike Češke, Madžarske, 
Makedonije, Nemčije, Slovenije in iz Hr
vaške pa si je klet Vinakoper prislužila štiri 
srebrne medalje, najpomembnejši pa je 
naziv šampiona med rdečimi vini, torej 
najboljše ocenjenega vina med zlatimi me
daljami, ki ga je v klet prinesel Refošk Capo 
d’lstria 2005.. Srebro so si prislužili Sivi 
pinot 2007, Cabernet Sauvignon Capo 
d’lstria 2003, Sladki muškat 2007 in 
Capris Merlot 2005.

Odličja pa v klet prihajajo tudi iz srbskega Novega Sada, kjer vinsko oce
njevanje že tradicionalno poteka v okviru mednarodnega kmetijskega sejma, 
ki se je odvijal sredi maja. Klet Vinakoper si je dve zlati medalji prislužila z vini 
Cabernet Sauvignon Capo d’lstria 2003 ter Sladkim muškatom 2007.
S srebrno medaljo sta bili nagrajeni Malvazija Capris 2006 ter Malvazija 
Capo d’lstria 2003, bron pa si je prislužil Refošk Rex Fuscus 2007. Zaradi 
vrhunske kakovosti vzorcev so klet Vinakoper nagradili tudi z diplomo za 
posebno priznanje kakovosti.

Glavni enolog in član uprave kleti Vinakoper Iztok Klenar: »Naziv šampi
ona za tradicionalno istrsko avtohtono rdečo sorto predstavlja več kot uspeh! 
Po nazivu šampiona, ki gaje Refošk Capo d’lstria 1999 prejel pred tremi leti 
na ljubljanskem vinskem ocenjevanju, zdaj lahko vidimo, da so začeli to našo 
rubinasto posebnost ceniti tudi izven slovenskih meja. Dokazali smo torej, da 
se refošk povsem brez težav lahko kosa z najbolj uveljavljenimi mednarodnimi 
rdečimi sortami. Šampion Refošk Capo d’lstria se je »rodil« v trgatvi 2005, 
ki nam je postregla z izredno bogatim rdečim letnikom, ki nas bo, to lahko 
trdim, v prihodnosti še razvajal.

Odličja iz Srbije in Hrvaške so za nas posebno dobrodošla, saj gre za 
bližnje trge, s katerimi že tradicionalno dobro sodelujemo in so naš naslednji 
tržni izziv. Podeljena priznanja dokazujejo, da tudi na tem področju prihaja 
čas polnih in lepo strukturiranih vin, z izrednimi sposobnostmi za staranje.«

Za dodatne informacije pokličite Vinakoper d.o.o., Jana B.
Šmajgi, tel. 05 663 01 15, 051 364 330.

Trgovina in proizvodnja Logar Sebastijan s.p. Bazoviška 19,6250
II. Bistrica 

Gsm : 040 848 940

IZDELAVA KOVANIH ELEMENTOV
IZDELAVA KOVANIH VRAT, OGRAJ,OKENSKIH REŠETK 
IZDELAVA NADSTREŠKOV ZA AVTOMOBILE, TERASE 
PRODAJA IN POLAGANJE POLIKARBONATNE KRITINE

... ....

nm&~

Vse informacije na tel: 040 848 940, 
email: sebastijan.logar@gmail.com 

WWW.kovastvo-logar.si

PRAVI KORAK DO VAŠE USPEŠNOSTI

KOVA d.o.o.
Družba za izvajanje kompletnega varstva pri delu

Varnost in zdravje pri delu 
Ekologija in varstvo okolja 
Gradbeni Inženiring 
Organ za periodične preglede

:ija
SIST EN ISO/IEC 17025
LP-034

SlJQ

KOVA, d.o.o., PE Ilirska Bistrica, Vojkov drevored 28, Ilirska Bistrica
GSM: 031/387 005, tel./faks: 05/714 23 01, e-mail: viktor.gombac@kova.si

Geacomm d.o.o., 
Ljubljanska casta 2a, Koper 

http://www.g8aconim.sl

nepremičnine * posredniške storitve 
* svetovanje

Cenjene stranke obveščamo, da dejavnost 
posredovanja v prometu z nepremičninami širimo 
tudi v vašo bližino. V novi pisarni v Ilirski Bistrici 
vam nudimo storitve posredovanja pri prodaji, 
nakupu, oddaji in najemu nepremičnin, svetovanje, 
vpise v zemljiško knjigo in še mnogo več.
Vabljeni!

Pisarna Ilirska Bistrica 
Bazoviška 20

Tel: 031 734 851, Fax: 05 71 00 485 
ejnail: dario.treli8c@ii6acDnini.si

KEMIČNA ČISTILNICA TUDI V PIVKI
IN PRALNICA Kemična čistilnica in

Iva Dujmovič S.P. pralnica

Kosovelova la, 6250 Ilirska Bistrica
Tel.: 05/714-20-00, GSM: 041/249-007 Iva Dujmovič s.p.

URNIK Levstikova 7

PONEDELIEK/SREDA/PETEK 6257 Pivka

8-14 Tel.: 05 75 71 092
TOREK/ČETRTEK

12-19
GSM: 041 249 007

SOBOTA/NEDEUA/PRAZNIKI Ponedeljek, sreda, petek
ZAPRTO od 17 do 20 ure in torek,

ZA DIJAKE IN ŠTUDENTE 
NUDIMO 5% POPUST!!!

četrtek od 9 do 11 ure.

PUR^0TEX VIRTULUS
HI

* REZANA POLIURETANSKA PENA
Podgrad 110, 6244 PODGRAD
Tel.: 05/783-62-10 centrala

05/783-62-11 direktor
Fax: 05/783-63-20

Prevajanje in druge 
jezikovne storitve

GSM: 041/611-395 tel: 05-920-89-61
e-mail: purplatex@siol.net e-pošta: info@virtulus.eu
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"VSESTRANSKI" KERGEICI
Jasenski fantje in možakarji se zelo radi odzovejo povabilu za pomoči 

pri raznih prireditvah in zabavah. Tako ne preseneča, da so se odzvali po
vabilu organizatorja, ki je dne 16. maja, v prostorih okrepčevalnice Grili 
»DANILO«, pripravil družabno srečanje predstavnikov radia 94 iz Postojne 
in zvestih poslušalcev iz raznih krajev Primorske.in Notranjske.

Jasenski fantje so tokrat odigrali vlogo kuharjev in pripravili domačo 
specialiteto ocvirke s krompirjem. Na veselje vseh gostov, so jih osebno 
postregli.

Po opravljenem delu so zamenjali vloge in prijeli za glasbene inštrumente

ter jo veselo urezali, kot se za Kergelce izpod Ahca spodobi. S svojim na
stopom so poželi zaslužen aplavz.

Prijetno druženje, ki je bilo popestreno z veliko humorja, ter veselja ob 
zvokih narodno zabavne skupine Snežnik se je nadaljevalo pozno v noč.

Tekst-foto: Gršče

STE BILI POŠKODOVANI 
V PROMETNI NEZGODI?
PORAVNAVA, d.o.o.. Odgovarja:

Vprašanje: Pred mesecem dni sva z ženo utrpela prometno nesrečo med vožnjo z 
motorjem, ko nama je iz stranske ceste odvzelo prednost drugo vozilo. Sam sem se v 
nezgodi le lažje poškodoval, žena pa huje, saj je utrpela zlom stegnenice. Ali sva 
upravičena do kakšne odškodnine in kolikšna bi bila višina le-te?

Odgovor: Vsekakor ste upavičeni do odškodnine iz naslova avtomobilske 
odgovornosti, odškodnino pa boste dobili izplačano iz povzročiteljeve zavarovalne 
police. Višina odškodnine je odvisna predvsem od postavljenih diagnoz, trajanja 
zdravljenja, zapletov med zdravljenjem, trajanja bolniškega staleža in števila obiskov 
pri zdravniku, pa tudi od zavarovalnice, ki jo bo izplačala. Za približno oceno višine 
odškodnine je torej potreben natančen pregled vaše zdravstvene dokumentacije, zato 
vas vabimo, da se zglasite v naši najbl jižp poslovalnici.

Vprašanja v zvezi z vašim primerom pošljite na info@Doravnava.si ali po pošti na 
naslov Poravnava, d.o.o.. Ljubljanska cesta 20,3000 Celje in v treh dneh boste prejeli 
odgovor pravnikov podjetja Poravnava, d.o.o ali pa nas pokličite na brezplačno tel. št. 
0801314.

PE ILIRSKA BISTRICA, bazoviška c. n, il. Bistrica, gsm: osi 685 872

PE POSTOJNA, NOVI TRG 6, POSTOJNA, GSM: 051 388 935 

PE KOPER, vojkovo nabrežje 32, koper, oso 1314

PD Snežnik 
Ilirska Bistrica 
Bazoviška cesta 12 

y 6250 Ilirska 
Bistrica

l

Ljubitelji Snežnika!
Sneg je skopnel, očistimo 

poti in vrh Snežnika

VABUENI 
NA VELIKO i 
ČISTILNO i

AKCIJO
v soboto, 21 in nedeljo 22. 

junija, 2008 
Podrobna navodila in informaci

je bomo objavili naknadno v PN. 
Vabimo tudi vaščane Sviščakov, 
da pristopijo k podobni akciji!

I

I

NAPOVED
DOGODKA

Skupnost Partizanskih učiteljev 
Primorske organizira redno 
letno srečanje, ki bo tokrat 

14.6.2008 v osnovni soli Škofije. 
Pričetek prireditve je ob 10 uri. 
Tokratno druženje bo se posebej 

svečano, saj bodo se živeči partizan
ski učitelji in njihovi svojci ter sim
patizerji odkrili spominsko obeležje 
med NOB padlim učiteljem, v trajni 
spomin in zahvalo. Vabljeni!

VIZITA NA 
BISTRIŠKEM

SOBOTA
3I.MAJA 2008

KUITURNI

PROGRAM
VIZITANTSKI 

VOZOVI 

BISTRČANI IN 

BISTRČANKEV 

PRVI POLOVICI 

20.ST0LETJA

KINOLOŠKO DRUŠTVO ILIRSKA 
BISTRICA SE PREDSTAVI

V soboto, 7 junija 2008 se bodo ob 18. uri na košarkaškem igrišču v 
parku Nade Žagar predstavili člani Kinološkega društva Ilirska Bistrica. 

Člani društva bodo predstavili nekatere načine in metode vzgajanja mla

dih kužkov in šolanje psov ter predstavili različne pasme psov. Prireditev bo 
posvečena občinskemu prazniku in 15- obletnici delovanja društva. Društvo 
vabi vse, ki jih zanima delo s psi, da si predstavitev ogledajo.

Sedežne garniture 
so privlačnih in 
modernih oblik, 
ter nudijo udobje 
in sprostitev 
za vse generacije,

Izdelava
sedežnih garnitur 
po merah strank.

H! TAPETNIŠTVO 
ŽELE/sEEEEEEEE

Pot k studencu 8,6257 Pivka 
tel.: 05 757 15 32,tel/fax: 05 757 31 74 

Salon:
Trgovski center Spar Pivka, Postojnska 18 a 

tel.: 05 757 06 43, tel/fax: 05 757 16 44 
e-mail: tapetnistvozele@siol.com, www.tapetnistvo-zele.com

Od 29. maja do 1. junija se nahajamo na Primorskem 
sejmu v Kopru 
Vstop prost

BLTJD.D.D,

INDUSTRIJSKA, GARAŽNA, POŽARNA IN ZRAKOTESNA VRATA

Ulica sv. Barbare 6, 
5280 IDRIJA
TEL.: (0)5 374 36 60 N.C. 
Faks: {0)5 377 09 -45 
E-Pošta: blt@blt.si 
www.blt.si


